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Analiza
upravnih
volitev

BOGO SAMSA

Slovenci smo na teh volitvah v ce
loti želeli izvoliti štirinajst izvolje
nih predstavnikov v deželni, oba po
krajinska in v tržaški občinski svet, 
izvolili pa smo jih dvanajst. V celoti 
vzeto nedvomen uspeh, toda ne brez 
trnja in nevarnosti.

Slovenski komunisti’ so v celoti 
obnovili svoje zastopstvo v Trstu in 
v Gorici. Gotovo je njihova zasluga, 
da je partija v Trstu izvolila tri de
želne svetovalce, saj so s strnjenim 
glasovanjem omilili splošni vsedr
žavni in tudi krajevni negativni 
trend KPI. Podobno je bilo na Goriš
kem. To je prišlo tudi do izraza z 
izredno visokim, skoro plebiscitar
nim številom preferenčnih glasov, ki 
so jih prejeli slovenski kandidati 
KPI. Pa vendar, v dolinski občini je 
na primer KPI tudi med slovenskimi 
volilci izgubila kar 9,2 odstotka gla
sov (395 glasov) in, kar je najvažnej
še, s sedanjimi 39 odstotki bi izvolila 
samo še osem občinskih svetovalcev 
(seveda v primeru hipotetičnih ob
činskih volitev) in torej ne bi imela 
več večine za upravljanje občine. 
Nekaj podobnega je v Miljah, malo 
bolje pa v drugih okoliških občinah 
z izjemo Zgonika, kjer je KPI napre
dovala.

Slovenska skupnost je izvolila vse, 
kar je načrtovala in na kar morda ni 
niti- upala: deželnega svetovalca, oba 
pokrajinska svetovalca, tržaškega 
občinskega svetovalca. Maksimalni 
uspeh. Toda obstaja tudi resnična in 
za bodočnost izredna nevarnost. V 
Gorici je skoro obnovila glasove, 
minimalni padec lahko pripišemo 
demografskemu gibanju. V tržaškem 
volilnem okrožju je Slovenska skup
nost na deželnih volitvah 1983. leta 
prejela 6.715 glasov, tokrat pa samo 
5.541 glasov, torej 1.174 glasov manj. 
Kam so šli ti glasovi? Zaradi njih 
smo vsi (ne samo člani in somišljeni
ki Slovenske skupnosti) v ponede
ljek pozno v noč trepetali za volilno 
usodo kandidata Bojana Brezigarja. 
Bil je izvoljen, toda samo zaradi iz
rednega števila kandidatnih list, ve
like razpršitve glasov na deželni 
ravni in zato tudi nizkih ostankov.

Verjetna hipoteza govori o padcu 
glasov Slovenske skupnosti v treh 
smereh: okrog 8 odstotkov je padla 
volilna udeležba v Trstu na splošno, 
nekaj volilcev je pomrlo in SSk kot 
slovenska stranka nima nobenega 
možnega naravnega dotoka. Med 
pokrajinskimi in deželnim izidom 
SSk je razlika 310 glasov, ki jih ne
kateri pripisujejo kandidatu, češ da 
del katoliško usmerjenih volilcev ni 
glasovalo za laičnega kandidata. To 
je hipoteza, ki temelji na 310 glaso
vih. Končno je Samo Pahor na listi 
PD - Parovel prejel v tržaškem ob
činskem svetu 321 preferenc, torej 
vsaj toliko glasov, ki jih je očitno 
odvzel pretežno Slovenski skupnos
ti. Če vse skupaj seštejemo, se naj
brž račun izteče. Ta račun pa tudi 
dokazuje, kako je bil upravičen po
ziv na strnjeno glasovanje, saj je v 
vseh treh primerih šlo za las.

Slovenski socialisti so strnjeno 
glasovali, saj vse kaže, da ni bilo 
večjih premikov ne v Trstu ne v Go
rici. Podrobnejša analiza je seveda 
možna samo na osnovi zelo podrob
nega pregleda sedežev, vendar so 
socialisti skoro povsod napredovali.' 
Pa vendar so izgubili vse: niso izvo
lili pokrajinskega svetovalca niti v 
Gorici niti v Trstu in predvsem pa je 
mnogo premalo preferenc prejel nji
hov kandidat za tržaški občinski 
svet, da bi lahko sploh upal na izvo
litev. Dolge mesece trajajoča sramo
tilna kampanja na njihov račun je 
imela dva očitna rezultata: ni spre
menila trenda glasov, je pa razoroži
la in ošibila napor slovenskih socia
listov za pridobivanje preferenčnih 
glasov, kar je bil njihov glavni pro
blem s širšimi splošnoslovenskimi 
razsežnostmi. Izvolitev v pokrajin
ske svete je namreč tudi slučajnos- 
tna, in to velja še zlasti za Socialis
tično stranko, ki je računala in tudi 
dosegla velik priliv glasov. Na tej 
osnovi stranka ni mogla in tudi ni 
točno predvidela, kateri kandidati

NADALJEVANJE NA 2. STRANI

Polemika v parlamentu zaradi pisma ministrskega predsednika De Mite

Opozicija očita predsedniku vlade 
vmešavanje v pristojnosti parlamenta
De Mita zahteva spremembe na področju tajnega glasovanja in hitrejši postopek pri izglasovanju 

vladnih odlokov - Craxi in Gava zanikala, da se PSI in KD pripravljata na predčasne volitve
RIM — Socialistični tajnik Craxi je odločno nova za parlament in zato je tudi normalno, da 

zavrnil nekatera stališča, ki jih je tajnik PRI La se zanima za parlamentarna pravila.
Malfa izrekel v intervjuju v torkovi La Stampi, Toda De Mitove trditve niso prepričale niti
ko je trdil, da skušajo socialisti in demokristjani lottijeve. Predsednica poslanske zbornice tako 
izkoristiti ugoden veter, ki trenutno piha v jadra včeraj zjutraj na zasedanju odbora za pravila ni 
teh dveh strank po zadnjih volitvah, in da je zato niti prebrala De Mitovega pisma, medtem ko je 
možno, da že prihodnje leto skupaj z evropskimi predsednik senata Spadolini dan prej to storil, 
pride tudi do predčasnih političnih volitev. Cra- lottijeva je od ministrskega predsednika najprej 
xi je s tem v zvezi še dejal, da se PSI sedaj 'zahtevala določena pojasnila, toda tudi potem 
pripravlja predvsem na sklic izrednega kongresa Nilde lotti ni bila najbolj zadovoljna. Dejala je, 
PSI, do katerega naj bi prišlo spomladi. O izja- da jemlje na znanje, da De Mita skuša s pismom 
vah La Malfe pa je spregovoril tudi demokristjan vplivati na vsebino dela parlamentarnih orga- 
Gava, ki je tudi zanikal vsako namigovanje, da nov, da pa je vlada s pismom istočasno želela z 
bi KD razmišljala o predčasnih volitvah, in tako nasveti in mnenji o glavnih ustavnih spremem- 
izkoristila slabost KPI. * bah dati svoj prispevek za hitrejšo rešitev teh

Toda napad na komuniste se je brez dvoma problemov. Po mnenju vseh je lottijeva na ta 
začel v parlamentu. Morda je le naključje, toda način De Mito opozorila, naj se vsak drži svojih 
le dan po ugodnih volilnih izidih (za KD in PSI) pristojnosti.
v F-JK je ministrski predsednik in tajnik KD De Resnici na ljubo je treba povedati, da De Mi-
Mita pismeno zahteval od predsednikov obeh tovo pismo močno posega v zakonodajne pristoj- 
vej parlamenta, da se pospeši postopek o reformi nosti parlamenta v zvezi z odobravanjem vladnih 
parlamentarnega pravilnika. Pri tem je De Mita odlokov in še posebej v zvezi _s tajnim glasova- 
tudi jasno nakazal nekatere probleme, ki naj bi njem. De Mita tudi zahteva od parlamenta, da 
imeli prednost. vse te novosti sprejme še pred poletnim dopus-

To pismo je opozicija ocenila kot hud pritisk tom. 
na pristojnosti parlamenta in istočasno kot korak De Mitovih izjav pa niso kritizirali le komu-
nazaj v primerjavi z nekakšnim odprtjem KD do nisti. Vsa leva opozicija pa tudi desna je odločno 
KPI glede ustavnih sprememb. Na reakcijo ko- nastopila proti De Miti, "vojno stanje" pa je, kot 
munistov je De Mita reagiral z začudenjem. Po kaže, tudi v vrstah KD, ki se ni enotno postavila 
njegovem vlada ne more biti nekakšna tuja usta- v bran svojega generalnega sekretarja. G. R.Predsednik vlade Ciriaco De Mita

Po uvodnem referatu generalnega sekretarja Mihaila Gorbačova

Vloga partijskih sekretarjev v sovjetih 
Prva razhajanja med delegati konference

ANTON RUPNIK

MOSKVA — Že na začetku razpra
ve o uvodnem referatu generalnega 
sekretarja CK KPSZ Mihaila Gorbačo
va (potek uresničevanja sklepov 27. 
kongresa KP SZ in poglabljanje peres
trojke) se je na vsezvezni partijski 
konferenci razvnela debata o zamisli 
in predlogu, po katerem naj bi na po
ložaj predsednikov sovjetov (skupščin) 
kandidirali prvi sekretarji ustreznih 
ravni. Čeprav Gorbačov tega ni izrec
no rekel, pa iz njegovih besed vključ
no sledi tudi možnost, da bi generalni 
sekretar CK KPSZ postal predsednik 
vrhovnega sovjeta in s tem v isti osebi 
združil vsaj tolikšno oblast, kot so jo 
pred njim imeli nekateri zdaj kritizira
ni voditelji. Akademik Leonid Abalkin 
je rekel, da mu takšne zamisli zbujajo 
»resne pomisleke«.

Gorbačov je posvetil veliko pozor
nost povečevanju vloge sovjetov kot 
zakonodajnih in vrhovnih oblastnih 
organov, ki so zdaj zares popolnoma 
brezoblični in v senci partijskih z ene 
ter izvršilnih organov z druge strani.

Namesto da zdaj sedijo prvi sekretarji 
partije v izvršilnih organih, naj bi od
slej s svojo politično avtoriteto prispe
vali k dvigu ugleda in moči sovjetov 
(skupščin), in sicer tako, da bi jih kan
didirali za položaj predsednika sovje
tov. Ce na tajnem glasovanju ne bi 
dobili zaupanja in podpore, bi to hkra
ti pomenilo, da nimajo zunaj partije 
ugleda in bi tudi partija sama morala 
iz tega potegniti ustrezne sklepe (jih v 
bistvu odpoklicati s položajev). Gorba
čov je pri tem opozarjal, da je treba 
vse to delati skrajno premišljeno in na 
pravnih temeljih.

Z druge strani je generalni sekretar 
CK KPSZ predočil nov položaj pred
sednika Vrhovnega sovjeta, ki naj bi 
po tem njegovem predlogu dobil kar 
široka politična pooblastila: snoval bi 
zakonodajo, reševal ključna vprašanja 
zunanje politike, obrambe in varnosti 
države, predsedoval bi obrambnemu 
svetu, predlagal kandidature za pred
sednika vlade, pa poleg tega izpolnje
val še vrsto drugih, tudi protokolarnih 
obveznosti.

Če naj bi se uresničilo eno in drugo 
- vse pa je Gorbačov dal na razpravo

partijski konferenci - potem bi se se
veda postavilo vprašanje: Kakšna ob
last bi dejansko sploh še ostala gene
ralnemu sekretarju partije, če naj bi 
ob njem "vladal" predsednik vrhovne
ga sovjeta?

Včeraj se je pojavilo že več vprašanj 
okoli tega kompleksa. Nekateri dele
gati so izrazili svoje pomisleke v krat
kih pogovorih za televizijo.

Predsinočnjim na vprašanje o zdru
žitvi obeh funkcij ni hotel ničesar do
ločnega odgovoriti član politbiroja CK 
KPSZ Aleksandr Jakovljev. Prvi se
kretar CK KP Uzbekistana Raif Niša- 
nov pa je včeraj na tiskovni konferen
ci izjavil, da uzbeška delegacija pod
pira to zamisel Mihaila Gorbačova, da 
pa se vse to še obravnava in da torej 
ni izključena tudi drugačna rešitev 
partijske konference.

Kdo so delegati? O tem je bilo za
dnje dni v sovjetski javnosti dosti 
spornih trditev. Tednik Ogonjok je v 
zadnji številki med drugim objavil 
članek dveh preiskovalcev "uzbeške 
afere" iz vrhovnega tožilstva v Mos
kvi, ki trdita, da se med delegati Uz
bekistana skrivajo tudi ljudje, ki so za

pleteni v korupcijo. O tem bo dokon
čno razsojala mandatna komisija, je 
Nišanov zavrnil jasni odgovor, hkrati 
pa tudi zanikal trditev revije Ogonjok, 
češ da je njegov predhodnik Usman- 
hodžajev v kazenskem postopku.

Ko je včeraj predsednik mandatne 
komisije Georgij Razumovski poročal 
o sestavi in volitvah delegatov, se 
tega ni dotaknil. Med 4991 delegati 
jih je tretjina delavcev, četrtina žensk, 
močno je zastopana inteligenca.

Partijska konferenca zaseda v bistvu 
za zaprtimi vrati. To je povod za neka
tere dokaj ostre kritike, ki jih izražajo 
ljudje čez časopisne stolpce. Današnji 
osrednji dnevniki priobčujejo Tassove 
povzetke včerajšnjih razprav, Pravda 
in Izvestja pa napovedujeta objavo ce
lotnih besedil.

Razkol v rimski 
katoliški Cerkvi?

NA 2. STRANI

Globalni zakon o zaščiti slovenske manjšine 
spet na dnevnem redu senatne ustavne komisije

DUŠAN KALC

RIM —- Problem zakonske zaščite slovenske narod
nostne skupnosti v Italiji se je včeraj spet pojavil na 
dnevnem redu prve senatne komisije za ustavna vpra
šanja. Spetičevemu zakonskemu osnutku, o katerem 
naj bi se že začeta razprava nadaljevala, se je tokrat 
pridružil še zakonski osnutek Slovenske skupnosti, ki 
ga je v senatu kot prvi podpisnik vložil predstavnik 
valdostanskega gibanja Dujany in ki je bil pred krat
kim dotiskan.

Čeprav se zaradi preobilice drugih argumentov na 
dnevnem redu pričakovana razprava o uzakonitvi na
ših narodnostnih pravic včeraj ni nadaljevala, je dokaj 
pomenljivo že samo dejstvo, da je bila problematika 
slovenske manjšine, ki so jo v senatu sprožili v najbolj 
vroči lazi volilne kampanje, spet postavljena na dnev
ni red takoj po volilnem izidu. In čeprav ni, glede na 
vse sedanje dolgoletne grenke izkušnje, izjemnih raz
logov za pretiran optimizem, se vendarle kažejo neka
teri znaki, iz katerih bi se dalo razbrati, da niso bile 
besede ministrskega predsednika De Mite v umestitve-

nem programskem govoru pred parlamentom samo ena 
izmed tolikih praznih obljub.

To potrjuje včerajšnje zadržanje predsednika prve 
senatne komisije sen. Leopolda Elie in poročevalca o 
slovenskem zaščitnem zakonu sen. Alessandra Fonta
ne. Potem ko sta soglašala z ostalimi člani komisije, da 
je treba bistveno olajšati delo komisije ter določiti spe- 
cifične dnevne rede za posamezne argumente, kar po
meni, da bo treba tudi za zaščitni zakon o Slovencih 
sklicati specilično sejo, sta se predsednik in poročeva
lec sestala na neformalni seji s komunističnima sena
torjema Spetičem in Taramellijem, da bi se okvirno 
dogovorili o nadaljnjem postopku. Tako Elia kot Fonta
na sta mnenja, da mora postopek hitreje steči. Zagoto
vila sta, da nimata namena zavlačevati, kot se je doga
jalo v preteklosti. Na zahtevo slovenskega senatorja 
Stojana Spetiča, da se čimprej sestavi ožji odbor, ki bi 
začel razpravo za poenotenje besedila posameznih za
konskih osnutkov, se je predsednik Elia obvezal, da bo 
skušal že v teku julija določiti datum razprave, ki bo 
posvečena samo problematiki zakonske zaščite sloven
ske manjšine v Italiji. Dodal pa je, da mora prej zago

toviti prisotnost ministra Maccanica na tej seji. Zelo 
važno je namreč, da vlada, ki menda ne namerava 
predložiti svojega zakonskega predloga, pove svoje 
mnenje o tej zadevi in potrdi De Mitovo izjavo, da »bo 
čimprej rešila problem zaščite slovenske: manjšine v 
Italiji«. Hkrati pa je potrebno, da imenuje svojega pred
stavnika v ožji odbor. Elia je še zagotovil, da bo v 
kratkem stopil do ministra Maccanica.

Veliko razpoložljivost za pospešitev postopka je po
kazal tudi poročevalec Fontana, ki je poudaril, da bi 
moralo priti do poglobljene razprave že pred poletnimi 
počitnicami. Odločen je nadaljevati z razpravo, tudi če 
bi prišlo do zavlačevanj s strani vlade. Opozoril je še 
na drugi aspekt zadeve. In sicer na vložene in nevlože- 
ne zakonske osnutke. Ves postopek bo lažje stekel, ko 
bodo vloženi vsi osnutki.

Zaenkrat sta v senatu samo Spetičev in Dujanyjev 
osnutek, ki sta, kot rečeno, že na dnevnem redu, ter 
pred kratkim vložen, a še nedotiskan demoproletarski 
osnutek (podpisnik Pollice). Vložitev svojih osnutkov 
sta napovedala tudi Neodvisna levica in Socialistična 
stranka, a napoved se še ni uresničila.
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Danes glasovanje 
o premestitvi 
F 16 v Italijo

RIM — V poslanski zbornici se je 
včeraj začelo parlamentarno soočanje 
o premestitvi ameriških lovskih bomb
nikov F 16 s španskega ozemlja na ita
lijansko. Razpravi o štirih resolucijah, 
ki so jih vložili demoproletarci, zeleni, 
radikalci in komunisti z zahtevo, da 
Italija ne sprejme tistega, kar Španija 
zavrača, je v dvorani sledilo kakšnih 
sto poslancev, poleg zelo pozornih mi
nistrov za zunanje zadeve in za ob
rambo Andreottija in Zanoneja.

Danes bo na vrsti glasovanje o teh 
resolucijah in prav gotovo lahko pri
čakujemo precej večjo udeležbo kot 
med včerajšnjo razpravo. Že zaradi 
tega, da se ne bi ponovila za vladno 
večino skrajno neprijetna slika, ki smo 
ji bili priča pred nedavnim, ko je po
slanska zbornica ob sramotni odsot
nosti številnih poslancev vladne veči
ne zavrnila predlog za anticipiranje 
parlamentarnega soočanja o premes
titvi ameriških vojnih letal na italijan
sko ozemlje, tako da De Mita Reaganu 
ni mogel zagotoviti, da bo Italija res 
sprejela letala F 16.

Po včerajšnjem slovesnem posvečenju 15 novih duhovnikov v švicarskem Econu

Razkol znotraj rimske katoliške Cerkve 
Danes imenuje Lefebvre štiri nove škofe
EGONE (ŠVICA) — Rimska katoliš

ka Cerkev ne preživlja lepih trenut
kov. Včeraj je namreč tradicionalistič
ni škof Marcel Lefebvre slovesno po
svetil 15 novih duhovnikov. Kar 6 ti
soč ljudi je prisostvovalo posvečenju v 
švicarskem Econu, med temi je bilo 
tudi 200 tradicionalističnih duhovni
kov iz vseh evropskih držav, iz Ameri
ke in Afrike.

Danes bo nostalgični 83-letni fran
coski monsignor posvetil kljubostre- 
mu nasprotovanju papeža JanezaPavla 
II. štiri nove škofe. Vse kaže, da bo 
prišlo znotraj katoliške Cerkve do pra
vega razkola. Tradicionalistični škof 
Lefebvre, ki nasprotuje rimski Cerkvi 
že celih 12 let — leta 1976 ga je na
mreč papež Pavel VI. odpustil a divi- 
nis, ker je brez papeževega dovoljenja 
posvetil nekatere nove duhovnike — 
se je včeraj posebno polemično izrazil 
proti papežu. V uvodu pisma, ki ga je

namenil današnjim novim škofom, je 
napisal, da se kraljestvo Odrešenika 
bliskovito ruši in to predvsem po za
slugi rimskega vodstva, v katerem je 
preveč brezbožnikov.

Papež Janez Pavel II. in vsa rimska 
duhovščina ostro obsoja včerajšnje in 
današnje posvetitve štirih novih ško
fov, temu dogodku pa sledi z veliko 
zaprepadenostjo. Predsednik odbora 
za marijansko leto kardinal Luigi Da- 
daglio je sporočil, da so odpovedali 
današnji predviden koncert v dvorani 
"Pavel VI". Na ta način želi rimska ka
toliška Cerkev izraziti globoko žalost 
glede neodgovornega ravnanja fran
coskega monsignorja.

Včeraj so Lefebvrovi sodelavci od
ločno zanikali govorice preteklih dni, 
ko se je med tamkajšnjimi verniki raz
širila vest, da je zdravstveno stanje 83- 
letnega tradicionalističnega monsig
norja slabo.

Tradicionalistični monsignor Lefebvre med včerajšnjim posvečenjem novih 
duhovnikov (Telefoto AP)

• Analiza upravnih volitev ZKS pred težko nalogo
NADALJEVANJE S 1. STRANI

bodo izvoljeni. V obeh primerih - tržaškem in 
goriškem - je kandidirala slovenska predstav
nika na dobrem mestu, v obeh pa so se odstot
ki bistveno spremenili. Drugače je s preferen
cami, kjer je izključno od napora kandidata in 
tovarišev, ki ga podpirajo, odvisna izvolitev.

Končno PD - Parovel - Pahor. Na Deželi je 
1983. leta prejela 12.883 glasov, tokrat pa 
11.022 glasov, torej 1.871 glasov manj. S tem se 
je (tudi po zaslugi Pahorja in Parovela) pribli
žala tisti žalostni krajni točki, ko grozi, da de
želni svetovalec z ostanki ne bo izvoljen.

Dejanski negativni rezultat za to stranko 
pa je še mnogo hujši. Združitev treh tako hete
rogenih komponent je bila zanjo naravnost 
grozljivo slaba. V Trstu je PD prejela 1983. 
leta sama 2.322 glasov, sedaj pa trojica 1.908 
glasov, torej 414 glasov manj. V Gorici so šte
vilke naslednje: 1983. leta 1.255 glasov, 1988. 
leta 1.085 glasov, torej 170 manj.

To pa seveda ni vse. Dejansko se je število 
glasov pristašev Proletarske demokracije sko- 
ro razpolovilo, saj sta Pahor in Parovel sicer 
zbrala borno peščico, vendar pa le nekaj gla
sov. Samo Pahor je dobil v tržaškem občin
skem svetu 321 preferenčnih glasov, Paolo Pa
rovel 295 preferenčnih glasov in predstavnik 
PD Menon 108.

Kakšno je točno razmerje glasov, oddanih 
za klasično PD in za binom Parovel-Pahor je 
zelo težko reči, vendar je šlo nekaj sto glasov 
tudi za oba kandidata, in to s trojnimi posledi
cami:

1. Resno so ošibili PD v Trstu in Gorici, 
ošibili volilno moč na deželni ravni, v Trstu in 
Gorici izkrivili njeno politično podobo.

2. Ošibili so napor Slovenske skupnosti za 
izvolitev svojih kandidatov in prispevali k ne
izvolitvi slovenskega kandidata na listi PSI v 
tržaški občinski svet.

3. V deželni, pokrajinski, niti v tržaški ob
činski svet niso izvolili nobenega kandidata, 
ker je njihova volilna kampanja prepričala kaj 
malo volilcev. S tem pa je to poglavje konča
no.

Zaključek je lahko za sedaj samo zelo okvi
ren in se lahko samo omeji na ugotavljanje, da 
je nujna poglobljena in razširjena razprava o 
političnem položaju Slovencev v Italiji, o nji
hovih odnosih z obstoječo politično stvarnos
tjo, z analizo splošnih trendov in končnimi ci
lji. To je zapletena in odgovorna stvar, kot je 
tudi zapleten položaj. Bistveno so se namreč 
spremenili odnosi, trendi. Tokratna slovenska 
volilna kampanja in z njo zastavljene dileme 
so neponovljive. Treba bo na novo in drugače. 
Kako in kam - je resnično vprašanje.

BEOGRAD — Za slovensko politično vodstvo 
bo ta teden zanesljivo eden najbolj napornih in 
vročih do zdaj. Začel se je z maratonsko in zelo 
odmevno sejo CK ZKS, v torek so svoja stališča o 
napadih na JLA izrekli slovenski borci, včeraj pa 
je bila na vrsti tudi seja zveznega CK, ki tudi ni 
mogel iti mimo situacije v Sloveniji. Za nameček 
je bila v torek zvečer na 2. televizijski mreži 
oddaja v živo, na kateri so gostje iz treh studiev 
(Beograd, Ljubljana in Zagreb) govorili o JLA, 
mladih in Zvezi komunistov. Ob precejšnji ko
rektnosti večine (vključno z generalom Simičem, 
sekretarjem organizacije ZK v armadi) je zagreb
ški studio "spustil z verige" upokojeno novinarko 
Daro Janekovič, ki se kar ni dala odtrgati od 
Mladine, slovenskih deformacij ter pozivov k 
"odločnim akcijam".

CK ZKJ je imel včeraj na sporedu izdelavo 
operativnega programa uresničevanja stališč ne
davne konference ZKJ, obravnavali pa so tudi 
poročilo o enoletnem delu predsedstva. Včeraj se 
je namreč iztekel mandat predsedniku in sekre
tarju (Kruniču in Gačiču). Medtem ko je bil po 
umiku kandidature Franca Šetinca Štefan Koro
šec edini kandidat za novega sekretarja predsed
stva CK ZKJ, so se morali člani predsedstva na 
seji (po končanem zasedanju CK) odločati med 

| Stipetom Šuvarjem in Ivico Račanom.

Kot je bilo pričakovati, so imeli slovenski čla
ni CK in predsedstva tudi včeraj težko nalogo. 
Čeprav je bila informacija o aktivnostih predsed
stva CK ZKJ in CK ZK Slovenije v zvezi s polo
žajem v Sloveniji uvrščena pod točko "tekoče 
zadeve", so številni govorci to temo načenjali že 
na samem začetku razprave. Tako je Tomislav 
Radovič ocenil, da slovensko vodstvo preveč ne
odločno in zmedeno reagira na sovražne napade 
na JLA; ni sankcij zoper kršilce in »tako smo 
dovolili, da nam barabe in novinarčki branijo 
narod, kot da so njegovi odrešeniki; da zagovar
jajo demokracijo, v resnici pa bi radi razpad Ju
goslavije«. Tudi Dušan Dragosavac je menil, da 
bi moral stanje v Sloveniji obravnavati obširneje, 
ne pa "pod razno".

Toda takšna, razmeroma umirjena razmišlja
nja se žal dandanes utapljajo v pravcati histeriji, 
ki jo žal ustvarjajo kolegi novinarji v nekaterih 
jugoslovanskih glasilih. Tako so ostro napadli 
"popustljivost v Sloveniji" hrvaški borci, člani 
srbske borčevske organizacije pa so se včeraj 
spraševali, koliko časa bodo ustrezni organi še 
čakali, preden bodo naredili red, tako kot ga je 
bilo treba narediti na Kosovu in še prej ob nacio
nalistični poplavi v začetku sedemdesetih let na 
Hrvaškem. Hkrati pa so v celoti podprli diskusijo 
Stipeta Šuvarja na zadnjem zasedanju slovenskega 
CK, ki da je govoril, kot je treba govoriti... (zš)

Od jutri novo 
vodstvo ES in 
novi programi

BRUSELJ — Nasmejani obrazi vo
diteljev evropske dvanajsterice po 
vrhu v Hannovru že počasi izginjajo iz 
spomina in Evropska skupnost se spet 
srečuje z vsakdanjimi problemi. Kon
čuje se šestmesečno predsednikovanje 
ZRN in od jutri dalje bo na čelu ES 
Grčija, ki nekoliko drugače kot ZRN 
gleda na probleme Skupnosti.

Pri tem se misli predvsem na pozor
nost, ki jo bo Grčija v naslednjem pol
letju nedvomno posvečala posegom na 
socialnem in deželnem področju, kar 
naj bi po mnenju nekaterih lahko 
učinkovalo kot blažilo za socialna in 
gospodarska neravnotežja, ki se bodo 
v Evropski skupnosti nedvomno poja
vila s popolno liberalizacijo gibanja 
kapitala, do katere naj bi prišlo že v 
prihodnjem letu. Predpis evropskega 
sveta liberizacije kapitala ne podreja 
istočasni uskladitvi davčnih predpisov 
in obresti, kot tudi ne monetarni enot
nosti. To pa pomeni, da lahko z veliko 
verjetnostjo napovemo beg kapitala 
na tista področja ES, kjer so manjši 
davki in boljše storitve. Š tem pa bodo 
nujno prikrajšana bolj revna in manj 
razvita področja.

Zato je že evropski parlament po
zval dvanajsterico, da pospeši gospo
darsko in socialno enotnost s tem, da 
manj razvitim področjem odobri več 
sredstev za hitrejši razvoj. Sredstev za 
te namene pa je premalo, saj naj bi 
skladi za pomoč manj razvitim pod
ročjem ES v letu 1993 dosegli komaj 
22 tisoč milijard lir, kar je zanemarlji
vo malo v primerjavi s 46 tisoč milijar
dami, ki jih bo samo letos ES porabila 
v kmetijstvu.

Računski dvor ES je tudi opozoril 
na pretirano razdrobljenost projektov, 
ki jih financira ES (lani kar 18 tisoč), 
kar zmanjšuje učinkovitost. Neustrez
na pa je tudi razdelitev sredstev za 
socialne posege, ki so prav tako pre
več razdrobljeni, dostikrat pa se odo
brena sredstva niti ne izkoristijo v ce
loti. Tako na primer Italija porabi le 
44% sredstev, ki ji jih ES odobri za te 
namene. Za zagotovitev večjega reda 
na tem področju je Evropska komisija 
zahtevala večje pristojnosti, da bi lah
ko odločala o tem, kako in za katere 
programe naj bi sredstva porabili, več
je pristojnosti pa je želela tudi zato, da 
bi lažje nadzorovala namensko porabo 
teh sredstev.
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Certificati di Credito del Tesoro — petletni

• CCT se lahko podpišejo pri okencih zavo
da Banca ddtalia ali pri drugih bankah po 
emisijski ceni, ne da bi plačali kakršnekoli 
provizije.

• Kupon je polletni; prvi kupon, ki znaša 6% 
bruto, zapade 1.1. 1989.

V podpis od 1

• Naslednji kuponi bodo enaki doprinosu 
BOT na 12 mesecev bruto plus premija. Ta 
znaša 0,50 točke.
• V primeru da se preseže znesek podpisanih 
efektov, bo povpraševanje porazdeljeno.
• CCT imajo široko tržišče in se po potrebi z 
lahkoto unovčijo.

do 5. julija
Emisijska cena Rok Efektivni letni donos

bruto neto
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V sredo, 20. julija, prva seja deželnega sveta

Postopki za uradno umestitev 
deželnih svetovalcev in sveta

Po volitvah se bo moral deželni 
svet FJK uradno »ustoličiti«. Za to 
pa je potrebnih več formalnih po
stopkov. Ker smo pogostokrat slišali 
pripombe, da so ljudje še vedno pre
malo poučeni o volilnih postopkih, o 
različnih organih, ki sestavljajo de
želo kot ustanovo itd., se nam zdi 
umestno obrazložiti postopek, ki bo 
privedel do uradne umestitve sveto
valcev.
Najprej bodo morali osrednji okrož
ni uradi, ki delujejo na sodiščih v 
Trstu, Gorici, Vidmu, Tolmeču in 
Pordenonu pregledati glasove, ki so 
jih prejele posamezne liste in prefe
rence , ki so jih dobili posamezni 
kandidati. Po pregledu bodo uradno 
imenovali izvoljene kandidate. Sez
nam bodo natisnili tudi na posebne 
letake. Kandidati bodo tako uradno 
imenovani za deželne svetovalce.

Po tem bo volilni odbor, ki je po
seben organ deželnega sveta, pre
gledal, če ni morda kak svetovalec 
neizzvoljiv, ali pa če opravlja kako 
funkcijo, ki mu onemogoča izvoli

tev. Delo volilnega odbora preveri 
deželni svet.

Deželni svet bo prvič sklican v 
sredo, 20. julija. Takrat se bo prvič 
zbralo vseh 62 svetovalcev, sejo bo 
začasno vodil najstarejši (po letih) 
svetovalec, najmlajša svetovalca pa 
bosta opravljala tajniško funkcijo. 
Še preden bodo svetovalci pričeli z 
rednim delom, bodo morali priseči.

Deželni svet bo moral nato imeno
vati predsedstvo in izvoliti predsed
nika deželnega sveta, dva podpred
sednika in štiri tajnike. Predsednika 
volijo s tajnim glasovanjem. Po pr
vem glasovanju mora imeti absolut
no večino, šele po drugem glasova
nju zadostuje relativna večina.

Posebne norme urejajo tudi sesta
vo svetovalskih skupin. Štiri dni po 
tem, ko se je prvič sestal deželni 
svet, mora vsak svetovalec pisno 
sporočiti glavnemu tajniku, v katero 
svetovalsko skupino se bo vključil. 
V desetih dneh po prvem sklicu de
želnega sveta mora predsednik skli
cati svetovalce, ki pripadajo posa

meznim skupinam. Slednje morajo 
določiti svoje predsedstvo, in sicer 
predsednika, to je načelnika sveto
valske skupine, podpredsednika in 
tajnika.

Sledi imenovanje stalnih komisij 
in raznih odborov (volilni odbor, od
bor za pravilnik, odbor za imenova
nja). Predsednik deželnega sveta do
loči predstavnike posameznih komi
sij in tudi število sedežev, ki jih 
bodo imele v njih posamezne skupi
ne.

Potem je treba še izvoliti deželni 
odbor, predsednika, podpredsednika 
in posamezne odbornike.

Jasno je, da je del postopkov pod
rejen avtomatizmu, ki ga določajo 
zakoni in pravilniki. Del postopkov 
pa zahteva politične dogovore. Že 
prvo politično pomembno dejanje je 
izvolitev predsednika in podpred
sednikov deželnega sveta. Tudi se
stava komisij predvideva politične 
dogovore. Izvolitev deželnega odbo
ra, predsednika in odbornikov pa 
pomeni dokončno ustoličenje vodil
ne koalicije.

Od četrtka do četrtka

»K AMBERO V ŠČIN A«
-------------- Stanislav Renko _________
Kot je bilo razvidno iz melonarske- 

ga predvolilnega kričečega oglasa v 
tržaškem italijanskem dnevniku MI- 
NORANZA SLOVENA: CHIACCHIERE 
E FATTI, so se tudi letos trudili, da bi 
podobno kot lani, vso volilno kampa
njo osredotočili v protislovensko haj
ko. Tokrat s trmastim vztrajanjem na 
znanem nesprejemljivem »predlogu 
za predlog« melonarskega poslanca 
Camberja v poslanski zbornici, o ka
terem je bil govor ponovno v našem 
neobjavljenem - zaradi stavke. Pred 
tem pa je v predvolilnem pogovoru 
Pahor - Samsa v petek prvi omenil 
»osnutek dekreta predsednika repub
like, ki smo ga soglasno odklonili, jaz 
pa sem imel pomisleke«. Zato ne bo 
odveč, da objavimo del neobjavljene
ga četrtkovega zapisa, ki tisti osnutek 
- predložil ga je tedanji predsednik 
vlade Forlani - omenja in komentira 
in ki se glasi:

»Ne bomo ponavljali, kar je Camber 
provokacijskega skuhal skupaj s soci
alističnim predsednikom ustrezne ko
misije v poslanski zbornici. Saj so 
bralci o vsem poučeni s poročili in., 
komentarji iz našega dnevnika v 
dneh od četrtka do nedelje, danes pa 
v poročilu o napovedani seji ustavne 
komisije v senatu glede razprave o

V Koprivni srečanje 
koroških partizanov 

mladine in antifašistov
CELOVEC — V osrčju Podjune, 

natančno v Koprivni nad Železno 
Kaplo, stoji edini muzej narodnoos
vobodilnega boja na Koroškem, mu
zej pri Peršmanu, katerega je uredila 
pred nekaj leti Zveza koroških parti
zanov. Pri Peršmanu zato, ker so prav 
tam Hitlerjevi pajdaši še nekaj dni 
pred koncem druge svetovne vojne 
umorili skorajda celo družino. In 
prav pred Peršmanovino se vsako 
leto srečujejo nekdanji borci za svo
bodo, mlajši rod koroških Slovencev 
ter številni avstrijski demokrati in 
antifašisti.

Tudi to nedeljo se je zbrala pri 
Peršmanu lepa množica ljudi, da bi 
se poklonila spominu na žrtve Per- 
šmanove družine kakor tudi na vse 
žrtve nacifašizma.

Letošnja prireditev pa je bila vse
kakor tudi pod vtisom nedavnega 
sklepa avstrijskega parlamenta, da na 
južnokoroških šolah uvede aparthei
du podobni šolski sistem. Tako je 
predsednik Zveze koroških partiza
nov Janez Wutte-Luc označil parla
mentarni sklep kot naj hujši udarec 
proti manjšini od konca vojne naprej, 
še posebej pa je izrazil ogorčenje ko
roških Slovencev nad pristankom 
Karla Smolleja k temu ločitvenemu 
zakonu.

Tajnik Zveze slovenskih organiza
cij dr. Marjan Sturm pa je ugotovil: 
»Ironija zgodovine je, da je avstrijski 
parlament prav v letu obletnice pri
ključitve Avstrije k Hitlerjevi Nem
čiji sprejel ločevalni šolski zakon in 
to kljub dejstvu, da je ločevalni mo
del odklonila domala vsa demokra
tična strokovna javnost, prizadeta 
manjšina in mednarodna javnost.

Hkrati je Sturm opozoril na to, da 
smo Slovenci v zadnjih letih izvajali 
važno osveščevalno delo, da pa pri
tisk očitno še ni bil dovolj močan, da 
bi preprečili ločitev. Kljub temu pa 
nimamo vzroka, da bi z bojem prene
hali, »saj nam je uspelo, da smo 
manjšinsko vprašanje vnesli v zavest 
avstrijske javnosti kot pomembno 
vprašanje avstrijske politike.« To za
vest pa bomo lahko še utrdili, saj so 
v pripravi razne pritožbe na ustavno 
sodišče.

Šolski model je označil kot »madež 
v novejši avstrijski zgodovini« Zma
go Župančič, predstavnik Zveze bor
cev Slovenije. Predstavnika štajerske 
in koroške zveze taboriščnikov Max 
Muchitsch in Gernot Nischehvitzer 
pa sta pozivala Slovence predvsem k 
enotnosti v boju proti ločevanju v 
šolstvu in proti sedaj sprejetemu za
konu.

ANDREJ MOHAR

Številne proslave ob dnevu borca
SEŽANA — Ob letošnjem 4. juliju - slovenskem prazniku dneva borca - 

bodo po najrazličnejših krajih širom po Sloveniji potekale najrazličnejše prire
ditve, ki bodo obeleževale ta pomemben mejnik v zgodovini narodnoosvobodil
ne vojne. Razna tovariška srečanja borcev s predstavniki družbenopolitičnih 
organizacij in skupnosti ter ostalih krajanov osrednje proslave, razne razstave in 
športna srečanja, prirejajo borčevske organizacije.

Tako bo tudi na Sežanskem živahno. Osrednje prireditve se bodo zvrstile v 
nedeljo, 3. julija. V Sežani na sejmišču bo proslava ob 17. uri z bogatim kultur
nim programom, v katerem bodo nastopili učenci osnovne in srednje šole ter 
ženski pevski zbor KUD Jože Pahor iz Sežane. Udeleženci proslave, na kateri bo 
slavnostni govornik Smiljan Groznik, bodo tudi pripadniki JLA.

V Divači prireja aktiv žena pri tukajšnjem društvu upokojencev razstavo 
ročnih del, ki bo v prostorih kulturnega doma odprta od 2. do 4. julija, od 10. do 
19. ure.

Na Kozini pripravljajo isti dan (3. 7.) osrednjo proslavo v počastitev dneva 
borca, v kulturnem programu pa bo kot gost nastopil Partizanski pevski zbor iz 
Trsta.

V Majcnih bodo priredili krajevni praznik, saj bodo 3. julija organizirali med
narodni balinarski turnir, na katerem bo sodelovalo 12 ekip med drugim tudi iz 
zamejstva (Gaja Padriče:Gropada in Kras Zgonik). V uporabo bodo izročili tudi 
vaške prostore, ki so jih zgradili s prostovoljnim delom ob pomoči krajevne 
skupnosti Štorje in samostojnih obrtnikov. Mnogo prostovoljnega dela pa so 
opravili tudi v Povirju, kjer so se že pred leti lotili izgradnje gasilskega doma. 
Svojemu namenu pa ga bodo predali 3. julija, ko bodo organizirali bogat kultur
ni program in balinarski turnir.

V vseh krajih sežanske občine se bodo tako srečevali borci in izmenjali
izkušnje in obudili spomine. V večernih urah bo poskrbljeno za zabavo s plesom, 
prav tako pa ne bo manjkalo dobre jedače (kot na primer partizanski golaž) in 
Piiače' OKS

Berite
»Novi Matajur«

Delovanje sežanske gobarske družine
SEŽANA — Na nedavnem občnem zboru sežanske go

barske družine, ki šteje preko 200 članov, so pregledali 
opravljeno delo v preteklem letu in sprejeli program aktiv
nosti za letos. Zbor je imel tudi volilni značaj. Žahvalili so 
se dosedanji predsedniki Aleksandri Ostrouška in jo ponov
no izvolili za opravljanje te dolžnosti.

V poročilu, ki ga. je podala Aleksandra Ostrouška, je 
poudarjeno, da je bila dejavnost sežanske gobarske družine 
usmerjena na delo izven sežanske občine. Pripravili so raz
stavo svežih gob v Kopru in tako pripomogli k ustanovitvi 
gobarske družine na obali. Do sedaj je bilo nekaj gobarjev 
iz koprske občine članov sežanske družine. Na razstavi sve
žih gob v Študijski knjižnici v Kopru so predstavili približ
no 230 vrst gob, v prostorih Starega gradu v Senožečah pa 
preko 200 vrst gob. K sodelovanju so povabili tudi priznane 
determinatorje, kot so dr. Dušan Vrščaj iz Ljubljane (pred
sednik slovenske zveze gobarskih družin), ing. Milko Cebu-

lec iz Trsta ter domačina Mira Kranjca in Ljubico Tavčar 
Bandelj. Na osnovni šoli v Komnu so izvedli naravoslovni 
dan in tako prikazali najrazličnejše vrste gob tudi šolarjem. 
Še naprej so gojili tesne stike z GD Cerknica in slovensko 
gobarsko družino iz Trsta. Obiskali so jih tudi gobarji iz 
Raven na Koroškem. Na občnem zboru pa so sklenili, da 
bodo v kratkem obiskali Koroško in se tako podali na go
barski izlet. Izlete in piknike pa gobarji imajo najrajši. Tudi 
področje zakonodaje ni urejeno. Nimajo nobenega akta, ki 
bi prepovedoval nabiranje gob, razen občinskega odloka o 
javnem redu in miru, ki predvideva za kršitelje visoke de
narne kazni. Do sprejetja odloka oziroma pravil o zaščiti 
redkih vrst gob in omenjenem nabiranju ogroženih vrst gob 
ni prišlo na občinski skupščini, zato so sežanski gobarji 
opravičeno zaskrbljeni nad »črnimi« gobarji, ki dobesedno 
ropajo naše naravno bogastvo.

zakonskih predlogih za našo zaščito. 
Dolžni smo namreč spomniti bralce, 
da prav letos poteka deset let, odkar 
je Forlanijeva vlada hotela s svojim 
predlogom predsedniškega dekreta 
izključiti iz zaščitnega zakona Slo
vence v videmski pokrajini, kar je ho
tel s svojim »predlogom za predlog 
vlade« doseči s svojim neuspelim ma
nevrom, izvoljeni melonar... Seveda je 
predlog tistega dekreta vseh pet kom
ponent našega enotnega nastopanja 
takoj odločno zavrnilo, kar se je že 
čez dva meseca izkazalo za povsem 
pravilno. Pravi namen predloga je na
mreč sledil iz Forlanijevega pogovora 
s takratnim rimskim dopisnikom ljub
ljanskega Dela, kar je naš dnevnik od 
3. 11. 1978 v svojem komentarju nepo- 
bitno ugotovil, II Bollettino degli slo
veni pa takoj objavil prevod pogovo
ra in komentarja«).

Pred tem pa se v tistem neobjavlje
nem »četrtkom« vse to Camberjevo le
tošnje početje .označuje kot »kambe- 
rovščina«, Forlanijev predlog pa kot v 
bistvu predhodnica te »kamberovšči- 
ne«. Danes pa moramo ponovno pou
dariti, da gre v Forlanijevem predlo
gu pred desetimi leti in v letošnjem 
Camberjevem, za dokončno izločanje 
Slovencev videmske pokrajine iz za
ščitnega zakona. Na to pa seveda 
enotna delegacija ni mogla pristati 
niti pred desetimi leti in ne more niti 
danes. Brez pomislekov, ki očitno ka
žejo na »napačno pot« iz omenjenega 
predvolilnega pogovora. In tudi brez 
berdonovske tedanje potuhnjenosti in 
seveda še bolj brez parovelovskih 
mladostnih zablod - vprašljivo opra
vičljivih. Kajti iz zavračanja »kambe- 
rovščine« in vseh njenih predhodnic 
mora biti dosledno - predvsem pa 
enotno in v smislu programskih po
stavk naše SKGZ. Hkrati pa bo to naj
boljši odgovor melonarskemu prvaku, 
ki je znan kot »maledetto toscano 
štev. 3« in ki se je še pred kakim me
secem bahal s svojo pripadnostjo k 
nacističnim republikincem in v torek 
nadaljeval z v uvodu omenjeno hajko.

P. S.: Podobno kot lani, bo objav
ljanje teh četrtkovih zapisov iz 
zdravstvenih in počitniških razlo
gov, s prihodnjim mesecem preki
njeno za več tednov.

Bogata razstava 
obrtniških 
izdelkov

BRUNECK — V Brunecku priprav
ljajo v okviru 200-letnice Dolomitov 
pomembno razstavo obrtniških izdel
kov. Poleg domačih razstavljalcev 
bodo sodelovali tudi deželni zavod za 
razvoj obrtništva (ESA) iz Furlanije- 
Julijske krajine, obrtniki iz Sardinije, 
Lazia in Basilicate.

Poleg bogate razstave obrtniških 
predmetov bodo priredili seminarje, 
okrogle mize in vodene obiske. Na
men razstave je namreč tudi v tem da 
se ovrednoti obrtništvo, ki vsekakor 
zasluži, da se uveljavi tudi na širšem 
tržišču.

Tako bi ta posebna in svojevrstna 
panoga, ki zahteva ročno spretnost a 
tudi domišljijo in okus, lahko postala 
donosnejša in perspektivnejša; poseb
no za mlade, ki si s težavo utirajo pot 
do dela.

Razstava bo odprta do 7. avgusta.

McCULLOUGH

Prevedla 
Breda Konte

»Verjetno res,« je žalostno rekla. »Jej, Tim, kolač je 
samo zate.«

»Oh, presneto! Zelo rad imam čokoladne kolače, poseb- 
no še, če je na njih veliko smetane, kot na tem. Hvala, 
gospodična Mortonova!«

»Kako pa rad piješ svoj čaj, Tim?«
»Brez mleka in z veliko sladkorja.«
»Z veliko sladkorja? Koliko pa je to?«
Pogledal jo je z nagubanim čelom, obraz pa je imel ves 

pomazan s smetano. »Joj, tega se pa ne spomnim. Sladkor 
dajem v skodelico toliko časa, da se začne čaj polivati čez 
rob, takrat vem, da je v redu.«

»Si kdaj hodil v šolo, Tim?« je poizvedovala, ker jo je 
spet začel zanimati.

»Nekaj časa. Vendar se nisem mogel učiti, zato so rekli, 
da mi ni treba več hoditi. Ostal sem doma in pazil na 
mamo.«

»Vendar razumeš, kar ti pripovedujem in s traktorjem 
si se naučil ravnati čisto sam.«

»Nekaj stvari je zelo lahkih, toda branje in pisanje sta 
zelo težka, gospodična Mortonova.«

Zelo presenečena nad sabo ga je potrepljala po glavi, 
ko je stala nad njim in mešala njegov čaj. »No, Tim, saj je 
vseeno.«

»Tudi mama tako pravi.«
Pospravil je ves kolač, potem pa se je spomnil, da si je 

od doma prinesel sendvič in je pojedel še tega, vse skupaj 
pa je poplaknil s tremi velikimi skodelicami čaja.

»Tole je bilo pa res odlično, gospodična Mortonova!« je 
vzdihnil in se ves srečen nasmehnil.

»Ime mi je Mary in veliko laže je reči Mary, kot pa 
gospodična Mortonova, se ti ne zdi? Kliči me kar Mary.«

Pogledal jo je z dvomom v očeh. »Ste prepričani, da je 
tako prav? Oče mi pravi, da starim ljudem ne smem reči 
drugače kot gospod, gospa ali pa gospodična.«

»Včasih pa je dovoljeno, med prijatelji, na primer.«
»Eh?«
Še enkrat je poskusila in se v duhu poskušala izogniti 

vsem večzložnim besedam. »Saj nisem tako stara, Tim. Le 
zaradi teh svojih belih las sem vedeti starejša. Mislim, da 
tvoj oče ne bi imel nič proti, če bi me klical Mary.«

»Kaj tvoji lasje ne pomenijo, da si stara, Mary? Vedno 
sem mislil, da je tako! Očetovi lasje so beli in mamini tudi. 
Za oba vem, da sta stara.«

»Petindvajset jim ima,« je pomislila, »tako sta njegova 
oče in mati le malo starejša od mene.« Na glas pa je rekla: 
»No, jaz sem mlajša od njiju, zato nisem še tako stara.«

Vstal je. »Cas je, da grem nazaj delat. Zelo veliko trate 
imaš, Mary. Upam, da bom končal pravočasno.«

»No, če pa ne boš, ostane še veliko drugih dni. Če 
hočeš, lahko prideš kdaj drugič in dokončaš delo.«

Resno je razmišljal o tem problemu. »Zdi se mi, da bi 
se rad vrnil, če bo le oče rekel, da lahko.« Nasmehnil se ji 
je. »Všeč si mi, Mary. Raje te imam kot Micka in Harryja in 
Jima in Billa in Curlyja in Davea. Raje te imam od vseh, 
razen očeta, mame in moje Dawnie. Lepa si, tako lepe bele 
lase imaš.«

Mary se je bojevala z nešteto neopredeljivimi čustvi, ki 
so se zgrinjala nadnjo z vseh strani, a ji je kljub temu

uspelo, da se je nasmehnila. »Hvala ti, Tim, zelo si prija
zen.«

»Oh, to ni nič posebnega,« ji je neprizadeto odgovoril 
in odskakljal po stopnicah, z rokama stegnjenima nad gla
vo in zadnjico izbočeno navzad. »To je bilo moje posebno 
oponašanje zajca!« ji je zaklical s trate.

»Zelo dobro je bilo, Tim. Takoj sem vedela, da si zajec, 
čim si začel skakati,« mu je odgovorila. Zložila je posodo na 
pladenj in jo odnesla noter.

Zanjo je bilo izredno težko prilagoditi pogovor otroški 
ravni, kajti Mary Mortonova nikoli ni imela opravka z otro
ki, odkar je sama nehala biti otrok. Sicer pa tako in tako 
nikoli ni bila v resnici mlada. Toda bila je dovolj tenkočut
na, da je začutila, kako ranljiv je Tim, da mora paziti, kaj 
mu reče, da mora brzdati svojo jezo in svoj obup. Vedela je, 
da ga ne sme oplaziti s svojim ostrim jezikom, sicer bi 
začutil, kaj govori, čeprav ne bi razumel vseh besed. Ko se 
je spomnila, kako je bila prejšnji dan odrezava z njim, ko je 
mislila, da se namerno dela neumnega, jo je obšla groza. 
Ubogi Tim, ki se sploh ne zaveda odtenkov in podtonov 
pogovora odraslih, in ki je tako ranljiv. Rad jo ima; zdi se 
mu lepa, ker ima bele lase, tako kot njegova mati in oče.

Kako so lahko njegova usta tako žalostna, ko pa tako 
malo ve in deluje na tako omejenem področju?

Pripeljala je avto iz garaže in se odpravila v velebla
govnico, da bi nakupila nekaj stvari pred kosilom, ker 
doma ni imela ničesar, kar bi bilo vabljivo zanj. Čokoladni 
kolač je imela doma le za vsak primer, če bi dobila obisk, 
smetana pa je bila posledica nenamerne napake z mlekar
jeve strani. Vedela je, da je Tim prinesel kosilo od doma, 
toda morda mu to ne bo dovolj ali pa ga bo lahko očarala, 
če mu pripravi hamburger ali pa vročo hrenovko, hrano, ki 
je najbolj priljubljena na otroških zabavah.

Knjiga bo v kratkem izšla 
pri ZTT v zbirki »Prevodi«



stran 4 □ ekonomske teme PRIMORSKI DNEVNIK — 30. junija 1988

:,i ;::!!!!! j!

II lil lil

■!

■"ir 'ji
l"1 Dolar še vedno 

vztrajno raste
Uvedba borznega pregleda, ki ga Primorski dnevnik trenutno ob

javlja trikrat tedensko, to je ob torkih, četrtkih in petkih, je naletela na 
odobravanje pri bralcih. Nekateri so nam pisali, da bi radi videli v 
Primorskem dnevniku tudi rubriko nasvetov glede operiranja na bor
zah. Drugi so nam poslali tudi kar konkretna vprašanja s tega področ
ja. Ta vprašanja smo posredovali izvedencu Pinu Bradassiju pri TKE, 
ki sestavlja tudi tedenski pregled tečajev vrednotnic temeljnih družb v 
Milanu (pregled objavljamo ob nedeljah). Danes priobčujemo prva pri
spela vprašanja z ustreznimi odgovori, bralce pa prosimo, naj nam 
svoje želje sporočijo na naslov Primorski dnevnik, Borzna posvetoval
nica.

Pred kratkim sem dopolnil 60 
let in naglo se mi bliža dan upo
kojitve. Ob izstopu iz službe 
bom seveda prejel nekaj odprav
nine. Od tega bi nekaj sredstev 
(recimo 10 milijonov lir) naložil 
v »nove produkte«. Kaj mi svetu
jete: bot, cct ali skupne investi
cijske sklade? So ti zadnji res 
tako malo vabljivi, kot beremo v 
časopisih zadnje tedne? Hvala za 
odgovor.

M.K.

Predhodno bi morali vedeti, 
kako dolgo lahko investirate ome
njeni znesek. Ker pa mislimo, da 
je Vaša osnovna želja ohranitev 
vrednosti kapitala, bi Vam sveto
vali srednjeročno naložbo v 
CCT/ECU. Te vrste vrednotnic 
nudijo sicer nižjo obrestno mero, 
njihova tečajna vrednost pa je ve
zana na evropske močne valute in 
je torej »zavarovana« pred drse
njem lire. Glede pristopa v inves
ticijske sklade mislimo, da je za 
Vas primeren samo v slučaju, da 
ohranite naložbo za daljšo dobo in 
Vas nihanja tečajev ne vznemirja
jo.

Nekdaj je veljalo, da če si de
lal vse življenje, imaš na stara 
leta pravico do rednega dohod
ka, ki naj bo sorazmeren z vpla
čanimi prispevki in vsekakor so
razmeren z dostojnim življenj

skim nivojem. Zadnje čase pa je 
slišati, da bo INPS najbžr ban
krotiral ter da je zaradi tega po
trebno podpisati posebne zava
rovalne police, da nam bo doho
dek na stara leta prihajal iz 
»privatnega« vira. Kaj menite vi 
o tem?

L.R.

Podpisati osebno privatno zava
rovanje je danes skoraj obvezno 
za ohranitev dostojnega življenj
skega standarda v poznejših letih. 
Ker pa je višina izplačljivega ka
pitala ali dodatne pokojnine od
visna od števila prispevkov, je jas
no, da so obveznosti sorazmerne z 
rezultatom, ki si ga nekdo želi. 
Menimo, da je najbolj ugodna 
doba za pristop okoli 40. leta sta
rosti in da mora biti rok plačeva
nja dolg od 15 do 20 let.

V Evropi naj bi do leta 1992 
uresničili ogromno enotno tržiš
če. Še prej pa naj bi se povsem 
odprl v dvanajsterici tako ime
novani finančni trg. To pomeni, 
da bomo lahko italijanski držav
ljani mogli prosto kupovati tudi 
tuje vrednotnice? Mene bi na 
primer zanimale delnice zavaro
valnice Allianz. Ali naj še poča
kam z naložbo malega kapitalč- 
ka, s katerim razpolagam, ali pa 
naj kupim takoj italijanske 
vrednotnice?

M.B.

Že danes je italijanskim držav
ljanom dovoljeno, da svobodno 
kupujejo vrednotnice na tujih tr
žiščih. Minister za zunanjo trgovi
no Ruggiero je z ustreznim odlo
kom sprostil tovrstne pogodbe in 
tudi odpravil brezobrestni depo
zit, ki je bremenil nastop investi
torjev v inozemstvu. Lahko se 
obrnete do vaše banke za nakup, 
vendar Vas opozorjamo, da so va
lutne komisije znatno višje in da 
nekatere banke zahtevajo vsaj 
10.000.000 lir naložbe.

Stric mi je v oporoki zapustil 
staro enodružinsko hišo na Kra
su. Ker je sam ne potrebujem in 
je tudi ne nameravam oddati v 
najem, bom nepremičnino najb
žr enostavno prodal. Računam 
na kakih 40 do 50 milijonov lir. 
Rad bi potem ta sredstva pri

merno investiral v vrednostne 
papirje. Ker se pa nikoli nisem s 
tem ukvarjal, vas prosim, da mi 
poveste, kako se to naredi, koga 
naj kontaktiram (banko, finan
čnika, upravljalca investicijskih 
skladov, borznega agenta?). Hva
la lepa za pozornost.

L.G.

Dobili smo več pisem s podob
no vsebino. Skušali bomo odgovo
riti na kratko na postavljeno vpra
šanje. Komu zaupati razpoložljivi 
kapital? Predvsem Vam svetuje
mo, da se obrnete na strokovnja
ka, ki uživa tudi Vaše zaupanje. V 
tem sektorju so banke gotovo bolj 
organizirane in Vam lahko nudijo 
več možnosti za Vaše investicije.

Kljub odločnemu posegu zahodno- 
nemške in švicarske centralne ban
ke, ki sta prodali v jutranjih urah na 
svobodnem trgu veliko dolarjev, se 
je ameriška valuta včeraj vnovič 
okrepila. V Frankfurtu je dolar koti
ral 1,8248 marke proti 1,7966 pre
dvčerajšnjim, v Milanu se je njegova 
vrednost povzpela do 1.352,95 lire v 
primerjavi s torkovo kotacijo 
1.334,18 in podobno je bilo tudi v 
Tokiu ter na drugih valutnih boir- 
zah v svetu.

Ponovni porast dokazuje, da je bil 
poseg švicarskega in zahodnonem- 
škega emisijskega zavoda nezados
ten — predvsem zato, ker temu zgle
du niso sledile druge centralne ban
ke v Evropi. Operaterji so zdaj rado
vedni, kaj bo ukrenila ameriška 
zvezna banka Federal Reserve, pa 
tudi, kaj bo sklenil na današnji seji 
upravni svet Bundesbanke: zelo ver
jetno se bo odločil za polodstotno 
zvišanje eskontne mere z zdajšnje 
rekordno nizke ravni 2,5%.

č nekdanje gospodarskekronike milni likar

Sejem svilenih mešičkov v Kopru
Edinost, 3. julij 1858
V Kopru (Capodistria) je na vsem Primorskem naji

menitnejši sejem za svilene mešičke (kokone), ki priha
jajo iz Istre. Tam redijo posebno v Primorskih mestih 
veliko svilnih gosenc. Lani se je na sejmu v Kopru 
taužent funtov svilenih mešičkov zvagalo in prodalo. 
Letos že dva tedna prihajajo po malem svilni mešički 
sem; zdaj se je pa še le prav sejem unel, in cena se je 
ugotovila. Vsa cena pa se ravna po boljši in slabejši 
robi. Če so kokoni lepi in za seme pripravni, se prodaja
jo od 1 do 2 gold. funt, drugi pa so po 40 kr. do goldinar
ja funt. Talijani so močno in že pred več časom privreli 
v Koper si dobrega semena iskat, in drago plačujejo, 
kjer lepe in zdrave kokone najdejo,- za drugo žido pa nič 
kaj ne porajtajo.

Tržaško šolstvo za časa fašizma
Slovenec, 5. julij 1938
Pred dnevi se je v Trstu sestal pokrajinski konzorcij, 

ki vodi in financira vse strokovno in nadaljevalno šol

stvo v tržaški pokrajini. Glede pouka so učenci in učen
ke na teh šolah podrejeni prosvetnemu ministrstvu, za 
njih politično vzgojo pa vneto skrbe fašistične stranke. 
Zaradi tega je fašistična stranka posebno v tržaški in 
sosednjih pokrajinah tudi z vsemi silami podprla kon
zorcij, tako da se je v zadnjih letih precej povečalo 
število šol. Predsednik je v svojem poročilu na tej seji 
zares lahko opozoril na prav posebno uspešno delova
nje konzorcija, ki so ga v finančnem pogledu poleg pro
svetnega ministrstva izdatno podprla večja industrijska 
in kreditna podjetja ter razne ustanove v pokrajini, ka
kor tržaška ladjedelnica, mestna hranilnica in pokrajin
ska uprava. Iz njegovega poročila posnemamo, da se je 
število nadaljevalnih šol za industrijske in obrtniške 
vajence v zadnjih sedmih letih povečalo od 9 na 41. 
Število učencev in učenk od 356 na 2512, število učite
ljev od 29 na 157. Na seji so poleg drugega sklenili 
podpreti akcijo za ustanovitev šole za kamnoseke v Re- 
pentabru, kjer se je kamnolomska industrija v zadnjem 
času precej razvila. Jeseni nameravajo ustanoviti tudi 
več stalnih strokovnih tečajev v mestu in najbližji oko
lici.

s Banca Agricola
Gori*

BOLJŠ

m

27. 6. 29. 6.
URADNE KOTACIJE
Generali............................ 86150 85900
Lloyd ................................. 16750 16850
Lloyd risp............................ 7200 7200
RAŠ ................................... 42000 41970
RAS risp.............................. 15799 15650
Sai ..................................... 17400 17500
Sai risp................................ 7600 7500
Montedison ...................... 1759 1755
Montedison risp................. 830 827
Pirelli ................................. 2570 2585
Pirelli risp........................... 2540 2580
Pirelli risp. nc ................. 1530 1506
Snia ................................... 2240 2235
Snia risp.............................. 2200 2200
Snia risp. nc...................... 1170 1150
Rinascente........................ 4200 4205
Rinascente priv.................. 2295 2250
Rinascente risp.................. 2575 2580
Premuda .......................... 1900 1900
Premuda risp..................... 1850 1850
SIP ..................................... 2300 2290
SIP risp................................ 2120 2120
Bastogi............................... 255 250
Comau ............................... 2345 2305

27. 6. 29. 6.

Fidis..................................... 5900 5810
Gerolimich.......................... 89 89
Gerolimich risp.................... 91 91
SME ..................................... 2130 2100
Štet....................................... 3140 3150
Štet W 10 ............................ 900 850
Štet W 9 ............................. 430 410
Štet risp................................. 2780 2750
Tripcovich .......................... 5420 5300
Tripcovich risp. nc............. 2375 2370
AH. Immobiliari .................. 2850 2820
FIAT ..................................... 9250 9265
FIAT priv................................ 5772 5771
FIAT risp................................ 5900 5855
Gilardini............................... 11720 11700
Gilardini risp........................ 9000 9000
Dalmine ............................... 230 225
Marzotto............................... 4600 4610
Marzotto risp........................ 4580 4580
Marzotto risp. nc............... 3650 3650

NEURADNO TRŽIŠČE__________
I. C. C. U................................ 500 585
SO. PRO. ZOO...................... 950 950
Carnica Ass...................  11300 11300

29. 6. spr. %

VEČLETNI BLAGAJNIŠKI ZAPISI

BTP januar 1989 12,5% . . . 101,80 0,15
BTP julij 1988 12,5% ......... 100,00 —

BTP nov. 1988 12,5%......... 101,15 —0,15
BTP okt. 1988 12,5% ......... 100,85 0,05

ZAKLADNIŠKA KREDITNA PISMA
CCT ECU 1982/89 13% . . . 107,00 —0,09
CCT ECU 1982/89 14% . . . 103,55 —0,24
CCT ECU 1983/90 11,5% . . 108,80 0,28
CCT ECU 1984/91 11,25% . 109,30 0,32
CCT ECU 1984/92 10,5% . . 109,25 0,51
CCT ECU 1985/93 9% ___ 104,40 0,29
CCT ECU 1985/93 9,6% . . . 106,10 —0,19
CCT ECU 1985/93 8,75% . . 103,85 0,05
CCT ECU 1985/93 9,75% . . 107,40 —0,09
CCT april 1992 10%........... 97,25 .-----

CCT julij 1992 IND............. 97,50 0,05
CCT januar 1991 IND......... 99,25 —0,15
CCT julij 1993 ...................... 94,70 —

CCT december 1990 IND . . 100,00 —

29. 6. spr. %

CCT februar 1991 IND ___ 99,00 —
CCT februar 1997 ............... 93,30 0,16
CCT junij 1993 CV IND___  94,85 0,11
CCT marec 1991 IND.........  99,20 —0,15
CCT nov. 1993 CV IND . . , . 95,30 0,16
CCT sept. 1993 CV IND ... 94,20 —
CCT avgust 1992 ............... 97,90 0,05
CCT avgust 1993 ............... 94,25 —0,11
CCT 1983/93 TR 2,5% ___ 91,85 0,33
CCT avgust 1988/93 IND . . 100,15 —
CCT avgust 1990 IND.......... 99,15 —0,05
CCT avgust 1991 IND.......... 100,15 —
CCT avgust 1995 IND.......... 93,25 0,15
CCT avgust 1996 ............... 92,75 —
CCT april 1991 IND ........... 100,70 —0,15
CCT april 1992 .................... 97,25 0,05
CCT april 1995 IND ........... 92,00 0,16
CCT april 1996 .................... 92,45 0,16
CCT december 1990 IND . . 101,80 —0,05
CCT december 1991 IND . . 99,85 —
CCT december 1995 IND . . 93,50 —
CCT december 1996 IND . . 93,00 —0,37

MILANSKA BORZA. VODILNE DELNICE n
i

29. 6. spr. %

ŽIVILSKA INDUSTRIJA • KMETIJSTVO
Alivar............................ 9320 + 0,32
Buitoni .......................... 9290 —0,21
Eridania........................ 3961 + 0,27
Perugina........................ 3670 —

ZAVAROVALSTVO - BANČNIŠTVO
Alleanza Ass.................. . . . 45000 _
Alleanza Ass. risp. por. . . . 45950 —0,32
Assitalia........................ . . . 16100 + 1,89
Ausonia ........................ 2380 —
Latina Ass. ord.............. . . . 15600 —0,32
Generali Ass.................. . . . 86200 —0,20
Italia Ass......................... . . . 10500 —3,18
Abeille .......................... . . . 87000 —1,13
La Fondiaria spa......... . . . 60400 —0,33
La Previdente ............. . . . 22910 —1,88
Lloyd Adriatico ........... . .. 16850 + 0,53
RAS fraz......................... . . . 41970 —1,03
RAS risp, port................ . . . 15670 —0,81
Toro ord.......................... . . . 18070 —0,44
Unipol priv...................... . . . 16800 + 0,77
Banca Comm. Italiana . 2113 —0,79
Banco di Roma ........... 5553 —0,80
Credito Italiano ........... 1064 —1,39
Interbanca ord............... . . . 16100 + 2,48
Mediobanca................. . . . 17810 —1,05

PAPIRNA INDUSTRIJA - CEMENT
Cart. Burgo ord.................... 13600 +0,51
UEspresso.......................... 23800 +0,25
Mondadori .......................... 20000 —2,43
Mondadori priv.................... 8421 —0,34
Poligraf. Editoriale............. 4950 —
Cementir ............................ 2855 —
Italcementi.......................... 104700 —0,38

29. 6 spr. %

Unicem................................. 19100 —0,98
Unicem risp.......................... 8420 —2,43

KEMIJSKA INDUSTRIJA - OGLJIKOVODIKI
Calp ..................................... 2301 + 0,04
Fidenza Vetrar 1000 ......... 5800 —0,85
Italgas ................................. 1820 —0,05
Mira Lanza.......................... 39200 —2,72
Montedison 1000 ............... 1770 + 0,39
Montefibre .......................... 1740 —0,57
Pirelli ................................... 2585 + 0,62
Pirelli risp............................. 2580 + 1,57
Recordati ord....................... 7610 —0,45
Saffa................... 6850 + 0,73
Siossigeno............. 25780 —0,07
Snia BPD .................... 2269 + 0,17
Snia Fibre .......................... 1419 —1,18
Snia Tecnopolimeri........... 4000 + 1,78

TRGOVINA - KOMUNIKACIJE
Rinascente.......................... 4204 + 0,09
Silos Genova...................... 557 + 0,17
Standa ................................. 19200 —
Standa risp. port.................. 6910 —0,57
Alitalia cat. A...................... 2386 + 0,04
Alitalia priv........................... 1395 + 0,14
Italcable............................... 10355 —0,38
SIP ....................................... 2360 + 3,63
SIP risp. port........................ 2160 + 1,88
Sirti....................................... 7905 —

ELEKTROTEHNIKA - FINANCE
Ansaldo Trasporti ............. 4755 +0,52
Tecnomasio........................ 1605 +0,31
Bastogi................................. 249,50 —1,38

29.6. spr. %

Bonifiche Siele ............... 25500 + 1,19
Bonifiche Siele risp.......... 8540 + 0,47
CIR - Comp. Ind. Riunite . 5600 0,01
CIR risp............................... 5530 —0,36
Cofide................................. 5450 —0,90
Corriau Finanziaria ......... 2306 —1,66
Editoriale SpA ................. 2810 + 0,35
Euromobiliare ................. 6100 + 0,66
Ferruzzi Agric.................... 1459 + 0,20
Fidis ................................... 5810 + 0,69
Fimpar ............................... 1270 —2,23
Finarte ............................... 3090 + 0,45
Fiscambi Holding............. 6405 + 0,23
Fiscambi risp..................... 1815 —0,54
Fornara ............................ 2055 —
Gaic ................................... 29000 '---
Gemina............................... 1328 —
Gemina risp........................ 1270 + 0,39
Gerolimich........................ 88,50 —0,56
Gerolimich risp. port. . . . 91,25 + 0,27
IFI priv................................... 15900 —0,31
IFIL fraz................................. 3290 —0,69
IFIL risp. port. fraz.............. 1900 —0,78
Iniziativa Meta................... 10510 —0,18
Iniziativa Meta risp............. 3700 —3,26
Italmobiliare......................... 103750 —1,19
Pirelli & C............................. 4355 + 0,09
Riva Finanziaria ............... 9800 + 1,03
Sabaudia Finanziaria . . . , 1760 —0,73
Sabaudia risp. nc ............. 1084 —0,36
Saes..................................... 1553 —0,76
SME ..................................... 2099 + 0,14
SMI Metali!.......................... 2135 —0,69
SMI risp................................. 1815 —0,71
SOGEFI................................. 4410 + 0,22
Štet....................................... 3150 + 0,35
Štet risp. port....................... 2709 —1,49

29. 6. spr. %

Tripcovich ...................... 5300 —2,21
Tripcovich risp. nc......... 2370 —0,16

NEPREMIČNINE - GRADBENIŠTVO
Attiv. Immobiliari........... 2820 —1,05
Calcestruzzi.................... 9900 + 1,79
Cogefar .......................... 4710 + 1,29
Del Favero...................... 3600 + 5,88
Grassetto SpA ............... 9210 + 0,32
IMM Metanopoli............. 1075 + 0,27
Risanamento Napol! . . . 14000 —1,40
Vianini ............................ 2800 —0,70

MEHANSKA IN AVTOMOBIL. INDUSTRIJA
Aeritalia ord..................... 2300 —0,86
Danieli & C....................... 5190 —

Data Consyst................. 8440 + 1,07
Fiar SpA.......................... 13350 —0,22
Fiat ord.............................. 9339 + 0,53
Fiat priv............................. 5825 + 0,44
Fiat risp............................. 5896 + 0,01
Franco Toši .................... 16000 —
Gilardini.......................... 11700 —0,18
Magneti Marelli............. 2720 —
Merloni............................ 1500 —

Necchi ord........................ 2480 + 1,63
Olivetti ord........................ 9970 —0,30
Olivetti priv....................... 5711 + 0,01
Pininfarina ...................... 8665 —0,40
Rodriguez SpA............... 10000 —

Safilo ............................... 5650 + 2,72
Safilo risp......................... 5100 —2,85
Saipem............................ 2000 —

Saipem risp...................... 2090 + 0,48
Teknecomp .................... 1165 + 5,90

29. 6. spr. %

CCT ECU febr. 1994 ........... 103,20 —0,19
CCT ECU maj 1994 ........... 95,00 —
CCT EFIM avg. 1988 IND . . 100,30 —
CCT ENI avg. 1988 IND ... 100,20 —
CCT februar 1991 IND___  101,90 —0,10
CCT februar 1992 IND___  98,80 0,05
CCT februar 1992 9,8% . . . 100,00 —
CCT februar 1995 IND .... 97,40 0,21
CCT februar 1996 ............... 94,60 —0,21
CCT februar 1997 IND___  93,40 0,11
CCT jan. 1990 BA 12,5% . . 102,50 —0,24
CCT jan. 1990 BB 12,5% . . 102,70 —
CCT jan. 90 USL 12,5% . . . 102,55 0,05
CCT januar 1991 IND......... 102,15 —
CCT januar 1992 IND......... 99,90 0,30
CCT januar 1992 11%___ 100,65 —
CCT januar 1996 ............... 94,50 0,05
CCT januar 1996 CV IND . . 94,30 —
CCT januar 1997 IND......... 93,55 0,16
CCT januar 1991 IND......... 100,75 —0,05

' CCT januar 1995 IND......... 92,60 0,05
CCT januar 1996 IND......... 93,45 —
CCT INAM jan. 89 12,5% , . 101,35 —0,05
CCT jul. 88 EM 83 IND___  99,70 —
CCT julij 1990 IND.............  99,35 0,10
CCT julij 1991 IND.............  100,40 —0,10
CCT julij 1995 IND ............. 94,40 0,05
CCT julij 1996 ...................... 93,95 —0,11
CCT maj 1991 IND............. 100,75 0,05
CCT maj 1992 ...................... 95,85 —
CCT maj 1995 IND............. 92,05 —0,05
CCT maj 1996 ...................... 92,50 0,22
CCT maj 1997 IND............. 93,30 —
CCT marec 1991 IND......... 100,65 —
CCT marec 1995 IND......... 92,30 —
CCT marec 1996 ............... 93,15 —0,21
CCT marec 1997 IND......... 92,80 0,27
CCT nov. 1990 IND............. 99,30 —0,10
CCT nov. 90 EM 83 IND .. . 101,85 —0,05
CCT nov. 1991 IND............. 100,25 —
CCT nov. 1992 IND............. 97,00 —
CCT nov. 1995 IND............. 93,25 —0,11
CCT nov. 1996 IND............. 92,80 —
CCT oktober 1993 IND .... 95,45 0,26
CCT okt. 88 EM 83 IND ... 100,50 —
CCT oktober 1990 IND ... . 98,10 —
CCT oktober 1991 IND___  100,21 0,05
CCT oktober 1995 IND ... . 92,90 —0,11
CCT oktober 1996 IND ... . 92,70 —
CCT sep. 88 EM 83 IND . . . 100,30 0,05
CCT sep. 1990 IND............. 99,15 —0,05
CCT sep. 1991 IND.............  100,30 0,10
CCT sep. 1995 IND............. 93,00 —
CCT sep. 1996 IND............. 92,65 0,16
CTS marec 1994 IND......... 71,20 0,42
CTS april 1994 IND ........... 70,90 —
ED SCOL 1975/90 9% ___ 103,00 —
ED SCOL 1976/91 9% ___ 102,30 —
ED SCOL 1977/92 10% . . . 104,90 —
REDIMIBILE 1980 12% ... 106,50 ,0,95
RENDITA — 35 5% ........... 79,00 —



PRIMORSKI DNEVNIK — 30. junija 1988 tržaški dnevnik □ stran 5

Po nedeljskih in ponedeljkovih upravnih volitvah na Tržaškem

Izvoljeni rajonski svetovalci

Na volišču štev. 5 v Ricmanjih je prvič volila Tamara Rodela

ZAHODNI
KRAS

KPI: Slavoljub Štoka, Dušan 
Križman, Angel Tenze, Vladimir 
Tence, Claudio Černiava, Mario 
Turel.

PSI: Renato Busetti, Dino Fonta- 
not.

SSk: Marjan Pertot, Robert Vi
deni.

KD: Giuseppe Bruno, Sergio 
Zacchigna, Fausta Tamburlini, Gi- 
ovanni Lonzar.

LPT: Rodolfo Giona.
MSI: Fabio Parovel.

VZHODNI
KRAS

KPI: Anamarija Kalc, Adolf 
Guglielmi, Rada Sossi por. Lako
vič, Corrado D'Este.

PSI: Michele Turrito, Rudolf 
Purich.

SSk: Vincenzo Ozbič, Peter 
Močnik.

KD: Silvana Moro, Paolo Ruzzi- 
er, Riccardo Sisto, Riccardo Cer- 
necca.

LPT: Bruno Cavicchioli.
MSI: Marco Coassin.
PRI: Alberto Čocchi.

KOLONJA-
ŠKORKLJA

KPI: Bruna Zorzini por. Spetič, 
Paolo Cerniani, Ernesto Rinaldi.

PRI: Dario Suklan.
PSI: Tullio Cohen, Albin Spetič, 

Elena Battaglia.
LPT: Pietro Baxa, Ermanno Cos- 

terni, Arturo Gargano, Ralo Gab- 
rielli.

MSI: Angela Brandi, Pariš Lip- 
pi.

PLI: Edoardo Torretta.
KD: Edoardo Sasco, Franco Ber- 

toli, Roberto Petronio, Lorenzo 
Favetta, Angelo Occhioni, Anna- 
maria Peluso.

ROJAN-GRETA-
BARKOVLJE

KPI: Giuditta Giraldi, Vincenzo 
Spina, Sergio Campana.

SSk: Elvina Miklavec por. Slo
kar.

PSI: Aurora Cerviatti, Giuseppi- 
na Anghelone, Giuliano Brando- 
lin.

PRI: Aurora Mase.
LPT: Giorgio Candot, Alberto 

Dini, Ileana Pettenella.

MSI: Laura De Ferra, Roberto 
Menia Bagatin.

PLI: Tiberio Del Mistro.
KD: Arnaldo Pastrovicchio, Lui- 

gi Molinaro, Giuseppe Meloni, Pi
etro Orsini, Oriano Radillo.

VALMAURA- 
SV. SERGIJ

KPI: Giuliano Adami, Maria 
Belle, Giorgio Fortunat, Silvano 
Pinter.

LPT: Giampaolo Uxa, Fulvio 
Marchi, Cinzia Gambassini por. 
Uxa.

MSI: Antonio Pompilio, Roberto 
Rella.

PSI: Paolo Busatto, Roberto De 
Gioia, Vittorio Costantini.

MIT: Giorgio Gaspard.
PSDI: Alessandro Battiston.
KD: Paolo Babich, Alfredo Pel- 

larini, Alessandro Minisini, Aldo 
Brelich, Ruggero Calo, Eddy Ivan 
Blasco.

SV. IVAN
KPI: Igor Canciani, Rada Zer- 

gol, Jagoda Kjuder.

PRI: Enrico Geppi.
LPT: Stefania Lučani, Graziella 

Zotti.
MSI: Sergio Marcon, Erminia 

Bianchi.
PSI: Francesca Cecchini, Albin 

Spetič, Ralo Franceschini.
SSk: Aleksander De Luisa.
KD: Bruno Denittis, Marino Da- 

pinguente, Fabio Eramo, Angelo 
Benussi.

NOVO MESTO- 
NOVA MITNICA

KPI: Livia Zamarato, Silvana 
Rizza por. Norcio.

PRI: Uri Wiesenfeld.
LPT: Maria Luisa Uva, Piero 

Camber, Silvia Battaglierini, An- 
tonella Colombis.

MSI: Enrico Giustina, Lucio De 
Ferra, Romano Antoniani.

PSI: Alessandro Carbone, Fabia
na Romanutti, Giuseppe Braile.

PLI: Stefano Baldi.
DP: Livio Taverna.
KD: Claudio Cante, Antonio Ai- 

toro, Graziella Radin por. Grim,

Giuseppe Brodnik, Antonio Ric- 
cardi.

SV. VID- 
STARO MESTO

KPI: Giuseppe Burlo, Giorgio 
Renner.

PRI: Aldo Pecoraro.
LPT: Fabio Raimondi, Antonio 

Peinkhofer, Silvio Bari, Nives 
Maslo.

MSI: Alfredo Mari, Piero Tono- 
ni.

PSI: Arturo Paschi, Rita Savani, 
Osvaldo Bianchini.

MIT: Stelio Tenci.
PLI: Sergio Silvani.
KD: Bruno Marini, Anna Maria 

Paolinelli, Enrico Bran, Franco 
Ferrarese, Daniele Damele, Rena
to Zucca.

STARA
MITNICA

KPI: Livio Damini, Isabella D'E- 
liso, Gianfranco Turinetti.

PRI: Vincenzo Laurenti.
LPT: Enrico Caratti, Piero Cam

ber, Ernesto Zenga, Renata Car- 
gnelli.

MSI: Bruno Sulli, Fedora Gaz- 
zin.

PSI: Elena Battaglia, Giuseppe 
Braile, Riccardo Fortuna.

PLI: Michele Valente.
KD: Porfirio Onor, Piera Monto- 

nesi, Franco Reggente, Gianni Pe- 
rin, Maurizio Fusco, Neva Miche- 
lazzi por. Brait.

KJADIN-ROCOL
KPI: Marino Bergagna, Luigi 

Gambardella, Sergio Ermetici.
PRI: Carlo Bertossi.
LPT: Walter Capuzzo, Giorgio 

Bonat, Massimo Gobessi.
MSI: Elisabetta Sulli, Mauro Gi

acomelli.
PSI: Sebastiano Gallipo, Pompei 

Castellano, Fabio Suban.
PSDI: Francesco Ceccoli.
PLI: Flavio Bertogna.
KD: Ettore Rosato, Sergio Aita, 

Roberto Correa, Roberto Sasco, 
Giulio Lavernicocca, Salvatore 
Aguila.

SV. JAKOB
KPI: Andrea Spaccini, Ferruccio 

Trocca, Alenka Dobrila, Luciano 
Lombardo, Cinzia Bortoluzzi.

PRI: Luigi Tadelli.
LPT: Silvio Pahor, Ugo Amodeo, 

Dario Stard.
MSI: Goffredo Marzocchini, 

Renzo Delrio.
PSI: Dalia DelLOro por. Sossi, 

Ezio Bussani, Giuseppe Benzani.
PSDI: Sergio Ghersini.
KD: Giacomo Ambrosi, Annun- 

ziata Burolo, Angelo Simeone, Lu
ciano Bussani, Renato Privileggio.

ŠKEDENJ-
ČARBOLA

KPI: Furio Pitacco, Guglielmo 
Sarra, Bruno Mosetti.

PRI: Aldo Leghissa.
LPT: Bruno Baldas, Giovanni 

Castello, Umberto Giona.
MSI: Maria Genzo, Marco Coas

sin.
PSI: Giampaolo Annese, Corra

do Ouagliarella, Aldo Perucich.
MIT: Giuliano Pettener.
PSDI: Guido Bena.
KD: Luciano Favretto, Paolo 

Corrente, Lino Relli, Rinaldo De- 
carli, Maurizio Palisca, Claudio 
Mitri.

Starejši volilec v Boljuncu Prizor z volišča v Zgoniku
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Po nedeljskih in ponedeljkovih upravnih volitvah

V tržaških rajonskih svetih 
manj slovenskih svetovalcev

Dokument o upravljanju na »narodno mešanem ozemlju«

Dolinski občinski svet 
o miru in sožitju pri nas

Tudi volitve za obnovitev rajonskih svetov v tržaški ob
čini so v glavnem potrdile premike, ki smo jim bili priča na 
pokrajinskih in občinskih volitvah. Po neuradnih podatkih 
so sedeže in glasove pridobili demokristjani, socialisti in 
fašisti, listarji so skoraj povsod doživeli katastrofo, komu
nisti pa so nazadovali in izgubili svetovalske mandate po
sebno v mestnih rajonih. Slovenska skupnost je obdržala 
sedeže na Vzhodnem in Zahodnem Krasu ter v Barkovljah 
in pri Sv. Ivanu, izgubila pa je svojega edinega predstavni
ka pri Sv. Ani in na Kolonkovcu. Pred desetimi leti je bilo 
rajonskih svetovalcev slovenske narodnosti 32, leta 1982 je 
njihovo število padlo na 28, po podatkih, s katerimi razpo
lagamo do tega trenutka in ki še niso uradni, pa je bilo v 
nedeljo in v ponedeljek izvoljenih v rajonske svete 24 slo
venskih predstavnikov.

Na Zahodnem Krasu, ki združuje vasi Prosek, Križ in 
Kontovel, je dejansko ostalo vse pri starem, le da je Krščan
ska demokracija pridobila sedež, ki so ga izgubili melonar- 
ji. Komunisti so spet izvolili dosedanjega predsednika Sla- 
voljuba Štoko, ki ima glede na zelo dobro opravljeno delo 
v preteklih mandatnih dobah spet stvarne možnosti za po
novno izvolitev. KPI, ki je ohranila šest sedežev in torej 
relativno večino, je od Slovencev izvolila še Klavdija Čer- 
njavo, Dušana Križmana, Vladimira Tenceja ter Angela 
Tenzeja. Slovensko skupnost bosta v novem sosvetu zasto
pala Marjan Pertot (Prosek-Kontovel) in mladi Križan Ro
bert Vidoni. Socialisti so izvolili dva predstavnika, od kate
rih pa je samo eden Slovenec in sicer Križan Renato Buset- 
ti, medtem ko ni bil izvoljen dolgoletni podpredsednik Mi
lan Čuk, ki je sedaj prvi med neizvoljenimi na listi Craxije- 
ve stranke.

Tudi na Vzhodnem Krasu je KPI ostala stranka relativ
ne večine in potrdila svoje petčlansko predstavništvo. Spet 
je bila izvoljena dosedanja predsednica Anamarija Kalc, ki 
pa se bo po vsej verjetnosti odločila za občinski svet, v 
katerega je bila tudi izvoljena. Na listi KPI so bili izvoljeni 
trije Slovenci in sicer Dolfi Guglielmi Wilhelm, Albert Cuk 
ter Rada Lakovič, medtem ko je prvi neizvoljeni Mauro 
Kralj. Slovensko skupnost bosta zastopala Vinko Ozbič in 
Peter Močnik, slovenske socialiste pa bo predstavljal Ru
dolf Purič. KD in PRI sta v tem rajonskem svetu pridobili 
po enega svetovalca, na račun LpT, ki je torej izgubila dva 
predstavnika.

V svetoivanskem rajonskem svetu bo odslej naprej se
delo šestnajst svetovalcev, medtem ko jih je bilo do sedaj 
dvajset. Do te spremembe je prišlo zaradi demografskega 
padca. Presenetljivo je tukaj dejstvo, da so vsi trije izvoljeni 
na listi KPI slovenske narodnosti. Izvoljeni so bili nosilec 
liste Igor Canciani, Rada Zergol in Jagoda Kjuder. Trojici 
mladih slovenskih komunistov se je pridružil tudi mladi 
predstavnik Slovenske skupnosti Aleksander De Luisa. Raz
veseljivo je dejstvo, da je bil na listi PSI izvoljen tudi Slo
venec Albin Spetič.

V Barkovljah sta bili izvoljeni dve Slovenki, in sicer 
Giuditta Giraldi, ki je bila nosilka komunistične liste, ter 
nosilka liste SSk Elvi Miklavec por. Slokar. Prvi neizvoljeni 
na listi KPI je režiser Mario Uršič, na listi SSk pa Boris 
Kuret.

Slovenska skupnost je za nekaj desetin glasov izgubila 
svojega predstavnika v rajonskem svetu za Sv. Ano-Kolon- 
kovec-Naselje sv. Sergija. Po naših podatkih je bil med 
Slovenci izvoljen edinole komunist Giuliano Adami. KPI je 
tukaj izgubila en mandat, Lista pa kar tri, svetovalce pa so 
pridobili neofašisti, socialisti in demokristjani. Svojega sve
tovalca so pri Sv. Ani izvolili tudi indipendentisti TIT.

Tudi pri Sv. Jakobu je Slovenski skupnosti za nekaj 
glasov spodletela izvolitev svetovalca. KPI je ohranila pet 
svetovalcev, isto kot demokristjani. Na komunistični listi je 
bila izvoljena tudi neodvisna Alenka Dobrila, ki je prejela 
lepo število preferenc. V Škednju je bil od Slovencev iz
voljen le komunist Bruno Mosetti. V mestnih rajonskih sve
tih ni izvoljenih Slovencev. Kot zanimivost lahko še nave
demo dejstvo, da je kartel Proletarska demokracija-Gibanje 
za Trst, ki je ostal brez občinskih in pokrajinskih svetoval
cev, izvolil enega rajonskega svetovalca in sicer v Novem 
mestu-Novi mitnici, kjer ga bo zastopal Livio Taverna.

Rajonski sveti v tržaški občini imajo na papirju precej
šnje pristojnosti, ki izhajajo iz posebnega občinskega pra
vilnika. Občinski odbori, ki so se zvrstili v zadnjih desetih 
letih, pa so v resnici pokazali zelo malo zanimanja do delo
vanja in do dejanskih problemov teh izvoljenih teles, ki bi 
morala biti prvenstveno upravna telesa in ne organi, kjer se 
merijo politična razmerja sil med strankami. Prav zaradi 
takega odnosa občinskih upraviteljev in nekaterih strank 
so bili posebno mestni rajoni dolgo časa zelo malo aktivni 
in učinkoviti, seveda na škodo državljanov in širše občin
ske skupnosti.

SANDOR TENCE

Dolinski občinski svet je na svoji 
seji 3. junija 1988 odobril soglasno (vz
držali so se le predstavniki KD) daljši 
dokument o »upravljanju narodno me
šanega ozemlja«. (Prejeli smo ga šele v 
teh dneh, zato ga tudi objavljamo z 
zamudo.) Z njim je potrdil nekatera te
meljna stališča o vprašanjih miru, so
žitja in narodnostnih pravic Slovencev 
v dolinski občini in sploh v Italiji, po
leg tega pa je tudi odprl nekaj kon
kretnih vprašanj v okviru te proble
matike.

Dolinski občinski svet v svojem do
kumentu najprej spominja, da se je že 
v preteklosti »dosledno in zavzeto 
opredeljeval za uveljavitev miru, so
delovanja in enakopravnosti vseh lju
di na -Zemlji«, še posebej upoštevajoč 
probleme, s kakršnimi se spopada jav
na uprava na narodno mešanem ozem
lju, kot je dolinsko. Občinski svet nato 
poudarja zahtevo, naj italijanski parla
ment čim prej odobri takšen zakon o 
globalni zaščiti Slovencev v Italiji, s 
kakršnim bo soglašala tudi manjšina 
in ki bo v skladu z republiško ustavo, 
s posebnim statutom Dežele Furlanije- 
Julijske krajine in z resolucijami ev
ropskega parlamenta o pravicah na
rodnostnih manjšin.

Dokument dolinskega občinskega 
sveta nadalje poudarja potrebo, da bi 
se oblasti in javne uprave mimo za
ščitnega zakona odločneje zavzemale 
za uveljavljanje kulture sožitja in miru 
in posebej opozarja na nujnost jezi
kovnega pluralizma na narodnostno 
mešanih območjih. Nadaljuje pa se ta
kole:

»Ime te občine je fašistični režim 
preimenoval v ime svetnika, ki ga ni: 
v S. Dorligo della Valle. Ze večkrat 
smo poskusili pridobiti izvirno ime

Dolina, a brez uspeha. Kraj Pesek, ki 
je danes znan zaradi mednarodnega 
mejnega prehoda v Jugoslavijo, je fa
šistični režim spregledal, tako da je 
ostal Pesek, nekatere javne ustanove 
pa ga danes imenujejo Pese in nočejo 
spoštovati njegovega pravega imena. 
Ta občinski svet je Deželi Furlaniji- 
Julijski krajini soglasno sporočil, da 
ne bo obravnaval aktov, ki bodo hote 
spreminjali imena naših krajev.

Skozi našo občino bo kmalu stekla 
avtocesta, ki bo povezovala Trst s 
svetom. Za odprtje avtoceste in za 
priključitev naših cest na avtocesto 
smo vljudno sporočili pristojnim orga
nom (ANAS), da bodo morali biti na
pisi na smerokazih tudi v slovenščini.

Poštna uprava ima na našem ozem
lju dva urada in nima skoraj nobene
ga posluha za upoštevanje prisotnoti 
Slovencev in njihovega jezika na tem 
območju.

Edina javna ustanova, ki se v duhu 
ustave in drugih vrednot trudi za do
sledno uveljavljanje dejanske ena
kopravnosti, je občinska uprava. Vsi 
pa vemo, da poleg občine tu delujejo 
še KZE, gozdni čuvaji, podjetja ENEL 
in SIP, šola, karabinjerji, policija in 
drugi.«

Dokument se zaključuje s pozivom 
državnim, deželnim in drugim oblas
tem, naj se v okviru svojih pristojnosti 
zavzanejo za uveljavljanje polne ena
kopravnosti in sožitja in naj kulturno 
osamijo tiste sile, ki se temu postavlja
jo po robu. Dolinska občinska uprava 
bo dokument poslala vsem svetoval
skim skupinam v deželnem svetu Fur- 
lanije-Julijske krajine, parlamentar
cem iz naše dežele, predsednikoma se
nata in poslanske zbornice in evrop
skemu parlamentu.

S podtajnikom ministrstva za šolstvo

Razprava o vrsti predlogov 
šolskih sindikatov manjšin

Srečanje šolskih sindikatov manjšin 
na ministrstvu za šolstvo, napovedano 
za sredo, 15. junija, je bilo preloženo 
za teden dni zaradi razprave v o za
konskem odloku o prekariatu v po
slanski zbornici. Tako so se predstav
niki sindikatov SAVT-ecole iz Aoste, 
SSG/ASGB iz Bočna in Sindikata slo
venske šole srečali s podtajnikom na 
prosvetnem ministrstvu poslancem Gi- 
ulianom Zoso v sredo, 22. t. m.

Poslanec je brez pomislekov pristal 
na večkratna srečanja in stike s šolski
mi sindikati manjšin za reševanje pro
blemov njihovih šol. Nato se je razvila 
razprava o vrsti predlogov, ki so jih ti 
sindikati predstavili in ki so specifični 
za šole manjšin. Strnjeno so tu podane 
glavne točke:
— stalnemu šolskemu osebju naj se 

priznajo leta poučevanja brez na
slova, priznajo naj se leta poučeva
nja pod ZVU, tudi v primeru iz
ključitve iz političnih razlogov, pri
znajo naj se leta poučevanja v ma
tični domovini;
vse vodstveno, učno in neučno 
osebje naj dobi doklado za dvoje
zično delo (južni Tirolci in Valdos- 
tanci to v izdatni meri že imajo);

— poveča naj se število dodatnega or- 
ganika DOA za šolnike, ki so po 
posebnih zakonih odsotni s službe
nega mesta (n.pr. na skrbništvu v 
Gorici in Trstu po zakonu Belci- 
Škerk in v Ljubljani po jugoslovan- 
sko-italijanskem sporazumu iz leta 
1964);

— prizna naj se univerzitetno izobra
ževanje naših učiteljev na ljubljan
ski univerzi kot tudi izpopolnjeva
nje v matični domovini;

— za ohranjevanje in ovrednotenje je
zika in kulture manjšine naj se po
veča letni ministrski prispevek šo
lam manjšin.

Podtajnik je o nekaterih predlogih 
že razpravljal z ministrom za šolstvo 
in — kot je rekel — bo vse'predloge 
predložil zakonodajnemu uradu v pre
učitev.

V dopoldanskih urah sta predstavni
ka SSS Živka Marc in Samo Pahor 
opravila še vrsto posegov v raznih 
uradih na prosvetnem ministrstvu za 
rešitev nekaterih sindikalnih proble
mov članov in problemov slovenske
S0le ŽIVKA MARC

Deželni prispevek 
za trgovsko mrežo

Deželna uprava je nakazala 23 mili
jard lir za okrepitev distribucijske 
mreže 367 trgovskih podjetij, ki proda
jajo pijačo in živila. S tem ukrepom bo 
pripomogla k razvoju te dejavnosti, za 
katero že od leta 1986 ni nakazala po
trebnih sredstev. Zaradi pomanjkanja 
denarja Dežela namreč ni bila v stanju 
dosledno izvajati deželnega zakona št. 
25 iz leta 1982.

Posamezna trgovska podjetja bodo z 
nakazanim denarjem lahko nakupila 
naprave in opremo, lahko pa bodo 
tudi ustrezno posodobila in razširila 
prostore, ki jih distribucijska dejav
nost zahteva.

Danes mature na učiteljišču in na zavodu Zois

Na klasičnem liceju vsi (lijaki 
opravili zrelostno preizkušnjo

Medtem ko se na drugih višjih šolah ustni zrelostni izpiti še nadaljujejo ali 
se morajo šele začeti, so na klasičnem liceju že objavili rezultate. Takoj po 
odhodu skrutinatorjev in po zaprtju volišča so v torek popoldne na liceju France 
Prešeren razobesili na oglasno desko izide izpitov. Za komisijo je bilo vseh 
sedem dijakov, ki je letos obiskovalo tretji klasični licej, zrelih. Končni izidi pa 
so naslednji: Igor Cok (46/60), Valentina Hrovatin (48/60), Kristina Martelanc 
(37/60), Veronika Martelanc (50/60), Fabiana Parenzan (38/60), Alenka Štoka 
(56/60) in Vida Valenčič (45/60).

Izidi izpitov na znanstvenem liceju bodo znani šele konec tedna, še prej pa 
bo znana usoda dijakov, ki so obiskovali poklicni zavod Jožef Stefan. Koledar 
izpitov pa je v teh dneh naslednji: včeraj sta bila na vrsti še zadnja dijaka 
znanstvenega liceja, na učiteljišču pa so se v torek pričeli zaključni izpiti na šoli 
za vzgojiteljice. Učiteljiščniki in geometri bodo stopili pred komisijo danes, 
spraševanja na učiteljišču se bodo nadaljevala do 5. julija, za dijake oddelka za 
geometre pa do 2. julija. Zadnji so na vrsti dijaki trgovskega zavoda Žiga Zois, 
kjer bodo ustni izpiti od 5. do 14. julija.

Tržaška sekcija WWF prijavila 
župana Staffierija sodnikom

Tržaška sekcija Mednarodnega sklada za varstvo narave WWF je te dni prija
vila sodstvu župana Staffierija v zvezi z onesnaževanjem mestnega zraka. WWF 
utemeljuje, da župan ni izpolnjeval službenih dolžnosti, saj ni nikoli ustrezno 
poskrbel za sanacijo okolja, kljub dejstvu da so podatki o stopnji onesnaženja že 
nekaj let kar se da dramatični. Obstoječa pravila namreč potrjujejo, da predstav
lja župan najvišjo zdravstveno oblast na občinskem teritoriju.

WWF je prijavi priložila obširno strokovno dokumentacijo in podatke, ki so jih 
tri leta zbirali s pomočjo posebnih merilnih naprav. Napraveje namestila prav 
občinska uprava, in sicer na najbolj kritičnih točkah, kot so Skedenj, Valmaura 
in Sv. Sobota. Poleg tega pa se je WWF poslužila tudi vznemirljivih številk, ki 
jih je marca letos zbralo osebje Želenega vlaka ob priliki njegovega postanka v 
Trstu. Zeleni vlak je pripotoval k nam prav na povabilo WWF. Podatki pričajo, 
da je stopnja onesnaženja zraka v mestu velikokrat mnogo višja, kot to dopušča
jo vsedržavni zakoni. Čeprav so člani WWF o tem sproti seznanjali občinsko 
upravo, ni nikoli prišlo do ustreznih ukrepov.

Drevi se v Dolini 
začne Festival 
Dela in Unita

Danes zvečer se bo v športnem 
centru v Dolini začel Festival 
Unita in Dela, ki bo letos potekal 
v znamenju sodelovanja med po
bratenimi občinami. V Dolino 
bodo namreč prišli tudi predstav
niki iz Marzabotta, Milj, Kopra, 
Sežane in Kočevja. V petih dneh 
-— od četrtka do ponedeljka — se 
bodo udeležili okroglih miz in 
športnih srečanj, predstavili pa se 
bodo tudi s svojo tipično kuhinjo.

Izbira športnega centra vseka
kor ni bila naključna, saj bo na 
letošnji izvedbi festivala šport ne
dvomno pomembna komponenta: 
v petek se bo novopečeni ženski 
košarkarski prvoligaš Interclub iz 
Milj pomeril s Cimosom iz Seno
žeč, medtem ko bo v ponedeljek 
Jadran igral s Puljanko iz Pulja. 
Poglavje zase bodo igre brez 
meja, V katerih se bodo v soboto 
pomerili predstavniki pobratenih 
občin. Tudi za zabavo in ples bo 
primerno poskrbljeno, saj bo v če
trtek igral ansambel' Karamela, v 
petek in soboto ansambel Lords, 
zadnja dva večera pa bo udele
žence zabavala skupina Pomlad.

V nedeljo bo na vrsti shod: go
vorila bosta novi pokrajinski taj
nik KPI Nico Costa in novoizvo
ljeni deželni svetovalec Miloš Bu
din. V Dolino pa se vam splača 
priti na obisk že jutri, ko se bosta 
na Festivalu predstavila Sergij 
Verč in Boris Kobal s Svojim ka
baretom »Oprosti, ne juriš?«, ki je 
pred nedavnim že požel izjemen us
peh v tržaškem Kulturnem domu.

Turneja cirkusa Orfei se pričenja v Trstu
V velikem šotoru pod športno palačo sta sinoči ponov

no zaživela čar in pravljičnost cirkusa. Z večerno gala 
predstavo se je namreč v Trstu začela velika cirkuška tur
neja Nanda Orfeia, ki se ponaša s prenovljenim in boga
tim sporedom akrobatskih, komičnih in plesnih točk in ki 
bo prepotovala vso Italijo. V predstavi z naslovom »La 
pista dei sogni« (Steza sanj), ki jo bodo v Trstu ponavljali 
do 13. julija dvakrat dnevno (ob 17. uri in ob 21.30), se 
prepletajo tradicionalne cirkuške in nove špektakularne 
sestavine. Zadnja, osma, generacija velike Orfeieve druži
ne — to so mladi, a že izurjeni Nandovi otroci Ambra, 
Paride in Gioia — je prav s to predstavo »vsilila« novo 
koncepcijo cirkuškega dela. Očeta Nanda, ki se je pred 
kratkim odrekel svojemu krotilskemu biču, so namreč pre
pričali, da je iz sporeda izključil vse »nevarne« nastope s 
krvoločnimi živalmi, kot so panterji, tigri in levi. S priza
devanjem so izoblikovali nove zanimive akrobatske točke, 
ob katerih bo gledalcem gotovo zastal dih, vse točke pa so 
povezali v pripovedno celoto, ki je zasnovana na najbolj 
znanih pravljicah in pripovedih za otroke, kot sta npr. »Tri
je mušketirji« in »Neskončna zgodba«. Pri predstavi — za 
scene in kostume je poskrbela Nandova žena Anita - 
sodeluje kar 314 oseb, ki prihajajo iz najrazličnejših dežel, 
od Kitajske do Madžarske, Jugoslavije, Romunije, ZDA, Ar
gentine in številnih drugih. Zanimivo pa je, da se v tej 
veliki cirkuški družini sporazumevajo v francoskem jeziku, 
(bg)

Danes s Trga Oberdan

Mladinski zbor GM odpotuje v Rim
Mladinski zbor Glasbene matice bo konec tega tedna gostoval v Rimu. 

Udeležil se bo 2. revije mladinskih pevskih zborov, na kateri bodo izvajali 
glasbo 20. stoletja. Na reviji bo sodelovalo skupno osem zborov. Naš zbor, ki ga 
vodi Stojan Kuret, bo v soboto, 2. julija, nastopil v dvorani RAI na Foro Italico, 
dan kasneje pa bo pel v cerkvi S. Alessio alTAventino. Izvajal bo pesmi Petra 
Ebena in1 Vaclava Trajana. Mladinski pevski zbor GM bo nadalje v ponedeljek,
4. julija, skupaj z drugimi udeleženci rimske pevske revije nastopil tudi na 
slovesnosti mladinskih iger na stadionu dei Marmi.

Skupina 40 naših pevcev bo odpotovala v Rim danes ob 7. uri izpred 
deželne palače na Trgu Oberdan, vrnila pa se bo v torek, 5. julija, zvečer.

V Devinu bodo prenovili greznice
Krajevni sosvet za Devin je te dni oznanil, da lokacija depuratorja za grez

nično omrežje, ki sicer neoporečno deluje kot to predvidevajo obstoječi zakoni, 
ni najbolj ustrezna. Devinsko-nabrežinski župan Bojan Brezigar in izvedenec 
družbe, ki je depurator namestila sta tudi potrdila, da bi morali čistilno napravo 
premakniti za vsaj sto metrov proč od prvih stanovanjskih hiš, kjer sedaj stoji. 
Napačna lokacija povzroča namreč onesnaženje zaliva pred Devinom, poleg tega 
pa onesnažuje tudi zrak. Brezigar je obljubil, da se bo zavzel za čimprejšnjo 
rešitev tega nevšečnega problema. Celotno greznično omrežje bi bilo treba na
mreč prenoviti, hkrati pa bi devinski depurator lahko priključili sesljanskemu. 
Za ta dela bi Občina potrebovala kakih pet milijard lir, ki bi jih morala nakazati 
deželna uprava.
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V Trstu se je že začela delikatna povolilna faza

Stranke se ubadajo s preučevanjem volilnih izidov 
v pričakovanju pogajanj za sestavo novih odborov
Po nestrpnem in v marsikaterem 

primeru živčnem čakanju volilnih re
zultatov je sedaj na vrsti čas premisle
ka, čas političnega ocenjevanja sodbe, 
ki so jo v nedeljo in ponedeljek izrekli 
volilci. Prava pogajanja za sklepanje 
zavezništev in za sestavo novih odbo
rov se bodo začela pozneje, za zdaj je 
v teku nekakšna predtaktika, v kateri 
politični voditelji pošiljajo "signale" 
morebitnim zaveznikom ali nasprotni
kom. Seveda gre za signale v strogo 
političnem žargonu, ki so največkrat 
razumljivi samo naslovnikom, ne pa 
širši javnosti.

Naloga novinarja pa je, da skuša te 
signale raztolmačiti in iz njih sklepati, 
kateri so resnični nameni prvakov 
strank v tej delikatni povolilni fazi. 
Začnimo kar pri Krščanski demokraci
ji, ki je spet najmočnejša stranka v 
mestu in bo v novem občinskem svetu 
razpolagala s kar 18 svetovalci. Pov
sem jasno je, da se bo potegovala, da 
bi njen glavni kandidat Franco Ric- 
hetti ponovno postal župan, pri čemer 
bo igrala tudi na adut visokega števila 
preferenc, ki jih je Richetti prejel v 
nedeljo in ponedeljek. Po drugi strani 
pa je vprašanje župana povezano s 
problemom sestave nove koalicije, kar 
pomeni, da se bodo morali demokris
tjani hočeš nočeš pogajati predvsem s 
socialisti, ki so že dali vedeti, da na
meravajo svoj nedvomni volilni uspeh 
izkoristiti za pogajalno mizo. Socialis
tični kandidat za župansko mesto je 
dosedanji podžupan Seghene, ki že 
diskretno dvori poraženim listarjem 
kot morebitnim zaveznikom v neiz
bežnem vleku vrvi z demokristjani.

Velika uganka je tudi Lista za Trst. 
Njeni voditelji kajpak še niso prebole
li prav katastrofalnega poraza, vsled 
katerega so postali šele četrta najmoč

nejša stranka v Trstu, saj so jih poleg 
demokristjanov in komunistov prehi
teli tudi socialisti, pa čeprav le za pič
lih 82 glasov. Iz listarskega sedeža na 
Trgu Goldoni se že čujejo napovedi 
povratka v opozicijo, ki so delno sad 
hudega volilnega razočaranja, delno 
pa tudi premišljena poteza. V bitki 
med KD in PSI bi namreč prav listarji 
lahko bili jeziček na tehtnici, ta polo
žaj pa bi lahko izkoristili tudi za po
stavitev zahteve po županskem mestu. 
Po splošnem mnenju pa bi dosedanji 
župan Staffieri ne imel nobene mož
nosti ohranitve najbolj uglednega 
stolčka v občinski palači, ko pa je izid 
tako deželnih kot občinskih volitev 
pokazal, da tudi v listarski hiši ne uži
va največjega ugleda. Pač pa bi se 
lahko vrnil v igro bivši župan in fra- 
masonski prvak Cecovini, ki so ga vo
litve kljub porazu potrdile za resnič
nega šefa Lista za Trst. V tako zaple
teni situaciji bi utegnil imeti določene 
možnosti tudi kak "outsider": v tej 
zvezi se že sliši ime liberalca Trauner- 
ja.

Sicer pa je vprašanje tržaškega žu
pana vezano tudi na razplet v drugih 
krajevnih upravah, predvsem na Deže
li, delno pa tudi na Pokrajini. Kot je 
znano, so tržaški socialisti že med vo
lilno kampanjo glasno postavili kandi
daturo Gianfranca Carboneja za nove
ga predsednika deželnega odbora. 
Mimo tega, da je ta zahteva že učin
kovito delovala kot volilno geslo, po
meni nedvomno adut tudi na pogaja
njih z demokristjani. Če KD ne bo ho
tela odstopiti najbolj prestižnega ob
lastnega položaja v Furlaniji-Julijski 
krajini (in po volilnih izidih ni videti, 
da bo to pripravljena storiti), bo mora
la morda nekoliko popustiti socialis
tom vsaj v Trstu. Za zdaj pa je preura- 
njeno skušati napovedati, kako se 
bodo stvari razvile.

Kaj pa komunisti? Tudi oni seveda z 
volilnim izidom ne morejo biti zado
voljni, pa čeprav so pričakovali neu
goden rezultat. Kaže, da so že začeli 
avtokritiko, ne toliko glede dosedanje 
politične linije, kolikor do načina poli

tičnega nastopanja in do "zunanje 
podobe", ki da ne ustreza več današ
njemu času. Sicer se je prenovitev v 
vrstah KPI tudi na krajevni ravni že 
zdavnaj začela, verjetno pa bodo po
trebni nadaljnji pogumni koraki na tej 
poti. V tej fazi pa v Ul. Capitolina na- 
glašajo bolj nekatere pozitivne aspek
te volilnih rezultatov, kot na primer 
razpolovitev listarskih glasov in glo-, 
balno okrepitev levih in naprednih sil. 
Prav premostitev sporov v levici pa 
bo, kot napovedujejo, glavni cilj tržaš
ke KPI v prihodnjih mesecih. Drevi ob 
20. so na sedežu federacije sklicali jav
no skupščino o volilnih rezultatih.

In končno še Slovenska skupnost, ki 
je potrdila svoje izvoljene predstavni
ke tako v deželnem kot v pokrajin
skem in tržaškem občinskem svetu, 
vendar je doživela določen osip gla
sov, ki vzbuja nekoliko zaskrbljenosti 
v Ul. Machiavelli. Tudi SSk si bo mo
rala vsekakor postaviti vprašanje mo
rebitnega sodelovanja v novih veči
nah in odborih. Po ošibitvi LpT ni tež
ko predvideti, da bo predstavnik SSk 
spet sodeloval tudi v občinskem odbo
ru, iz katerega je moral svoj čas odsto
piti zaradi protislovenskih stališč lis
tarskega župana Staffierija.

Ugank v tem prvem povolilnem ob
dobju je vsekakor na pretek. Nemogo
če je na primer predvideti, kakšno bo 
v tržaškem občinskem svetu zadržanje 
štirih zelenih, izvoljenih na dveh raz
ličnih listah, kot ni niti znano, koliko 
časa bosta ostala v Trstu Pannella in 
Mattioli, izvoljena na listi "smejočega 
se sonca". Po vseh, ki smo jih navedli, 
pa je to uganka, ki še najmanj zaskr- 
blja tukajšnje politične kroge.

TOM MARC

Velesejem sinoči zaprl vrata
Sinoči se je zaključil 40. mednarodni vzorčni velesejem v Trstu. Prireditelji 

so zadovoljni z uspehom jubilejne razstavne prireditve, ki so jo odprli 17. junija. 
Odtlej se je v razstavnih prostorih zvrstilo okrog 85 tisoč obiskovalcev s plačani
mi vstopnicami, kar predstavlja 15-odstotni porast v primerjavi z lansko izvedbo. 
Sicer pa je bilo tudi rekordno število razstavljalcev. Med drugim je bilo prisot
nih kar 28 uradnih tujih predstavništev, kar predstavlja spet 15-odstotni porast v 
primerjavi z letom poprej.

Posebno pomembna so bila mednarodna srečanja o kavi in lesu, kakor sta 
tudi po svoje izstopala dneva Avstrije in Jugoslavije. Obe državi sta se udeležili 
vseh 40 vzorčnih velesejmov v Trstu in sta torej prava stebra te razstavne 
prireditve. Omenimo naj, da na Pomorski postaji ostaja odprta do 3. julija razsta
va »Dunaj v Trstu«, ki so jo priredili v okviru praznovanj ob 40-letnici Tržaškega 
velesejma. Prireditelji pravijo, da si jo je doslej ogledalo kakih 15 tisoč ljudi.

Protest tudi v naši deželi

Novi dekret diskriminira 
številne socialne delavce

Z dvojezičnim obredom škofa Bellomija

Svetoivančani so počastili 
130-letnico svoje cerkve

Dekret predsednika republike je no
vembra lani končno uredil položaj so
cialnih delavcev: priznal je njihov 
sodni položaj in uredil vprašanja v 
zvezi z njihovo izobrazbo. Od stotin 
javnih in zasebnih šol, ki so priprav
ljale socialne delavce, je dekret pri
znal le sedem in sicer v Parmi, Sieni, 
Firencah, Piši, Perugii in dve v Rimu. 
Da bi ob tem saniral obstoječo situaci
jo, je dekret priznal diplome vseh so
cialnih delavcev, ki so takrat bili za
posleni v javnih upravah oz. so zma
gali na natečajih za socialne delavce.

Do tod sončna plat zakona. V za
dnjih mesecih pa je po vsej Italiji, in 
tudi v naši deželi, nastalo spontano gi
banje socialnih delavcev, ki opozarja
jo na njegovo senčno plat. V dolgem 
pismu, ki ga je okrog 70 socialnih de
lavcev iz naše dežele poslalo števil
nim javnim organom, strankam, usta
novam in sredstvom javnega obvešča
nja, poudarjajo, da zakon diskriminira 
vse socialne delavce, ki so bili zapos
leni v zasebnih ustanovah ali so bili 
brezposelni. Prav tako še ni znano, če

bo zakon priznal diplome socialnih 
delavcev, ki so bili zaposleni v javnih 
upravah le z začasno pogodbo. Vendar 
se s tem težave diskriminiranih social
nih delavcev ne končajo. Če hočejo 
urediti svoj položaj, morajo namreč 
ponovno opraviti diplomski izpit in to 
le na sedmih priznanih šolah. Mimo 
finančnih težav, ki jih to dodatno 
opravilo zahteva, je še druga, veliko 
hujša ovira: po poldrugem letu je na
mreč le nekaj šol razpisalo natečaj za 
priznanje diplom, druge pa so to raz
položljivost omejile na minimalno šte
vilo. Vsedržavni koordinacijski odbor, 
h kateremu so pristopili tudi socialni 
delavci iz naše dežele, zahteva, naj 
vlada odpravi te krivice in diskrimi
nacije, tako da prizna vse diplome, ki 
so jih socialni delavci opravili pred 19. 
novembrom lani.

■ V petek, 1. julija, se bo v dvorani 
Delavskih zadrug na Trgu Stare mitni
ce 9 ob 9.30 sestalo pokrajinsko vod
stvo enotnega sindikata upokojencev.
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V ponedeljek je poteklo 130 let, odkar je bila posvečena nova cerkev pri Sv. 
Ivanu. Nad glavnimi vrati cerkve je napis in datum (na sliki), ki pričata, da je 
tržaško-koprski škof blagoslovil cerkev daljnega 27. junija 1858. leta. Pred 130 
leti je bil Sv. Ivan še vas, v kateri so živeli skoraj izključno le slovenski delavci 
in kmetje. Tako so torej v ponedeljek svetoivanski farani praznovali in ob tej 
priložnosti jih je obiskal tržaški škof Bellomi, ki je tudi maševal in imel prilož
nostno pridigo v slovenščini in italijanščini. Tudi nabožna pesem je zazvenela 
v obeh jezikih. Svetoivanske žene in dekleta so oblekle lepe slovenske narodne 
noše, za katere se je še posebej zanimal škof Bellomi, ki se je po obredu zadržal 
v pogovoru z njimi, (mm)

V Ulici Costalunga trčila moped in tovornjak smetarske službe

Upokojenec žrtev prometne nesreče

Cesta je včeraj spet zahtevala svoj 
krvni davek. V jutranjih urah se je 
smrtno ponesrečil 70-letni Luigi Filan- 
nino, ki je stanoval v Ulici Frescobaldi 
15. Do nesreče je prišlo v Ulici Costa
lunga, nekaj metrov pred križiščem z 
Ulico Gianelli.

Izvide o nesreči so opravili mestni 
redarji, ki še raziskujejo natančen po
tek dogodkov in odgovornosti posa
meznikov. Kaže vsekakor, da se je 
upokojenec vozil z mopedom proti 
Ulici S. Maria Maddalena, v isto smer 
Pa je bil namenjen tudi tovornjak ob
činske smetarske službe, ki ga je up
ravljal Franco Srednich iz Ulice Biaso- 
letto 105. Kakih 50 metrov pred ome

njenim križiščem pa je iz doslej še ne
pojasnjenih razlogov prišlo do nesre
če. Težko vozilo smetarske službe je 
nenadoma zadelo v moped, na kate
rem se je vozil upokojenec. Filannino 
je z vso silo priletel na tla in se pri 
tem hudo poškodoval. Kaže, da voznik 
kamiona ni opazil, kaj se dogaja, tako 
da je nadaljeval z vožnjo in zapeljal 
čez ponesrečenca. Rešilec Rdečega

križa, ki je že po nekaj minutah prihi
tel na kraj nesreče, je ranjenca odpe
ljal v katinarsko bolnišnico. Zdravniki 
so takoj ugotovili, da je v smrtni ne
varnosti, saj se je v nesreči hudo po
škodoval po vsem telesu. Zdravniki so 
ga dali odpeljati na oddelek za tora
kalno kirurgijo, kjer se je ponesreče
nec še dve uri boril s smrtjo, okrog 11. 
ure pa je podlegel poškodbam.

Jugoslovanski ribiški čoln 
kočaril v italijanskih vodah

Izvidniški čoln tržaških finančnih stražnikov je včeraj okrog 1. ure ponoči 
opazil jugoslovanski ribiški čoln Trska, ki je kočaril v italijanskih teritorialnih 
vodah. Posadka okrog 28 ton težke ladje je morala slediti finančnim stražnikom 
do Pomola Fratelli Bandiera. Preiskovalci so jim zaplenili ribiško mrežo in ulov 
— približno 50 kg rib. Okrog 13. ure pa je Trska že lahko dvignila sidro in 
odplula domov. Finančni stražniki so povedali, da je jugoslovanski ribiški čoln, 
ki je registriran pri koprskem pomorskem poveljstvu, prestopil dovoljeno mejo 
za manj kot 1 miljo (torej manj kot 1.852 m). Ko je poveljnik ladje, 50-letni 
Elevterij Beštjak, opazil italijanski izvidniški čoln, ni skušal zbežati in je takoj 
priznal, da je prestopil nevidno mejo teritorialnih voda.

Preiskave so potekale skrajno mirno in brez nepotrebnih zapletljajev. Včeraj 
dopoldne je za ribiče posredoval tudi jugoslovanski konzul Jakomin. Finančni 
stražniki so poveljnika ladje prijavili sodnim oblastem. Tričlanska posadka je 
bila zasidrana ob Pomolu Fratelli Bandiera kakih deset ur. Ko so preiskovalci 
uredili vse potrebno, pa so dali tričlanski posadki dovoljenje, da odpluje v 
Koper. Ribiška mreža bo ostala v rokah italijanskih sodnih oblasti, dokler ne bo 
kapitan Trske plačal odškodnine. Zaplenjeni ulov, 50 kg modrih rib, pa je včeraj 
pregledal živinozdravnik. Ribe bodo prodali v ribarnici.

Pozabil je na 
ročno zavoro

Pozabljivost je drago stala 22-letne- 
ga Miljčana Marca Gardinija iz Ul. 
Strudthoff 33. V torek zvečer je na
mreč parkiral na tržaškem Pomolu 
Pescheria svoj novi renault 9, ko je po 
nekaj minutah z zaprepadenostjo opa
zil, da se avto premika.

Nenadoma se je spomnil, da je po
zabil potegniti ročno zavoro. Hotel je 
odkleniti vrata renaulta, a na žalost je 
bilo že prepozno. Vozilo je nezadržno 
drselo naprej in nato padlo v vodo. 
Mladenič je takoj poklical gasilce, ki 
so z žerjavom dvignili premočeni avto 
iz vode.

■ Zaradi prepira s sosedom so
agenti letečega oddelka aretirali 62- 
letnega Giuseppa Bubnicha iz Ul. Cis- 
ternone 55. Upokojenec se je namreč 
najprej sprl s sosedom Giuseppom 
Rocchijem, ko pa je ta poklical polici
jo, se je razboritež uprl agentom in se 
jih lotil z žaljivkami in pestmi. Le s 
težavo ga je bilo mogoče ukrotiti in 
odpeljati v koronejski zapor.

Bubnich se je med zaslišanjem sku
šal opravičiti rekoč, da se je s sosedom 
sprl zato, ker mu je vedno kradel vodo 
in z njo zalival svoj vrt...

Uprava devinsko-nabrežinske ob
čine
se pridružuje žalovanju svojcev ob 
smrti Danila Radoviča, občinskega 
svetovalca od leta 1956 do leta 1960.

t Po dolgi in mučni bolezni nas 
je za vedno zapustil naš dragi 
mož in oče

Karlo Sferza
(Luči Segala)

Pogreb bo jutri, 1. julija, ob 12. uri iz 
kapele na pokopališču v Barkovljah.

Žalostno vest sporočajo žena Fani, 
hči Luciana, zet Aldo, vnukinji Dari
ja in Tanja ter ostalo sorodstvo.

Barkovlje, Prosek, 30. junija 1988

t Zadnji pozdrav dragemu očetu

Carlu Rudesu
hčerka Ivi in sin Andek z družina
ma, sorodniki in prijatelji.

Pogreb bo jutri, 1. julija, ob 11.30 iz 
mrtvašnice glavne bolnišnice.

Trst, 30. junija 1988

Ob izgubi dragega očeta izrekajo 
Andreju Rudesu iskreno sožalje 

delovni kolegi in uprava 
Založništva tržaškega tiska

t Nenadoma nas je zapustil naš 
dragi oče

Anton Kuret
(NINI)

Pogreb bo jutri, 1. julija, ob 12.15 iz 
mrtvašnice glavne bolnišnice v cerkev 
v Ricmanjih.

Žalostno vest sporočajo sin Emilio 
z ženo Edito, vnukinja Loris z mo
žem Eligiom, pravnuk David in dru
go sorodstvo.

Log, 30. junija 1988

Ob smrti Antona Kureta sočustvu
jeta s sinom Emilom in svojci

družini Marini in Vascotto

Ob smrti tov. Antona Kureta izre
ka sinu Emilu in svojcem iskreno so
žalje

sekcija PCI-KPI občine Dolina

30. 6. 1987 30. 6. 1988

Ob prvi obletnici smrti dragega

Emila Guština

se ga z ljubeznijo spominjajo mama 
Angela, žena Anita, hči Sonja ter 
drugo sorodstvo.

Repentabor, 30. junija 1988

Ob izgubi dragega prijatelja Wai- 
terja Čoka se pridružujejo žalovanju 
svojcev

vsi prijatelji
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Na zadnjem občnem zboru društva

Bogat pregled delovne sezone 
Kulturnega društva Barkovlje
Za barkovljansko društvo lahko 

mirno rečemo, da je v svoji dejav
nosti aktivno in uspešno. Nič čud
nega torej, če so bila tudi poročila, 
ki so jih člani odbora podali na za
dnjem občnem zboru dobra, pod
krepljena s številnimi podatki, tako 
o družabnih kot tudi o kulturnih in 
športnih prireditvah, ki so stekle v 
tem letu. Če je bilo kaj narobe, po
tem je bilo to glede premajhnega 
števila udeležencev na zboru, kar pa 
organizatorji pripisujejo dejstvu, da 
so bili ljudje zaradi stavke, več dni 
brez dnevnika in torej tudi brez ob
vestil.

Pozdravni govor je imel na ob
čnem zboru dosedanji predsednik 
Luciano Jagodic, zboru je predsedo
val Inko Starec, medtem ko so taj
niško, blagajniško in poročilo nad
zornega odbora podale: Vera Polj
šak, Eda Doles in Vlasta Jankovič. 
Poročilom je sledila diskusija, v ka
teri je bila najbolj poudarjena misel, 
da je treba skrbeti za mladino in jo 
čim bolj pritegniti v društveno de
javnost ter da se morajo člani mno
žično udeleževati naših prireditev.

Tajniško poročilo je bilo najobšir- 
nejše ter je zajemalo tudi družabne 
prireditve (večer kalamarov, marti
novanje, silvestrovanje, Prešernovo 
proslavo, pustovanje, pokušnjo vin 
in domačega kruha in praznik 50- 
letnikov).

Med kulturnimi prireditvami so 
bile omenjene: predavanje Pavla 
Štranja o Ivanu Cankarju, predava
nje gdč. Navarra o starih Barkovljah 
in o družinah ki so tu bivale, nastop 
igralca Starešiniča z igro Široka 
usta, in Antona Petjeta z igro Kon

trabas, predavanje Duška Jelinčiča 
o Katmanduju, predstavitev knjige 
»Soba 150« in večer diapozitivov 
Maria Magajne.

Lanskega junija je bilo v Barkov
ljah srečanje zborov Fantje izpod 
Grmade, dekliškega zbora Igo Gru
den iz Nabrežine in domačega zbo
ra Milan Pertot. Maja lani je zbor 
praznoval petletnico svojega delo
vanja. Takrat so se mladi pevci, ki 
jih uspešno vodi Aleksandra Pertot, 
predstavili z bogatim programom in 
v novih oblekah. Junija lani pa je 
društvo postavilo spominsko ploščo 
na rojstno hišo pokojnega skladate
lja Milana Pertota.

Društvo je imelo v gosteh tudi 
skupine drugih prijateljskih društev. 
Tako je v Barkovljah nastopila tudi 
seniorska skupina društva Tabor z 
»Beseda opereta«. Nastopil je še ki
tarist Igor Starc. V društvu je pote
kal začetni plesni tečaj za mladino, 
ki ga je vodil David Poljšak, na 
športnem igrišču pa so imeli konec 
lanskega poletja nogometni turnir. 
Člani društva so opravili tudi več 
lepih izletov v Čedad, Ljubljano na 
Plečnikovo razstavo, na ogled be
neških vil itd.

Mešani pevski zbor je s svojo bo
gato dejavnostjo ponos društva. V 
tej sezoni je imel sedem celovečer
nih koncertov in 14 nastopov, na
zadnje v Nabrežini in v Dolini. Sne
mal je tudi za Radio Trst A. Razen 
doma in na Tržaškem je zbor nasto
pil še v Vidmu, Ljubljani, v Raven- 
ni, Stuttgartu in na Koroškem.

Ob koncu so izvolili tudi nove 
člane odbora. (N. L.)

Josipu Škrku 
v spomin

Pred dnevi so v 
Saležu pokopali Jo
sipa Škrka, od kate
rega so se poslovili 
številni domačini 
in pevci.

Pokojnika, ki se 
je rodil 16. 5. 1911 v 
Zgoniku, se mlajši 
uslužbenci ZTT ne 

spominjajo. Zato pa je ostal v spomi
nu vsem tistim, ki smo ga videvali v 
letih od 1966 do 1972 na delu, kot vra
tarja na našem sedežu v Ul. Montec- 
chi 6. Ni rad govoril o svojem življe
nju, še manj o svojih težavah. Tako je 
malokdo vedel, koliko gorja je tudi 
pokojni okusil v času fašizma, kako je 
moral zapustiti svoj dom, se preseliti 
v Jugoslavijo, kjer je dolga leta delal 
v železarni na Jesenicah. Tu se je 
med vojno vključil v osvobodilno gi
banje, bil je tudi zaprt v Begunjah in 
odpeljan v Nemčijo. Po vojni se je vr
nil v Salež.

Družini izrekamo naše sožalje.

Zgodba o Karmen 
v starem mestu

Na Trgu pri Ul. Crocefisso (za Ul. Do- 
nota) v starem mestu bo jutri zanimiva 
poletna prireditev, ki pa ima tudi social
ne razsežnosti. Ob 21.30 bodo namreč 
uprizorili »Zgodbo o Karmen« po znani 
Merimejevi noveli. Igro je postavil reži
ser Oddo Bracci, sodelujejo pa Služba za 
boj proti mamilom pri tržaški KZE, člani 
skupnosti Coilina, Šola za gledališko 
obrt Velemir Dugina, laboratorij za vizu
alno umetnost P, glasbeni laboratorij, 
kulturno združenje Basaglia in Projekt 
CEE/ENAIP. Igralce bo ob 20.30 z Bor
znega trga pospremila godba Refolo.

OD 21. JUNIJA X 13 TEDNOV

V TRŽIČU

MAGAZZINI BIG
Ul. DUCA D'AOSTA 76

PRODAJA 
VSEGA BLAGA
ZARADI ZAMENJAVE LASTNIŠTVA

PRODAJA DO IZČRPANJA 
ZALOGE 40.000 KOSOV: 
OBLAČIL, PLETENIN, 

SRAJČ, J E AN SOV

VSE BLAGO JE NAJBOLJŠE KAKOVOSTI

ZNIŽANJA DO 80%
Obv. občini 4/6/88

gledališča
Grad sv. Justa
Nocoj ob 21.30 tretji del filma-nanizan- 

ke HEIMAT Edgarja Reitza, ki ga bodo 
predvajali v petih nadaljevanjih. Vstop 
prost.

14. julija bo na Gradu sv. Justa 3. tek
movanje mladinske glasbe pod naslovom 
HIT MUSIČA 88. Zainteresirani se lahko 
prijavijo do 28. t. m. v Ul. Ginnastica (tr
govina Musič Shop), Ul. Milano (Disco 
33), na Rojanski cesti (Blitz Musič) ter v 
grljanskem Studio G.

Cirkus Orfei
Dvakrat dnevno in sicer ob 17.00 in 

21.45 se vrstijo na trgu pred Športno pa
lačo prireditve (tel. 774531). Prodaja 
vstopnic pri blagajni cirkusa in v agenci
ji UTAT v Pasaži Protti.

koncerti
Verdi
Festival operete - Poletje 1988. Od

danes, 30. junija, do 10. avgusta se bodo 
v Trstu, v organizaciji občinskega gleda
lišča Verdi, zvrstile tri operete: Straussov 
NETOPIR, Dostalova KLIVIA in Lebarje
va VESELA VDOVA.

Pri blagajni gledališča Verdi so na 
razpolago vstopnice za prvo predstavo 
Straussove operete NETOPIR, ki bo no
coj ob 20.30. Dirigent Rudolf Bibl, režija 
Vito Molinari, scenografija Antonio Mas- 
tromattei, koreografija Gino Landi.

kino
ARISTON - 18.30, 22.15 La časa del gi- 

ochi, r. David Mamet: i. Lindsay Crou- 
se.

EXCELSIOR I - 18.15, 22.15 Milagro.
EXCELSIOR II - 18.00, 21.45 Una fiam- 

ma nel mio cuore, r. Alain Tanner, i. 
Myriam Mezieres, Benoit Regent. □ □

NAZIONALE I - 16.15, 22.00 Selvaggio 
desiderio, porn., □ □

NAZIONALE II - 16.30, 22.15 Sing Sing 
chiama Wall Street, i. Robert Carradi- 
ne, Malcolm McDowell.

NAZIONALE III - 16.30, 22.15 Shinning, 
dram.; i. Jack Nicholson.

NAZIONALE IV - 16.15, 22.00 Ouarto 
comandamento, dram., Fr.; r. B. Taver- 
nier.

FENICE - 19.00, 22.15 Nikita spie senza 
volto, i. Sidney Poitier, River Phenix.

GRATTACIELO - 17.45, 22.00 Colors - 
Colori dl guerra.

MIGNON - 16.30, 22.15 II nome della 
rosa, dram., ZRN/Fr./It. 1986, r. Jean 
Jacgues Annaud, i. Sean Connery, F. 
Murray Abraham.

LJUDSKI VRT - 21.15 Affari dl cuore,
kom., ZDA 1986, r. Mike Nichols; i. 
Meryl Streep, Jack Nicholson.

EDEN - 16.00, 20.00 La moglie e la bes- 
tia, pom.,

VITTORIO VENETO - 16.30, 22.00 All’- 
improvviso uno sconoscluto, krim.

CAPITOL - 16.30, 22.00 Stregata dalla 
Luna, dram.,- i. Cher.

LUMIERE FICE - 20.30, 22.15 Stop Ma- 
king Sense, glas., i. David Byrle.

ALCIONE - Danes zaprto. Jutri ob 16.30 
Fievel sbarca in America.

RADIO - 15.30, 21.30 La moglie esperta, 
pom., □

Prepovedano mladini pod 14. letom d -
18. letom □ □

SKD I. Gruden - Nabrežina
priredi

ZBOROVSKI
KONCERT

danes, 30. t. m., ob 21. uri
v Nabrežini št. 16 (atelje). 

Nastopila bosta 
MePZ M. PERTOT 

iz Barkovelj in 
po dolgem času domači 

MPZ I. GRUDEN.

Sekcija KPI občine Dolina

FESTIVAL 
DELA in UNITA’

30. junija - 4. julija
pri občinski telovadnici v Dolini

DANES, 30. 6.:
ob 20.00 novi tržaški teater OPROS
TI, NE JURIŠ? - Boris Kobal in 
Sergej Verč
ob 21.00 ples z ansamblom KARA
MELA

Vabljeni!

razne prireditve
KD Vesna - Križ prireja jutri, 1. julija, 

ob 21. uri na dvorišču Doma A. Sirk 
GLASBENI VEČER. Sodelujejo kvartet 
Capris iz Kopra, Klavdija Sedmak - kla
vir in MPZ Vesna.

ŠZ Gaja organizira ŠAGRO vsak dan 
do 3. julija na športnem objektu na Pad- 
ričah. Vsak večer ples z ansambloma 
Happy day in Zodiaco, v teku tedna pa 
tudi turnir 4:4. Vabljeni!

Sekcija KPI občine Dolina prireja 
FESTIVAL DELA in UNITA’ od 30. juni
ja do 4. julija pri občinski telovadnici v 
Dolini. Danes, 30. 6.: b 20.00 Novi tržaški 
teater Oprosti, ne juriš? - Boris Kobal in 
Sergej Verč; ob 21.00 ples z ansamblom 
Karamela. Jutri, 1. 7.: ob 19.00 okrogla 
miza na temo Bodočnost mladih v druž
bi; ob 20.00 ženska košarkarska tekma 
A/2 lige Inter Club Milje-Cimos Senože
če; ob 21.00 ples z ansamblom Lords. V 
soboto, 2. 7.: ob 17.00 okrogla miza na 
temo Vloga komunistov pri upravljanju 
javnih zadev; ob 18.00 Igre brez meja 
med občinami Kočevje, Marzabotto, Ko
per, Sežana, Milje in Dolina ter s sodelo
vanjem godbe na pihala Camillo Borgna 
in mažoretk; ob 21.00 ples z ansamblom 
Lords. V nedeljo, 3. 7.: ob 18.00 koncert 
Filharmonije od Korošcev (Milje); ob
20.00 shod — govorila bosta tov. Miloš 
Budin in tov. Nico Costa; ob 21.00 ples z 
ansamblom Pomlad. V ponedeljek, 4. 7.: 
ob 20.00 košarkarska tekma JADRAN 
Trst - PULJANKA Pulj; ob 21.00 ples z 
ansamblom Pomlad.

Glasbena matica Trst v sodelovanju s 
PD Slovenec Boršt-Zabrežec prireja jutri, 
1. julija, ob 20.30 v srenjski hiši v Borštu 
KLAVIRSKI RECITAL Beatrice Zonte.

Concentus organi v sodelovanju z de
želnim sedežem RAI v Trstu in FINCAT 
vabi na ORGELSKI KONCERT - Štefan 
Bembi in Andrej Pegan v soboto, 2. juli
ja, ob 20.30 v stolnici v Miljah.

razstave
V TK Galeriji je odprta slikarska raz

stava z naslovom ISTRSKA POKRAJINA 
- Jure Cihlar in Vladimir Prelc,

V Kraški galeriji v Repnu 31 je na 
ogled do 17. julija razstava akademske 
slikarke Vere TERSTENJAK-JOVIČIČ.

Na sedežu tržaške turistične ustano
ve v Sesljanu št. 56/B razstavlja svoja 
dela slikarka Zora KOREN ŠKERK. Raz
stava bo odprta do 9. julija s sledečim 
urnikom: ob delavnikih od 8.30 do 13.00 
ter od 16.00 do 19.00, ob nedeljah zaprto.

V konjušnici v Miramarskem parku 
je odprta razstava z naslovom NOVE 
MEJE V ARHITEKTURI, ki prikazuje 
stvaritve arhitekta Maksa FABIANIJA.

V Palači Costanzi je odprta deželna 
razstava, na kateri sodeluje 26 deželnih 
slikarjev z risbami.

V tržaški občinski galeriji je na 
ogled razstava ljubljanskega slikarja Šte
fana GALIČA.

V Športno-kulturnem centru v Zgo
niku je na ogled do nedelje, 3. julija, 
razstava slikarke Mihaele VELIKONJE.

V delavnici v Nabrežini št. 84 je do 2.
julija od 17. do 20. ure odprta RAZSTA
VA KAMNITIH PREDMETOV, ki so jih 
izdelali dijaki tečaja za kamnoseke pri 
Slovenskem deželnem zavodu za poklic
no izobraževanje.

šolske vesti
Vpisovanje na Državnem trgovskem 

tehničnem zavodu z oddelkom za geo
metre Ž. Zois - Trst poteka do 7. julija 
1988 vsak dan od 9. do 12. ure.

Ravnateljstvo poklicnega zavoda J. 
Stefan sporoča, da je v teku vpisovanje 
za šolsko leto 1988/89 do vključno 7. juli
ja 1988 od 10. do 12. ure.

Vpisovanje na Državnem liceju F. 
Prešeren v Trstu poteka vsak dan do 7. 
julija od 9. do 12. ure.

Ravnateljstvo srednje šole S. Kosovel 
sporoča, da je začelo deliti pole dijakov 
prvih in drugih razredov za šolsko leto 
1987/88. Osebne pole morajo podpisati 
starši. Za tretje razrede pa bo začelo de
liti spričevala od 1. julija dalje. Urnik: od 
11. ure dalje.

OBVESTILO 
NAROČNIKOM 

PRIMORSKEGA DNEVNIKA
Priporočamo vsem naročnikom 
Primorskega dnevnika, ki želijo 
prejemati časopis na kraju letnih 
počitnic, da obvestijo naš ekspe- 
dit (tel. 040/7796610 vsak dan 
razen nedelj od 8. do 14. ure) o 
spremembi naslova vsaj pet dni 
pred odhodom.

Uprava
Primorskega dnevnika

Mirjam in Sergiju se je pridružila
PETRA.

S staršema in novorojenko se ve- 
Jijo ,pevke m pevci 

Dekliškega zbora Devin 
in Fantov izpod Grmade.

izleti
KD Rovte-Kolonkovec prireja od 13. 

do 23. julija neobičajno potovanje v Sov
jetsko zvezo na Črno morje in po reki 
Volgi. Prva skupina bo odpotovala 13. ju
lija na Črno morje, tej se bo 17. julija 
pridružila druga skupina za skupno kri
žarjenje po Volgi z ladjo "S. Jesenin" in 
ogledom Zagorskega, Rostova, Jaroslava, 
Ugliča in Kalinina. Na koncu potovanja 
še kratek ogled Moskve. Za vse podrob
nosti potovanja telefonirati na št. 820943 
od 13. do 14. ure.

Zvezi upokojencev CGIL iz Križa in 
Devina-Nabrežine organizirata 15. julija 
izlet do izliva reke Pad. Informacije in 
vpisovanje do 4. julija ob uradnih urah 
na sedežih, tel. 200036 Nabrežina.

SPDT vabi na avtobusni izlet, ki bo v 
nedeljo, 17. julija, v Forni di Sopra z obi
skom čudovite planinske poti "Sentiero 
delle genzianelle” od koče Flabjan-Paca- 
rini do koče Giaf. Hoje bo približno 8 ur. 
Obstaja tudi lažja varianta, kjer je hoje 
le štiri ure. Izlet vodi A. Kermec. Vpiso
vanje na ZSŠDI.

včeraj - danes
Danes, ČETRTEK, 30. junija 1988

EMILIJA
Sonce vzide ob 5.19 in zatone ob 20.58

- Dolžina dneva 15.39 - Luna vzide ob 
21.21 in zatone ob 5.20.

Jutri, PETEK, 1. junija 1988
BOGOSLAV

PLIMOVANJE DANES: ob 4.49 naj
nižje -70 cm, ob 11.37 najvišje 36 cm, ob 
16.46 najnižje -9 cm, ob 22.23 najvišje 49 
cm.

VREME VČERAJ: Temperatura zraka 
25,3 stopinje, zračni tlak 1011,5 mb naraš
ča, veter 10 kilometrov na uro jugoza
hodnik, vlaga 76-odstotna, nebo oblačno, 
morje skoraj mirno, temperatura morja 
22,6 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI 
RODILI SO SE: Mathias Falcone, Enri- 

co Mislej, Matteo Cecotto.
UMRLI SO: 68-letni Valerio Martella- 

ni, 34-Ietni Walter Cioch, 64-letna Elda 
lanesich, 91-letna Giovanna Linda, 75- 
letni Antonio Pulin, 56-letna Anita Bal- 
listeri, 76-letna Maria De Feo, 77-letni 
Carlo Rudes, 81-letna Maria Franza, 74- 
letna Regina Gerlin.

DNEVNA IN NOČNA 
SLUŽBA LEKARN

Od ponedeljka, 27. junija, do sobote, 2. 
julija 1988

Dnevna služba - od 8.30 do 19.30
Trg Ospedale 8, UL delLIstria 35, Mi- 

ramarski drevored 117 (Barkovlje), Ul. 
Combi 19, Ul. Flavia 89 (ŽAVLJE). 
OPČINE — Trg Monte Re 3 (tel. 213718)
- samo po telefonu za najnujnejše prime
re.

Dnevna služba - od 19.30 do 20.30
Trg Ospedale 8, Ul. delLIstria 35, Mi- 

ramarski drevored 117 (Barkovlje), Ul. 
Combi 19, Larao Piave 2, Borzni trg 12, 
Ul. Flavia 89 (ŽAVLJE).

Nočna služba - od 20.30 do 8.30 
Largo Piave 2, Borzni trg 12, Ul. Flavia 

89 (ŽAVLJE).
OPČINE - Trg Monte Re 3 (tel. 213718) - 
samo po telefonu za najnujnejše primere. 

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA 
Nočna služba od 20. do 8. ure, tel. 7761, 

predpraznična od 14. do 20. ure in praz
nična od 8. do 20. ure.

TRŽAŠKA KNJIGARNA
obvešča cenjene odjemalce, 

da bo
v soboto, 2. julija, 

odprta samo zjutraj.

razna obvestila
Pripravljalni odbor Kmetijskih dne-

vov v organizaciji občin Trst, Milje, De- 
vin-Nabrežina, Dolina, Zgonik, Repenta- 
bor vabi kmetovalce, zadruge, podjetja 
in vse ostale, ki nameravajo kakorkoli 
sodelovati z razstavami ali s prodajo svo
jih pridelkov in proizvodov na letošnji 7. 
izvedbi Kmetijskih dnevov, ki bodo v 
Boljuncu od 9. do 12. septembra t. L, naj 
se prijavijo v tajništvu ob delavnikih od 
9. do 13. ure, tel. 228110 - 228127 - 228392, 
int. 49. Rok za predložitev prijav zapade 
v petek, 15. julija t. L, ob 13. uri.

prispevki
V počastitev spomina dr. Dorčka Sar

doča darujeta Zora in Libero Polojaz
50.000 lir za Glasbeno matico in 50.000 lir 
za Slovensko dobrodelno društvo.

V spomin na dr. Dorčeta Sardoča daru
jeta Tatjana in Josip Panjek 50.000 lir za 
Glasbeno matico in 50.000 lir za Sloven
sko dobrodelno društvo.

V spomin na dragega moža in očeta 
Karla Sferzo darujeta žena in hči z druži
no 50.000 lir za SKD Barkovlje in 50.000 
lir za TPK Sirena.

Namesto cvetja na grob Antona Bene
te darujeta Bruno in Marija (Ricmanje)
20.000 lir za PD Slovenec.

V spomin na Zoro Milič darujejo dru
žine Emili, Sulli in Gava 135.000 lir za 
Center za rakasta obolenja.

V spomin na Demetria Lo Giudice da
rujejo družine Emili, Sulli in Gava 85.000 
lir za Skupnost družina Opčine.

Namesto cvetja na grob Ninija Tretja
ka darujeta Marcellina in Gigi 10.000 lir 
za ŠD Vesna.

___________ mali oglasi___________

OSMICO ima odprto Vojan Taučar v 
Ivanjem Gradu št. 13 pri Komnu. Nudi 
vino in domačo hrano.

OSMICO je odprl Mario Milič - Repnič 
39. Toči belo in črno vino.

OSMICO je odprl Josip Žerjal v Dolini 
na št. 161.

NA OSMICO v Samatorco št. 6 vabi 
Stanko Gruden. Toči belo in črno vino, 
reže domač pršut.

OSMICO je odprl Stanko Milič v Zgoni
ku.

V SAMATORCI pri Goljevih je odprta 
osmica.

NUJNO IŠČEMO slovenski par, starost 
40-50 let, za stalno službo v vili z veli
kim vrtom na Opčinah. Delovne ob
veznosti: mož - šofer in vrtnar, žena - 
opravljanje kuharskih in gospodinj
skih del. Nudimo samostojno stanova
nje z vrtom in garažo. Plača sorazmer
na sposobnostim. Pismene ponudbe na 
Oglasni oddelek Primorskega dnevni
ka - Ul. Montecchi 6 - 34137 Trst pod 
šifro "Slovenski par".

IŠČEMO sposobnega vrtnarja s priporo
čili za obdelavo obsežnega parka v 
gosposki vili v Grljanu. Možnost part- 
time. Ugodni pogoji. Tel. 305133 od 
ponedeljka do petka od 9.00 do 12.30.

OBČINA REPENTABOR zaposli začasno 
splošnega delavca. Zainteresirani lah
ko predstavijo prošnjo na prostem pa
pirju do 14. ure dne L julija 1988.

17-LETNO DEKLE išče kakršnokoli res
no delo. Tel. 212633.

SLUŽBO IŠČE fant, ki je opravil vojaški 
rok. Tel. 200707.

NA RABU si lahko rezervirate letovanje 
v 2- ali 3-posteljnih sobah v centru 
mesta, z odličnim zajtrkom, prijaznos
tjo in izredno čistočo, če telefonirate 
od 15. do 22. ure na št. 003851/771104.

ODDAM V NAJEM 1-sobni apartma s 4 
ležišči v Bovcu - Kaninska vas. Tel. 
003866/33727.

PRODAM kravo mlekarico. Tel. 200971 v 
večernih urah.

PRODAM A 112, letnik '83, v dobrem 
stanju. Za informacije telefonirati na 
št. 0481/20228.

PRODAMO 3500 kv.m nezazidljivega ze
mljišča v Gropadi. Telefonirati v ve
černih urah na št. 226332.

menjalnica 29. 6. 1988

Ameriški dolar................ ....... 1340,— Japonski jen...................... 9,50
Nemška marka .............. .......  739.— Švicarski frank ................ 893,—
Francoski frank.............. ....... 218,— Avstrijski šiling................ 104,80
Holandski florint ........... ........ 656,— Norveška krona ............... 201.
Belgijski frank................ ....... 34,40 Švedska krona..................
Funt šterling.................... ....... 2290,— Portugalski eskudo......... 8,50
Irski šterling.................... .......  1974,— Španska peseta................ 10,50
Danska krona.................. ....... 191.— Avstralski dolar ...............
Grška drahma ................ .......  8,50 Debeli dinar......................
Kanadski’dolar .............. ....... 1080,— Drobni dinar...........

BCIKB BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

Telef.: Sedež 040/67001 
Agencija Domjo 831-131 
Agencija Rojan 411-611

urnim
§)/^37/Š)// 'z porf'da 'n pe^eniaka

CEPACH & C. sne

34018 DOLINA (ob tovarni "Grandi Motori“) - Telefon 040/228858
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Koncert ene najbolj priljubljenih skupin lahke glasbe

»The Blues Brothers band«
jutri na tržaškem stadionu
Vest je na prvi pogled skoraj never

jetna, a na srečo tržaških in drugih 
ljubiteljev soul in blues glasbe res
nična. Legendarna ameriška skupina 
The Blues Brothers bo jutri na tržaš
kem stadionu Pino Grezar začela svo
jo letošnjo turnejo, ki jo bo ponesla v 
prihodnjih dneh in tednih v druga ita
lijanska mesta in evropske države. 
Trst bo torej po dolgem času spet pri
zorišče izjemnega dogodka lahke 
glasbe, ki bo verjetno še toliko bolj 
pomemben, če pomislimo, da se bo 
odvijal na tukajšnjem osrednjem no
gometnem -stadionu. Po velikih pole
mikah o uporabi tega objekta za rock 
koncerte, ki so sledile nastopu Adria
na Celentana (naj spomnimo, da so 
občinstvo in tovornjaki ob tem kon
certu dobesedno razorali travnato po
vršino stadiona), kaže, da bosta Trst 
in njegova mladina končno spet dobi
la svoje »rock svetišče«.

Izbira skupine, ki bo — po tolikih 
letih — spet odprla vrata Grezarja 
lahki glasbi, je bila res posrečena. 
The Blues Brothers spadajo med naj
bolj znane in najbolj priljubljene 
ameriške rock skupine. Nastanek sku
pine je nerazdružljivo povezan z ime
nom že preminulega ameriškega ig
ralca in komika Johna Belushija. Le
ta je bil velik ljubitelj soul glasbe. Že 
v filmu Animal Mouse je ta glasba

Blues Brothers 
Band

predstavljala glasbeno podlago filma. 
Nič čudnega, če se je zatem Belushi 
odločil, da bo sestavil svojo skupino, 
ki bo izvajala to glasbo in pa tudi 
blues glasbo. Po povezavi z Danom 
Aykroydom (skupaj sta nastopala v 
eni od številnih ameriških televizij
skih varietejskih oddaj) in režiserjem 
Johnom Landisom (le-ta je režiral tudi 
Animal Mouse) se je porodila zamisel 
o filmu, v katerem naj bi imela ta 
glasba glavno vlogo. Nastal je tako 
film The Blues Brothers, ki je postal v 
kratkem za ameriško mladino pravi 
cult-movie.

Črna očala, dolgi lasje, bela srajca 
s kravato in temna obleka so postali 
kmalu pravcat simbol za milijone 
mladih Američanov. Ob filmu je doži
vela velik uspeh tudi glasba, ki so jo 
izvajali res izjemni glasbeniki in pev
ci. Naj jih naštejemo: Matt Murphy, 
Donald Dumm, Steve Cropper, Aretha 
Franklin, Ray Charles (v filmu je igral 
prodajalca inštrumentov), James 
Brown (pastor) in Cab Caloway. Nas
lovna pesem Everybody needs some- 
body to love je bila dalj časa v sa
mem vrhu najbolj prodanih plošč.

»Bratci bluesa« so nato posneli še 
nekaj plošč: Briefcase full of the blues 
(1978), Made in America (v živo — 
1980) in izbor hitov (1981). S tragično 
smrtjo Johna Belushija (1982) je sku
pina izgubila svojega voditelja. Kljub 
temu pa se člani ansambla niso raz
šli. Nadaljevali so z delom s pomočjo 
Dana Aykroyda in drugih glasbeni
kov. Vse do letos, ko so se odločili za 
veliko turnejo po Evropi

Jutrišnji koncert na tržaškem stadi
onu predstavlja edinstveno priložnost 
za ljubitelje soula in bluesa, da slišijo 
»v živo« in si ogledajo to nevsakdanjo 
skupino. The Blues Brothers se bodo 
predstavili v sledeči sestavi: poleg 
»starih mačkov« kitarista Matta »Gui- 
tar« Murphyja, basista Donalda »Buc
ka« Dunna in Steva Cropperja bodo 
igrali še Tom Malone, Lou Marini in 
Alan Rubin (trobila in pihala), pela 
pa bosta Sam Moore in Larry Thur- 
ston.

Koncert, ki ga prireja družba Bao
bab iz Gorice, se bo pričel ob 21. uri. 
Predprodaja vstopnic pri Linea gialla 
(tel. 767034) in Radio Telex' (tel. 
744002).

sklad mitja čuk jelka Cvelbar

O družini pastorke in rejencev
Gospa Nada Kostanjevic, po rodu iz Sušaka, vnukinja 

pisateljice Marice Brlič Mažuranič, po poklicu bibliotekar
ka, živi v Vipavi z mongoloidno 38-letno pastorko Mijo in 
rejencema - Samom, ki je star 16 let, ter 11-letnim Rober
tom.

Kljub temu, ali prav zato, ker ji življenje ni bilo naklo
njeno (mož ji je umrl za levkemijo, sina je zgubila še ne 
19-letnega, medtem ko je služil vojaški rok), je gospa Nada 
zelo pogumna ženska. Svojo življenjsko energijo pa prenaša 
tudi navzven, saj aktivno sodeluje pri različnih organizaci
jah, od Planinskega društva do gibanja Vera in luč, Krvoda
jalske zveze, Društva za pomoč prizadetim in Društva rej
niških družin, če naj se omejimo le na nekaj imen.

Po sinovi smrti in med moževo boleznijo, ki je trajala 
približno poldrugo leto, je gospa Nada vseskozi skrbela 
sama za pastorko Mijo. Bolnemu očetu so bili Mijini obiski 
včasih pretežavni, tako da je ženo prosil, naj pride sama k 
njemu. Mija pa pri sorodnikih ni zdržala, vedno znova je 
bežala od njih...

»Trajalo je poldrugo leto. Sama nisem vedela kako...« 
Dekle je postajalo vse težje, treba ji je bilo povezovati 
krčne žile in jo vsako jutro na novo oblačiti, kajti začela se 
je temu opravilu upirati...

»V začetku marca 82. leta so v Ajdovščini odprli poseb
ne delavnice. To je bila rešitev!« Zlasti duševno prizadeti 
zahajajo v te delavnice od 7. ure do treh popoldne. »Tam 
izvajajo razna kooperacijska dela v sodelovanju s krajevni
mi podjetji. Mija se je vozila tja z avtobusom, saj je bila 
dovolj samostojna...« Se celo več: v delavnice je začela spre
mljati še drugo starejše duševno prizadeto dekle iz Vipave.

»Toda mojemu dekletu se stanje vedno slabša, kakor je 
značilno pri mongoloidih... Tako je kasneje njena prijatelji
ca vodila Mijo v delavnice.« Tudi zato, ker se je zjutraj 
Mija začenjala vedno bolj upirati oblačenju in si jo moral 
oblačiti na silo.

Kmalu se je zgodilo nekaj hudega: Mijina prijateljica je 
zbolela za rakom in umrla. »Bilo je septembra. Sedaj Mija 
to prijateljico hudo pogreša. Boji se, da bo izgubila morda 
tudi mene, kakor je izgubila prijateljico in se vsako jutro 
upira: noče se oblačiti, noče na avtobus.«

Ni lahko z njo. »Težka je, močna, debela - s silo jo 
moram spraviti pokonci, moram jo obleči, moram jo odvleči 
na avtobusno postajo...« Kakor hitro je na avtobusni postaji, 
pa se popolnoma predrugači. Sama gre naprej. »Popoldne 
pa je tako dobre volje! Prepeva si. Preklada kuhinjske lonč
ke v dnevno sobo, včasih prenaša tja rokavice, včasih dro
biž... in je potem popoldne vse v redu.«

Gospa Nada je svojega sina rodila šele pri 35 letih. Po 
njegovi smrti je nekoč zaupala že bolnemu možu, da bi 
rada posvojila otroka. Mož je bil za to. »Na socialnem skrb
stvu so že vedeli, da so mojemu možu dnevi šteti in so mi 
svetovali, naj se raje odločim za rejništvo.« Rejenec ima 
namreč pravico do vzdrževalnine.

»Ne da bi mi povedali, so zavlačevali trenutek predaje 
otroka zaradi moževe hude bolezni. Vedeli so namreč, da Iti 
tako za otroka, ki bi na novo prišel v družino, kot zame, 
pomenila takojšnja gospodarjeva smrt v družini, kar je bilo 
po poteku moževe bolezni pričakovati, za oba prevelika 
obremenitev.« Po moževi smrti je kmalu dobila rejenca. 
»Dobila sem dečka, ki je Bosanec, musliman, vendar je že z 
dvema letoma prišel v Koper.« Deček je menjaval rejniške 
družine in je bil v začetku zelo težaven.

»Ampak to se je vse uredilo! Kasneje sem dobila še 
drugega dečka, mlajšega, ki je po rodu Slovenec.«

Torej v tej družini živijo sedaj štiri osebe. »Vsi trije so 
med seboj ljubosumni. Pravzaprav mi niti nismo družina, 
smo ekonomska skupnost... Vendar nasproti drugim osebam 
nastopajo zelo enotno...«

In da so se zelo dobro ujeli v vipavsko okolje, so izpriča
li nešteti prijatelji, ki so ves čas prihajali gledat, če je 
mlajši rejenec Robert že prišel iz šole, da bi se šli igrat...

(se nadaljuje)

Pred dvema nedeljama so v 
openski župni cerkvi otroci preje
mali prvo sv. obhajilo, medtem ko 
je zunaj neusmiljeno pral dež. Le
tos je bilo še posebej slovesno za
radi pastoralnega obiska tržaškega 
škofa Bellomija.

Ker so že prej otroci v dogovoru 
s katehetom namenili svoje pri
hranke našemu Skladu in izrazili 
željo, da bi nas obiskali, smo jih po 
maši pričakali na našem sedežu.

Upali smo, da bomo ob tej pri
ložnosti mogli sporočiti javnosti, 
da je javna uprava končno kon
kretno prispevala za nakup sede
ža, žal pa tega nismo mogli storiti. 
Kljub vsestransko obetajočemu vz-

Prvoobhajanci 
za Sklad

dušju so nam namreč z deželne 
uprave sporočili, da zaradi po
manjkanja fondov ne bomo deležni 
nobenega prispevka za nakup se
deža našega Sklada.

Zato nam je zavest, da se tudi 
najmlajši, kakor nedeljski prvoob
hajanci, zavedajo naše vloge, v ve
liko oporo. S svojim darom, ki ga 
je bilo le malenkost manj kot pol 
milijona, so nam okrepili voljo do 
dela in izbrisali senco malodušja

ob brezupnem trkanju na žep jav
ne uprave.

Srečanje je bilo, kljub nalivu, 
prav prisrčno. Deležni smo bili naj
prej škofovega blagoslova v slo
venščini ob navzočnosti openskih 
skavtinj in skavtov. V krajšem raz
govoru - zaradi pastoralnega obi
ska je bil škof časovno kar preob
remenjen - nam je izrazil svojo so
lidarnost in obljubil svojo pomoč.

Zatem nas je obiskalo 14 prvoob- 
hajancev, ki so prav zbrano poslu
šali besede o Skladu, nam izročili 
svoj dar, prejeli naše značke, lepak 
in nalepke, si ogledali naše prosto
re in fotografsko razstavo naše de
javnosti.

n ram ~
11.55 Vreme in dnevnik
12.05 Dok.: Bangweulujska močvirja
13.00 Nanizanka: La famiglia Brady
13.30 Dnevnik
14.00 Film: II sospetto (dram., ZDA 

1941, r. Alfred Hitchcock, i. Joan 
Fontaine, Cary Grant)

15.35 Risanka: Moncicci
16.00 Glasbena oddaja: Tanti varieta 

di ricordi
17.00 Dokumentarec: Tutti in pista
17.25 Oddaja iz Parlamenta
17.30 Aktualno: Spaziolibero
17.50 Šport: atletika (iz Helsinkov)
19.40 Almanah, vreme in dnevnik
20.30 Film: A cavallo di un pony sel- 

vaggio (pust., ZDA-Avstral. 1976, 
r. Don Chaffey, i. Michael Craig, 
John Meillon)

22.20 Dnevnik
22.30 Koncert za mir (Beethovnova 

Missa solemnis v d-molu, dir. 
Giuseppe Sinopoli, prenos iz 
Vatikana)

24.00 Dnevnik - zadnje vesti
0.10 Kulturna oddaja: Podmorska 

preteklost

RAI 2
11.55 Nadaljevanka: Moliere
13.00 Dnevnik - ob trinajstih
13.15 Aktualno: Diogenes
13.30 Nanizanka: Saranno famosi
14.30 Dnevnik in športne vesti
14.40 Variete: II piacere delLestate
16.50 Film: Bagliori ad Oriente (dram., 

ZDA 1951, r. Charles Vidor, i. 
Alan Ladd, Deborah Kerr)

18.25 Oddaja iz Parlamenta
18.30 Dnevnik - športne vesti
18.45 Nanizanka: Cuore e batticuore
19.30 Horoskop, vreme, dnevnik, šport
20.30 TV film: I giochi della vendetta 

(r. Jack Gold, i. Jonathan Priče, 
Cherie Lunghi, 1. del)

21.50 Aktualno: Moda
22.25 Dnevnik - večerne vesti
22.40 Variete: Videocomic (pripravila 

Nicoletta Leggeri)
23.25 Dnevnik - zadnje vesti
23.35 Aktualno: L'ago della bilancia 

0.25 Filmske novosti 
0.30 Film: I delfini (dram., It. 1964, r. 

Francesco Maselli, i. Claudia 
Cardinale, Thomas Milian, An- 
tonella Lualdi)

rai 3______________________

13.30 Izobraževalna oddaja: Monogra
fije o kmetijstvu - Pridelovanje 
riža

14.00 Deželne vesti
14.10 Glasbena oddaja: 4. evrovizijski 

natečaj mladih glasbenikov (iz 
Amsterdama)

14.55 Šport: mednarodni teniški turnir 
(neposredni prenos iz Wimble- 
dona)

18.45 Športni dnevnik: Derby (pripra
vil Aldo Biscardi)

19.00 Dnevnik
19.30 Deželne vesti
19.45 Šport: košarka, Italija-Danska (2. 

polčas, prenos iz Arhnema)
20.30 Nanizanka: Professione pericolo
21.20 Dnevnik - večerne vesti
21.30 Film: Assassinio su commissione 

(krim., VB-Kanada 1979, r. Bob 
Clark, i. Christopher Plummer, 
James Mason)

23.20 Filmske novosti
23.25 Kulturna oddaja: Una sera, un 

libro
23.40 Dnevnik - zadnje vesti
23.55 Rubrika: 20 let prej - Drobci

Ir RTV IjubUana
9.00 Poletna noč (pon.)

18.05 Video strani
18.20 Otroška nanizanka: Indijanske 

legende (12. del)
18.45 Risanka
18.55 Video strani
19.00 Vreme in Obzornik
19.13 TV Okno
19.18 Zrno
19.30 Dnevnik
19.55 Vremenska napoved
20.05 Tednik
21.05 Nadaljevanka: Izgube (po lite

rarni predlogi S. Parkerja, VB 
1987, i. Catherine Brennan, Sha- 
ron Holm, Struan Rodger, Bruce 
Payne, Godfrey Quigley, 5. del)

22.05 Dnevnik
22.20 Zabavna oddaja: Poletna noč, 

vmes nemška nadaljevanka 
Schwarzwaldska klinika (i. 
Klausjiirgen Wussow, Gaby 
Dohm, Sascha Hahn, Karin 
Hardt, 11. del), nato angleška 
humoristična serija Kdo bo nosil 
hlače (Executive Stress, 4. del)

1.20 Video strani

| TV Koper
13.30 TVD Novice
13.40 Športne vesti: Sportime
13.50 Reportaže: Šport spektakel
15.00 Tenis: Turnir v Wimbledonu - 

ženski polfinale (prenos)
19.00 Odprta meja

Danes v Odprti meji med drugim:
TRST — Pokrajinski tajniki strank o 

upravnih volitvah
ŠPETHR — Tudi malčki dvojezične

ga centra na počitnicah
GORICA — Ansambel Agropop 

otvoril sezono na Gradu
TRST — Straussov Netopir otvarja 

Festival operete

19.30 TVD Stičišče
20.00 Nani.: I ragazzi del sabato sera
20.30 Avtomobilizem: Formula Cart 

(posnetki iz Portlanda)
21.30 Atletika: Grand Prix (posnetki iz 

Helsinkov)
23.00 TVD vse danes
23.10 Športne vesti: Sportime
23.30 Tenis: Turnir v Wimbledonu 

(posnetki)

jHj CANALE 5
8.15 Nanizanke: Arcibaldo,

8.40 Aliče, 9.10 Storie 
di vita, 9.30 General 
Hospital, 10.30 Strega 
per amore

11.00 Kvizi: Fantasia, 11.30 
Cest la vie, 12.00 Dop- 
pio Slalom

12.30 Nanizanka: Hotel
13.30 Nad.: Sentieri
14.30 Nan.: Dottor Kildare
15.00 Film: Un marziano sul- 

la Terra (kom., ZDA 
1960, r. Norman Tau- 
rog, i. Jerry Lewis)

17.00 Nan.: II mio amico Ric- 
ky, 17.30 Lalbero delle 
mele, 18.00 I cingue 
del guinto piano

18.30 Kvizi: Tuttinfamiglia,
19.10 Cantando can- 
tando, 19.50 Tra mo- 
glie e marito

20.30 Film: La valle delLE- 
den (dram., ZDA 1954, 
r. Elia Kazan, i. James 
Dean, Juhe Harris)

22.40 Nan.: Top Secret
23.40 Film: La collina del di- 

sonore (dram., ZDA 
1965, r. Sidney Lumet, 
i. Sean Connery, Julie 
Andrews)

1.50 Nanizanka: Spy Force

jjg RETEOUATTRO
8.30 Nanizanka: La grande 

vallata

9.15 Film: Marionette
(kom., It. 1938, r. Car- 
mine Gallone, i. Be- 
niamino Gigli)

11.00 Nan.: Mary Tyler Mo
ore, 11.30 Giorno per 
giorno, 12.00 La picco- 
la grande Neli, 12.30 
Vicini troppo vicini

13.00 Otroška oddaja: Ciao 
Ciao, vmes risanke Lo 
specchio magico, Bun 
Bun, Simpatiche ca- 
naglie

14.30 Nadaljevanke: La val
le dei pini, 15.30 Cosi 
gira il mondo, 16.30 
Aspettando il domani,
17.30 Febbre d'amore

18.30 Nanizanki: Ironside,
19.30 Quincy

20.30 Film: I senza nome 
(krim., Fr. 1970, r. Jean 
Pierre Melville, i. Yves 
Montand, Alain De- 
lon)

22.35 Informativna oddaja: 
Speciale News 

23.20 Šport: golf 
0.20 Nanizanki: Vegas, 1.15 

Missione impossibile

ITALIA 1________
8.30 Nanizanke: L'uomo da 

sei milioni di dollari, 
9.25 VVonder Woman,
10.20 Kung Fu, 11.20 
Agenzia Rockford,
12.20 Charlie's Angels,
13.20 Arnold

13.50 Variete: Smile
14.20 Glasbena oddaja: Dee- 

jay Television
15.00 Nanizanka: Hardcas- 

tle & McCormick
16.00 Otroška oddaja: Bim 

bum bam, vmes risan
ke Nana, Lulu, Lala- 
bel, Una sirenetta

18.00 Nanizanki: Hazzard,
19.00 Chips

20.00 Risanki: Principessa 
dai capelli blu, 20.15 
Maple Town

20.30 Nan.: Supercopter,
21.30 Starman, 22.30 
Časa Keaton

23.00 Rubrika: Fish eye
23.30 Nanizanka: Hardcas- 

tle and McCormick
0.30 Film: Uomini d'argen- 

to (kom., VB 1977, r. 
Ivan Passer, i. Michael 
Caine, Cybill Shep- 
herd)

cnj-M telepadova
12.30 Nadaljevanka: I Ryan
13.30 Risanke
14.15 Nad.: Una vita da vive- 

re, 14.50 Ciranda de 
Pedra, 16.30 Piume e 
paillettes

17.00 Nanizanka: La fattoria 
dei giorni felici

17.30 Risanke
19.30 Nad.: Brillante
20.30 Film: Paulo Roberto 

Cotechino centravanti

di sfondamento (kom., 
It. 1983, r. N. Cicero, i. 
Alvaro Vitali, Carmen 
Russo)

22.30 Kviz: Il meglio di Col- 
po grosso

23.45 Film: Le sette sfide 
(pust., It. 1961, r. primo 
Zeglio, i. Ed Fury, Ela- 
ine Stewart)

1.30 Nanizanka: Switch

^ TELEFRIULI
13.00 Nanizanka: Si e giova- 

ni solo due volte
13.30 Nad.: Leonela
14.30 Dražba
15.30 Risanke
16.30 Glas. odd.: Musič box
18.15 Nadaljevanka: Incon-

trarsi e dirsi addio
19.00 Dnevnik
19.30 Rubrika: Dan za dnem
20.00 Nanizanka: La vita co- 

mincia a 40 anni
20.30 Nadaljevanka: Mozart
21.30 Rubrika: Delta
22.30 Dnevnik
23.00 Rubrika: Dan za dnem
23.30 Dražba
24.00 Informativna oddaja: 

News dal mondo

3^telequaSro]
(Se povezuje s sporedi Italia 1)
Lastne oddaje:
19.30 Dogodki in odmevi

RADIO TRST A
7.00, 13.00, 19.00 Dnevnik; 8.00, 10.00,

14.00, 17.00 Poročila; 7.20 Dobro jutro 
po naše: koledarček; 8.10 Dopoldanski 
zbornik: Iz tišine glas, (9.00) Prehrana 
in zdravje; 10.00 Pregled tiska; 10.10 
Koncert (orgle Andrej Pegan, violina 
Jagoda Kjuder in Marko Bitežnik);
11.30 Poldnevniški program; 12.00 
Magnetizem ženske poezije; 12.40 Ko 
zvezde zableščijo; 13.20 Glasba po že
ljah; 14.00 Deželna kronika; 14.10 Po
poldanski zbornik: Glas harmonike, 
(14.30) Otroški kotiček, (15.00) Glasbe
ni telefon; 17.00 Kulturna kronika;
17.10 Klasični album: J. Brahms; 18.00 
Srečanja: Pogovori; 18.30 Glasba.

LJUBLJANA
5.00, 6.00, 6.30, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00,

12.00, 14.00, 19.00, 21.00, 22.00, 23.00 Po
ročila; 8.05 Dober dan z...; 8.35 Koncert 
za mlade; 9.05 Glasba; 10.05 Rezervira
no; 11.05 Izbrali smo; 12.10 Pojemo in 
godemo; 12.30 Kmetijski nasveti; 12.40 
Od vasi do vasi; 13.30 Glasba; 14.05 Za 
mlade radovedneže; 14.20 Iz glasbenih 
šol; 14.45 Mozaik; 15.00 Radio danes, 
radio jutri; 15.30 Dogodki in odmevi;
16.00 Vrtiljak želja; 17.00 V studiu ob 
17.00; 18.00 Ansambel Mihe Kralja;
18.30 Zborovske pesmi; 19.35 Lahko 
noč, otroci; 19.45 Big band RTV-Lj;
20.00 Domače pesmi in napevi; 21.05 
Literarni večer; 21.45 Glasba; 22.30 Po
doknica; 23.05 Literarni nokturno;
23.15 Popevke.

RADIO KOPER
(slovenski program)

13.30, 14.30, 17.30, Poročila; 6.00 Za 
dobro jutro; 6.05 Danes se spominja
mo; 6.10 Vremenska napoved in pro
metni servis; 6.30 Jutranjik in kronika;
7.30 Pregled dnevnega tiska; 8.00 Pre
nos Radia Lj; 13.00 Na valu Radia Ko
per; 14.05 Melodije morja in sonca;
14.40 Reportaže in zanimivosti; 15.30 
Dogodki in odmevi; 16.00 Glasba po 
željah; 16.30 Primorski dnevnik; 17.00 
Črno na belem; 17.40 Aktualna tema;
18.00 Mladim poslušalcem; 18.30 Polet
ne glasbene prireditve; 19.30 Prenos 
Radia Ljubljana.

RADIO KOPER
(italijanski program)

6.15, 8.30, 9.30, 10.30, 13.30, 14.30,
16.30, 17.30, 18.30 Poročila; 7.15, 12.30,
15.30, 19.30 Dnevnik; 6.00 Za dobro jut
ro; 6.25 Koledarček; 7.00 Simfonija 
zvezd; 7.35 Prisrčno vaši; 8.00 Kviz;
8.40 Glasba; 9.32 Glasbeni občutki;
9.45 Ansambel Casadei; 10.00 Na prvi 
strani; 10.05 Glasba; 10.40 Vstop prost;
11.00 Superpass; 12.00 Glasba po že
ljah; 14.00 Oddaja za mlade; 14.45 Edig 
Galletti; 15.00 Špet se te spominjam;
15.45 Počitnice; 18.30 Bazar.

RADIO OPČINE
10.00 Za vsakogar nekaj; 15.00 Les

tvica diskoteke Amadeus; 18.00 Gremo 
v gledališče; 19.00 Te zanima tvoja 
prihodnost; 20.30 Oddaja za obrtnike;
21.00 Radijski bazar, vmes Kupim-pro- 
dam-podarim, sledi Nočna glasba.
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Živahna razprava v občinskem svetu

Zakaj je toliko nejasnosti 
s prvo visoko šolo v Gorici?

Kako potekajo stvari na pred kakim 
mesecem ustanovljeni visoki šoli za 
visoko specializirane računovodje, ki 
jo je v Gorici odprla Tržaška univer
za? Študentje negodujejo precej. Na 
volilnih shodih v Gorici so prejšnji te
den delili letake, s katerimi so hoteli 
opozoriti javnost, da nekaj na tej šoli 
ni v redu.

Vprašanje so na torkovi seji občin
skega sveta v Gorici sprožili svetoval
ci Busolini, Zucalli in Gentile (ta je za 
nekaj trenutkov zapustil odborniški 
stolček in prišel med svetovalce), naj
brž predvsem zaradi tega, ker je bilo 
med publiko polno študentov te šole.

Kje smo z univerzo, so hoteli vedeti 
trije omenjeni svetovalci. Kaj dela 
Konzorcij za univerzo, kakšni so nje
govi odnosi z univerzo. Župan Scarano 
je namreč član konzorcija, v njem za
stopa Goriško občino. V tem konzorci
ju so prisotni še zastopniki Pokrajine, 
Hranilnice ter Trgovinske zbornice. 
Govor je bil, da bodo v članstvo pri
pustili tudi druge ustanove. Socialde
mokrat Gentile je hotel celo, da bi 
tudi politične stranke postale član 
konzorcija.

V občinskem odboru očitno ne go
vore o tem vprašanju, saj niti Gentile, 
ki je sedaj odbornik niti Zucalli, ki je

bil odbornik do pred kakim mesecem, 
ne vesta kako stvari stoje.

Scarano je povedal, da je Tržaška 
univerza dolžna odpreti fakultete v 
Goriški pokrajini. Da je že odkupila 
stavbo nekdanjega semenišča v Ulici 
Alviano. Ta bo prosta čez leto in pol, 
ko bo zgrajen slovenski šolski center. 
Začasno je prva šola v stavbi Zavoda 
Contavalle v naselju Sv. Ane.

Študentje pa niso zadovoljni. Trdijo, 
da nimajo dovolj sodobnih učnih pri
pomočkov, ne elektronskih strojev za 
obdelovanje podatkov, ne knjig. Trdi
jo, da upravno osebje ne odgovarja.

Krožijo celo govorice, da niso na 
univerzi zadovoljni s sedanjo rešitvijo, 
in da nameravajo to visoko šolo prese
liti kam drugam.

Scarano, ki je, kot smo že omenili, 
član upravnega sveta Konzorcija, pa je 
bil nasprotnega mnenja. Dejal je, da je 
Konzorcij doslej porabil nad pol mili
jarde lir. Da jim bo Dežela dala 380 
milijonov. Da je naloga Univerze, da 
poskrbi za učila in tudi za primerne 
prostore. Zelo hud je bil na nekatere 
profesorje, ki da so zahtevali zelo vi
soke honorarje, da so napisali učbeni
ke. Da avtorska pravica ni ostala v 
Gorici. Da so bili tiskarski stroški v 
Trstu veliko večji od tistih kjerkoli

drugod. Polemično pa je tudi dejal, da 
Gorica ni dolžna poskrbeti za preno
čišča ter da morajo zato študentje po
skrbeti sami.

Svetovalci niso bili z županovimi 
govori zadovoljni. Povedali so tudi, da 
bi se morale vse goriške ustanove bolj 
zanimati za razvoj univerze, sicer se 
lahko zgodi, da bo naše mesto izgubi
lo to priložnost.

Študentje, ki so poslušali ta besedni 
dvoboj, pa so odšli iz dvorane najbrž 
še bolj zbegani, saj niso dobili jasne 
slike o tem kar se dogaja z njihovo 
visoko šolo.

Treba je pohiteti z vpisom

V soboto rally Argoš ’88 
iz Štandreža do Bohinja

V Štandrežu je že vse nared za 2. 
avtorally Argoš '88, ki bo v soboto (kar 
zadeva tekmovalni del) in nedeljo (po
vratek z možnimi ogledi, postanki, in 
drugim). Odbor KD Oton Zupančič, ki 
je organizator tekmovanja, vabi zain
teresirane, naj se zaradi pravočasne 
rezervacije hotela čimprej prijavijo. 
Prijave sprejemata Karlič (tel. 37430) 
in Sara (tel. 21317).

Že lansko tekmovanje proti morju je 
zelo dobro uspelo, letos pa pričakujejo 
organizatorji še večjo udeležbo. Cilj 
bo sredi gora, ob Bohinjskem jezeru. 
Obeta se torej tudi zanimiva pot. Ne 
da bi izdali točno smer napovedujejo, 
da bodo tekmovalci med potjo srečali

Dograjen planinski dom 
pri Krnskih jezerih

Novogoriški planinci pripravljajo v nedeljo, 3. julija, lepo slovesnost, ob 
dograditvi zadnjega objekta planinskega doma pri Krnskih jezerih. Slovesnost 
bo ob 11. uri z govorom, kulturnim programom in podelitvijo priznanj.

Odprtje novega objekta bo pomenilo pomembno pridobitev za razvoj pla
ninstva na tem območju, ki je bilo, prav zaradi pomanjkanja primernih planin
skih zavetišč in majhnih prenočitvenih zmogljivosti, bolj malo obiskano.

Novogoriški planinci - PD Nova Gorica je namreč lastnik in upravitelj 
planinske postojanke - vabijo na slovesnost vse ljubitelje gora, zlasti pa tiste 
planince, precej jih je bilo tudi iz naših krajev, ki so v prejšnjih letih s prosto
voljnim delom pomagali pri izgradnji doma.

Zeleni za šolo in drevo

Občinski svetovalec radikalno zele
nih Renato Fiorelli, ki je na nedavnih 
volitvah dosegel velik uspeh, bil je 
tudi izvoljen v pokrajinski svet, je že 
takoj po volitvah dokazal, da se zani
ma za zaščito okolja in zelenja. Pred 
gradbiščem, slovenskega šolskega cen
tra v Ulici Puccini se je zbral s skupi
no prijateljev. Zeleni so opozorili, da 
se zavzemajo za gradnjo šolskega cen
tra, vendar pa si želijo, da bi bilo tu 
ohranjeno košato drevo, ki tam stoji 
že precej časa.

Natečaj na pokrajini
Pokrajinska uprava je razpisala nate
čaj za mesto pravnika. Mesto - 8. stop
nja funkcionalne lestvice - je rezervi
rano za interne kandidate, vendar na 
natečaju lahko sodelujejo tudi zunanji

kandidati. Interni kandidati, v rednem 
delovnem razmerju na pokrajini, mo
rajo imeti vsaj dve leti delovne dobe. 
Rok za predložitev prošenj zapade 30. 
julija letos. Podrobnejša navodila nu
dijo interesentom v tajništvu pokraji-

OBVESTILO NAROČNIKOM
Priporočamo vsem naročnikom 

Primorskega dnevnika, ki želijo 
prejemati časopis na kraju polet
nih počitnic, da obvestijo Upravo 
PD v Gorici (tel. 0481-03382, vsak 
dan, razen nedelje, od 9. do 13. 
ure, od 15. do 18.30), o spremembi 
naslova vsaj pet dni pred odho
dom.

Uprava PD

Rezultati v Ronkah in Tržiču

Učiteljica Sonja Božič Pahor 
v občinskem svetu v Ronkah
Učiteljica Sonja Božič Pahor, ki po

učuje na slovenski osnovni šoli v Ron
kah, je bila izvoljena v ronški občinski 
svet. Kandidirala je na listi Komunis
tične partije, dobila je 70 preferenčnih 
glasov, je, med trinjastimi svetovalci 
KPI, na devetem mestu.

KPI je v Ronkah še vedno najmoč
nejša stranka, pa čeprav je izgubila 
dva svetovalca. Sedaj jih ima 13. Naj
več preferenčnih glasov je dobil žu
pan Gianmassimo De Pace, in sicer 
419. Za KPI so bili izvoljeni Gianmas
simo De Pace, Giuseppe Puntin, Adri
ano Dreos, Franco Zorzin, Paolino 
Zonta, Rita Daniotti, Giuseppe Mira- 
bella, Mauro Bertogna, Sonja Božič, 
Luciano Soranzio, Ovidio Zotti, Anna 
Maria Mazzarin, Valnero Midena.

KD je pridobila enega svetovalca, 
sedaj jih ima devet. Izvoljeni so bili 
Giorgio Spazzapan, Livio Moreu, Gi- 
orgio Zuppet, Flavio Novelli, Cleto 
Candido, Rosaria Delfabro, Livio Fur
lan, Franco Miniussi, Rino Dario.

PSI je svoje zastopstvo povečala od 
štirih na šest svetovalcev. Izvoljeni so 
bili Francesco De Benedittis, Roberto 
Fontanot, Gianfranco Deiust, Enzo 
Novelli, Pietro Lombardo, Spartaco 
Ghersi. Po enega svetovalca imajo so
cialdemokrati (Stefane Cavallo) in re
publikanci (Dario Vanin).

V Ronkah je doslej vladala leva ko
alicija KPI-PSI-PSDI-PRI.

V Tržiču je KD postala ponovno 
prva stranka v občini. KD ima tokrat 
14 svetovalcev, dva je pridobila. Naj
več preferenčnih glasov je dobil žu
pan Roberto Porciani, in sicer 1.075,

takoj za njim pa je odbornik Giorgio 
Pacor s 485 glasovi. Komunisti so tu 
izgubili dva svetovalca, sedaj jih ima
jo 10. Največ glasov je dobil Adriano 
Persi (387), prejšnji pokrajinski tajnik 
KPI Renzo Redivo je drugi (263). Ni 
več v občinskem svetu deželnega sve
tovalca Padovana.

Socialisti so pridobili enega sveto
valca, sedaj jih imajo sedem. Prvi med 
izvoljenimi je Luigi Blasig, ki ima 422 
glasov, drugi je bivši župan Gino Sac- 
cavini (410). Za socialiste je bil izvo
ljen tudi Gianfranco Demarchi, ki je 
svojčas bil komunistični odbornik. 
Svoje močno zastopstvo, štiri svetoval
ce, so tu ohranili socialdemokrati. Dva 
sta tokrat zelena, dva misovca (izpadel 
je pokrajinski tajnik Ritossa), enega 
samega imajo republikanci, medtem 
ko so jih prej imeli tri.

Počastitev dr. Sardoča 
v občinskem svetu

Svetovalec Marko Waltritsch 
(PSI) je na torkovi seji občinske
ga sveta v Gorici počastil spomin 
pokojnega dr. Dorčeta Sardoča, 
odločnega protifašista in borca 
za narodnostne pravice ter obso
jenega na smrt na znanem tržaš
kem procesu pred posebnim fa
šističnim sodiščem. Njegovim iz
vajanjem sta se pridružila sveto
valca Busolini (KPI) in Paulin 
(SSk).

Letos prijavljenih osemnajst ansamblov

V soboto in nedeljo v Števerjanu 
18. festival narodnozabavne glasbe
Osemnajst ansamblov bo v soboto, 

2. julija, nastopilo na festivalu narod
no zabavne glasbe, ki ga Med borovci 
v Števerjanu priredi Slovensko kato
liško prosvetno društvo Frančišek 
Borgia Sedej. Enajst ansamblov je že 
nastopalo na števerjanskem festivalu, 
sedem pa jih bo tu prvič. Vsi ansam
bli, razen enega, so iz Slovenije. Edini 
ansambel, ki je sestavljen deloma iz 
glasbenikov iz Gorice, delno pa iz 
Nove Gorice, je ansambel Prijatelji, ki 
ga torej lahko smatramo za tukajšnje
ga, ne z druge strani meje.

V Števerjan pridejo za to priložnost 
naslednji ansambli: Bratje Orel iz 
Ljubljane, Idila iz Maribora, Trio Hro
vat iz Ljubljane, Lipa iz Cerklij, Žirov- 
ci iz Žirov, Vetrovi iz Sevnice, Franci 
Zeme iz Vojnika, Bratje iz Oplotnice, 
Bratje Krt iz Atahovice, Drago Elikan 
iz Grosupelj, Kogras iz Spodnje Kun
gote, Štajerski vrelec iz Rogaške Sla
tine, Stanko Mikala iz Arclina, COF iz 
Novega mesta, Štajerskih sedem iz 
Slovenskih Konjic, Ptujskih pet iz Ptu
ja, Renome iz Sinjega Vrha, ter že 
omenjeni Prijatelji iz Gorice.

Festival v Števerjanu se letos odvi
ja že osemnajstič. V soboto zvečer, z 
začetkom ob 20.30, bo vsak nastopajo
či ansambel zaigral dve pesmi, ki sta 
bili nalašč napisani in uglasbeni za 
to priložnosti. Žirija bo po svoji uvi
devnosti odločila kakšen in koliko an
samblov gre v finale, ki bo v nedeljo, 
3. julija, z začetkom ob 18. uri.

Komisijo za glasbo sestavljajo: 
Franc Pohajat, Tomaž Tozon, Brane 
Golob, Lojze Hlede, Boris Hladnik, Ja
nez Beličič, Tullio Mužina. Komisijo 
za besedilo sestavljajo Loreta Humar, 
Saša Martelanc, Bogomir Šefic.

Podelili bodo več denarnih nagrad.
V nedeljo bo ^udeležence zabaval 

humorist Jaka Šraufcinger.
Na predstavitvi festivala novinar

jem so prireditelji povedali, da je na 
dosedanjih sedemnajstih izvedbah 
festivala sodelovalo 340 ansamblov, 
kar pomeni, da je bilo tu izvajanih 
680 novih melodij. Nekateri ansambli 
so v Števerjanu bili večkrat. Podelje
nih je bilo vsega skupaj 82 nagrad. 
Tu so nastopili nekateri med najbolj

znanimi slovenskimi ansambli narod
no zabavne glasbe. Medtem ko je tudi 
letošnji festival podoben tistim prej
šnjih let so organizatorji že na delu, 
da bi vsaj tistega v letu 1890, torej 
dvajseti festival, priredili nekoliko 
drugače. Povabili bi vse dosedanje 
zmagovalce. To naj bi bil torej nekak 
revival najboljših slovenskih ansam
blov te glasbene zvrsti.

Želijo si tudi, da bi enkrat v Štever
janu igrali tudi Avseniki.

Na števerjanski festival prihaja ve
liko ansamblov-začetnikov. Na festi
val v Ptuju so namreč ansambli pri- 
puščeni le po strokovni avdiciji. V 
Števerjanu pa hočejo vsakomur dati 
možnost da nastopi.

Kar pa ne zadovolji popolnoma pri
rediteljev je dejstvo, da so skoro vsa
ko leto skoro vsi ansambli le iz Slove
nije. Iz Koroške pride občasno kakšna 
skupina, prav tako ne prihajajo an
sambli iz Gorice, Trsta ali Benečije, 
najbrž tudi zaradi tega, ker v dneh, ko 
se v Števerjanu vrši festival, so za
posleni z igranjem na poletnih praz
nikih v naših krajih.

Avto s ceste 
pri Ločniku

Nočna ura in hitrost sta verjetno iz
dali voznika in zakrivili slikovito pro
metno nesrečo včeraj ponoči v Ul. del- 
le Grappate. 28-letni Raimondo Firinu 
s Placute 22 se je nekaj po 3. uri z 
golfom peljal v smeri proti Ločniku. 
Na ovinku v Ul. delle Grappate je iz
gubil oblast nad vozilom in zavozil s 
ceste na desni strani. Avto je naprej 
odnesel kakih 11 metrov mreže, ki ob
daja vrt neke hiše, nato se silovito za
letel v železobetonski drog in končno 
obstal sredi ceste.

Kljub silovitemu trčenju je voznik 
ostal skoraj nepoškodovan, tako da so 
mu v splošni bolnišnici nudili samo 
prvo pomoč in ga po pregledu poslali 
domov. Nekoliko slabše, a kljub vse
mu srečno, se je izmazal 33-letni Giu
seppe Sgrona iz Ul. Rabatta 13, ki je 
bil z njim v avtu. Ugotovili so mu 
zlom rebra in druge lažje poškodbe v 
prsnem košu ter odrgnine po obrazu. 
Predvidoma bo okreval v treh tednih.

■ Med nogometnim turnirjem, ki se
v teh dneh odvija v Gabrjah v organi
zaciji KD Skala, je prišlo v torek do 
težje poškodbe enega od igralcev. 
Med srečanjem med postavama Vrha 
in Štandreža v članski konkurenci, si 
je Zdenko Černič z Vrha zlomil nogo. 
Pospremili so ga v splošno bolnišnico, 
kjer so zdravniki ugotovili, da gre za 
dokaj resno poškodbo. Nesrečni nogo
metaš se bo zdravil dva meseca.

sledeče: triglavsko pogorje, doline, ni
žine, potoke, črpalke, avtobusne po
staje, hrošče in pajke, avione in leta
lišča. Opravka bodo imeli z raznimi 
nalogami, med temi predvsem s špor
tnimi in... kilogramskimi. Nadalje pri
poročajo tekmovalcem, naj prinesejo s 
sabo "priročnik". Ker ne navajajo pod
robneje katerega, lahko z naše strani 
samo izrečemo upanje, da se avtomo
bili ne bodo sprememnili v kake potu
joče knjižnice.

Start bo z glavnega trga v Štandre
žu v soboto ob 9. uri. Posadke bodo 
morale 210-kilometrsko progo prevozi
ti v šestih urah in 30 minutah, kar od
govarja povprečni hitrosti 32 km/h. 
Avtovožnja namreč ni hitrostnega 
značaja in bo potekala v okvirih pro
metnih predpisov. Obvezni so seveda 
veljavni dokumenti za vstop v Jugos
lavijo. Posadke bodo potrebovale 
pero, meterin avtokarto, pa tudi nekaj 
dinarjev za tekoče stroške med vožnjo. 
V pravilniku sta še dve pomembni do
ločili: zadnjih 50 metrov proge voznik 
ne bo smel ustaviti avtomobila; kdor 
pride do cilja z več kot enourno zamu
do, bo diskvalificiran. Organizator se
veda zavrača vsako odgovornost za 
nezgode, v zameno pa nudi marsikaj: 
večerjo, zabavo, ples, prenočišče v Bo
hinju in zajtrk.

Nekaj besed zaslužijo tudi nagrade: 
prvouvrščeni bodo zmagali 10-dnevno 
letovanje v turističnem naselju Krško 
Nerezine na Malem Lošinju (za 4 ose
be), drugouvrščena posadka pa 8- 
dnevno bivanje v apartmaju za 3 ose
be v Čateških Toplicah. Poleg tega je 
na spisku nagrad še vrsta pokalov in 
drugih daril.

šolske vesti
Ravnateljstvo Državne srednje šole 

Ivan Trinko v Gorici sporoča, da zapa
de 7. julija rok za vpis v Eksperimental
ni tečaj srednje šole za delavce s sloven
skim učnim jezikom za šolsko leto 
1988/89.

Ravnateljstvo strokovnega zavoda za 
trgovino Ivan Cankar obvešča, da se 
vpisovanje za šolsko leto 1988/89 zaklju
či 7. julija. Vpisujejo v tajništvu šole 
vsak delavnik od 10. do 12. ure.

razna obvestila
Pri Toliču se dobimo, jutri, 1. julija, ob 

20. uri. Gremo na običajno večerjo. 
Kmečka zveza obvešča kmetovalce, da 
danes, 30. junija zapade rok za predstavi
tev prošenj za obnovitev vinogradov oz. 
za posaditev novih trt (reimpianto-impi- 
anto). Do 30. junija je treba tudi poskrbe
ti za vpis nasadov trt v seznam vinogra
dov s kontroliranim poreklom (Albo dei 
vigneti DOC) pri Trgovinski zbornici v 
Gorici.

Občina Sovodnje obvešča, da bodo 11. 
julija odprli delovišče delovne skupine 
za mlade in brezposelne. V skupini bo 
delalo 10 oseb. Interesenti naj se čimprej 
javijo v uradu za zaposlovanje in prosijo 
za vpis v poseben seznam.

izleti
Društvo slovenskih upokojencev na

Goriškem priredi 10. julija avtobusni iz
let po Soški in Kanalski dolini z obiskom 
Višarij. Odhod ob 6. uri iz Gorice. Peljali 
so bomo mimo Vidma do Višarij, nato 
skozi Predil v Trento, kjer bo kosilo. V 
ceni sta vključena prevoz in kosilo, vleč
nico na Višarje mora vsak doplačati. Pri
jave na sedežu društva in sicer 4. julija 
od 10. do 12. ure, oziroma v Sovodnjah 
pri Veroniki Butkovič, ter v Štandrežu 
pri Emi Brajnik, do oddaje razpoložljivih 
mest.

kino
Gorica

CORSO 18.00-22.00 »II vizio«. Prepove
dan mladini pod 18. letom.

VITTORIA 17.30-22.00 »Bestiale triango- 
lo erotico«. Prepovedan mladini pod 
18. letom.

Nova Gorica
SOČA 18.30-20.30 »Skaut«.
DESKLE Zaprto.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Občinska v Štandrežu, Ul. sv. Mihaela 

, tel. 85136.
DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU

Centrale, Trg republike 26, tel. 72341.

pogrebi
Danes v Gorici: ob 12.30 Caterina Ja- 

nech por. Stagni iz splošne bolnišnice na 
glavno pokopališče.
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Knjiga je izšla pri Založništvu tržaškega tiska

Ovčja vas ali kronika neke vasi Ameriška postmoderna 
literatura v Kondorju

Tudi v Kanalski dolini so od vedno 
živeli in še živijo Slovenci. S tem po
vsem logičnim stavkom bi lahko zače
li predstavitev knjige z naslovom Ov
čja vas - Valbruna, ki jo je napisal žu
pnik tega kraja Mario Gariup. In ven
dar ni uvodni stavek tega sestavka 
tako sam po sebi umeven, kot se lahko 
zdi v prvem hipu. Za utemeljitev te 
trditve je dovolj, da omenimo le dro
ben podatek: leta 1911 je bilo v Ovčji 
vasi 419 prebivalcev, leta 1971 pa le 
209! Padec števila prebivalcev v tej 
slovenski vasi pod Višarjami je treba 
pripisati izseljenstvu, demografskemu 
padcu rojstev, gospodarski krizi, na
ravnim katastrofam in še raznim dru
gim razlogom. Dejstvo pa je, da ta bi
ser v Kanalski dolini umira in tega se 
moramo zavedati vsi. '

Moje osebno sprejemanje Ovčje 
vasi se je začelo nekje v prvih sedem
desetih letih, ko so se člani Slovenske
ga planinskega društva iz Trsta pod 
vodstvom takratne neutrudne pred
sednice dr. Sonje Mašere podajali na 
množično smučarijo prav v tiste kraje 
v Kanalski dolini. Počasi se je ta mno
žični »smučarski stroj« preusmeril v 
druga zimska letovišča, vtis pa imam, 
da so od_ takrat Ovčja vas, pa tudi 
Ukve in Žabnice (ki so nato na srečo 
spet zaživele po zaslugi Doma Man
gart) začele počasi in skoraj nevidno 
izginjati iz mentalnega obzorja tržaš
kih Slovencev. Že res, da so se tja in v 
okolico podajali razni potovalni in 
stalni poletni tabori skavtskih in ta
borniških ter raznih drugih zamejskih 
športnih in kulturnih in ne nazadnje 
tudi političnih organizacij in razisko
valnih skupin, vendar je bilo, vsaj na 
Tržaškem, občutiti vse večjo oddalje
nost od Kanalske doline.

In zato je ta knjiga »nujna«. Kot re
čeno, napisal jo je župnik Mario Gari
up ob odprtju prenovljene cerkve v 
Ovčji vasi. Slednjo je namreč želo po-

MARIO GARIUP

OVČJA VAS 
VALBRUNA

škodoval potres leta 1976, zapiske pa, 
ki jih je zbral Gariup leta 1983, ko se 
je pod Višarjami odvijala slavnost od
prtja, je nato župnik uporabil za knji
go, ki je izšla v italijanščini pri založbi 
Založništva tržaškega tiska leta 1986. 
Pred sabo imamo sedaj slovenski pre
vod te prepotrebne publikacije.

Za kaj pravzaprav gre? To je, kot je 
zapisano že v podnaslovu »o ljudeh in 
dogodkih alpske vasice v Kanalski do
lini«, dokumentarna in dokumentirana 
poljudna pripoved o Ovčji vasi. Ne 
gre za nobeno znanstveno in strogo 
zgodovinsko ali celo raziskovalno 
delo. Vendar pa je knjiga zanimiva 
skromno-poljudna zmes vsega zgoraj 
omenjenega, zelo prijetnega branja in 
lahkega sprejemanja, tako da moramo 
o njej vsekakor izreči pozitivno oceno.

Knjiga pomeni spomin, oz. točneje 
ohranja spomin^ ta spomin pa je pred

pogoj obstoja in ohranjanja na naši ze
mlji. In ta je tudi bil cilj te publikaci
je, pač postaviti še en skromen spome
nik slovenstvu v teh krajih. Kot je na
pisal v uvodu ravnatelj SLORI Darko 
Bratina, je »trajna prisotnost "kolek
tivnega spomina" predpogoj, da se iz 
generacije v generacijo preliva zavest 
določenih narodno-kulturnih lastnosti 
ljudi in njihovega zgodovinsko nase
ljenega prostora. Večstoletna prisot
nost neke skupnosti v danem prostoru 
zapusti svojevrsten pečat v okolju, ki 
predstavlja istočasno izviren odnos do 
prostora ter preko načina bivanja in 
kulturnega izražanja izvirno civiliza
cijsko sporočilo...«

Knjiga Ovčja vas - Valbruna je raz
deljena po kronoloških poglavjih, v 
katerih je zaobjeto »vse«. To je pred
vsem pripoved o revnih ljudeh, narav
nih katastrofah, vsakdanjih težavah in 
tegobah, za katere se zdi, da se tekom 
stoletij sploh ne spreminjajo. Fabula
tivni višek knjige, če lahko kroniko 
neke vasi sploh vzporejamo s kako 
pripovedjo, je verjetno zgodba župni
ka Jurija Prešerna, brata velikega pes
nika, predvsem pa natančna in doku
mentirana kronika vojnega obdobja 
1939-41, ki je v glavnem vzeta iz za
piskov takratnega župnika v Ovčji 
vasi Ivana Gujona.

Skratka, tu se vrstijo žalostne in ve
sele zgodbe in zgodbice (pravzaprav 
dosti bolj temne kot svetle) o vojnah, 
emigraciji, boleznih, porokah, smrtih, 
rojstvih, uspehih in padcih, vse pa je 
prežeto z rahlim, a vseobsegajočim 
optimizmom, kot da bi bil avtor pre
pričan, da bodo za Kanalsko dolino in 
predvsem za Ovčjo vas nastopili boljši 
časi. In droben kamenček za zgradbo 
teh »boljših časov« Ovčje vasi prav 
gotovo prispeva tudi ta prijetna knji
ga...

DUŠAN JELINČIČ

Knjižna zbirka Kondor pri Mladin
ski knjigi je izdala zanimiv izbor so
dobne ameriške proze, za katero se v 
kulturnih krogih vse pogosteje uve
ljavlja oznaka - metaiikcija. Takšen - 
Ameriška metaiikcija - je tudi naslov 
knjige, v kateri so s svojimi krajšimi 
spisi, črticami in zgodbami zbrani 
štirje vidnejši sodobni ameriški pro
zaisti: John Barth, Donald Barthelme, 
Robert Coover in Thomas Pynchon.

Knjižne strani predstavljajo vedno 
neki določen, omejen prostor, zato v 
izbor ni vključenih nekaj avtorjev, ki 
bi si to nedvomno zaslužili (n. pr. Wil- 
liam Gass in Richard Brautigan). 
Kljub temu pa velja poudariti, da so 
predstavljeni avtorji tako rekoč že 
klasika ameriške postmoderne litera
ture.

Nova izdaja v zbirki Kondor je torej 
dragocena novost na slovenskem 
knjižnem trgu, saj prinaša izsek iz 
najsodobnejšega literarnega ustvarja
nja v svetu. Da gre resnično za prvo 
postmoderno izdajo, lahko podkrepi
mo še z dodatnim dejstvom, da so vse 
kratke zgodbe omenjenih pisateljev 
prevedli mlajši slovenski avtorji, ki 
tudi pri nas že tvorijo, pogojno rečeno 
seveda, generacijo nove, metafikcij- 
ske literature: Igor Bratož, Andrej 
Blatnik, Igor Zabel, Andrej Jereb in 
Aleš Debeljak, ki je sestavil tudi spre
mno študijo.

Čeprav prevladuje danes med stro
kovnjaki mnenje, da je postmoderni
zem kot umetniško estetski slog že v 
zatonu, pa gre vendarle poudariti, da 
je to novejša oznaka. V literaturi se je 
vse skupaj začelo šele v začetku še
stdesetih let, ko se je do skrajnosti 
zaostrilo vprašanje: na kakšen način 
je sploh še mogoče pisati literaturo! 
Pot k velikim pripovednikom 19. sto
letja je bila dokončno zaprta in roma
ni Dostojevskega, Balzaca, Dickensa

Knjiga o Odru 57 je prišla ob pravem času
Že kar 103. zvezek Knjižnice Mestnega gledališča 

ljubljanskega je pod redakcijskim vodstvom Žarka 
Petana in Toneta Partljiča ponudil svojemu bralstvu 
»spomine« in »pričevanja« na »Oder 57«, neinstituci
onalno gledališče, ki je delovalo med letoma 1957 
in 1964 in je v mnogočem bistveno in nenadomes
tljivo prispevalo k pospešenemu razvoju slovenske
ga gledališča, umetniške misli in ne nazadnje pro
dornosti (nehotene) politične narave, ki je na koncu 
obeležila življenjepis tega gledališkega projekta. 
Dejstvo je namreč, da je bila 31. maja 1964 predsta
va »Tople grede« Marjana Rožanca nasilno preki
njena po 15. minutah trajanja, da so prekinitev iz
vedli delavci Kmetijske zadruge »Agrokombinat« iz 
Grosuplja in da je dogodek seveda pomenil preki
nitev dela »Odra 57«, prepoved besedila »Topla gre
da« za vsakršno javno predvajanje in razmnoževa
nje ter povezanost tukajšnje prepovedi z ukinitvijo

političnih pobudah »Odra 57« v 
knjigi pričajo njegovi ustanovitelji in sodelavci, kot 
n.pr. Žarko Petan, Jože Javoršek, Peter Božič, Taras 
Kermauner, Jurij Souček, Andrej Inkret, Marjan Ro
žanc, Kristjan Muck in Darijan Božič. »Oder 57«, ki 
je v celoti predstavil točno 20 postavitev, je nastal 
iz želje po sodobnejšem gledališču; iz odpora zoper 
socrealistično umetniško filozofijo, akademizem ob
stoječih gledališč in to v smislu repertoarne politi
ke kot tudi izvedbe režiserske in igralske narave.

revije »Perspektive« 
O umetniških in

Kot po eni strani prevladuje prepričanje, da je šlo 
»Odru 57« za ustreznejša besedila, aktualnejši re
pertoar, tako Peter Božič ostro spodbija omenjeno 
tezo rekoč, da je v prvi vrsti nezadovoljstvo režiser
jev in igralcev dalo odločilen povod za organizira
nje tovrstnega gledališča. Ne nazadnje o tem zelo 
konkretno govorita Jurij Souček in Polde Bibič, pri 
čemer slednji poudarja, kako so bili mladi igralci 
tedaj »zamorjeni« od socialističnega realizma, ne
kakšne estetske lepotnosti in čustvovanja, da bi Ju
rij Souček še dopolnil vse tisto, kar se je potem 
dogajalo v okviru »Odra 57«. Ko namreč izpostavlja 
misel in tehniko pri oblikovanju igralske kreacije, 
ko se spominja strogo odmerjenih gest znotraj svoje 
vloge Kreona v Smoletovi »Antigoni«, potem posta
ne jasno, da je »Oder 57« v bistvu pogojil, omogočil 
in tudi razvil povsem novo umetniško misel, filozo
fijo (gledališke) umetnosti, ki je pričela pač druga
če stopati v prostor izven sebe. Zaradi tega ne more 
biti slučaj, da sta prav na »Odru 57« doživeli svoj 
krst magistralni besedili povojne slovenske drama
tike, že omenjena »Antigona« Dominika Smoleta in 
»Afera« Primoža Kozaka. V pričetku pa deli Ionesca 
»Učna ura« in »Plešasta pevka«, kar je spravilo v 
veliko osuplost celo takratno strokovno kritiko.

Zanimivo je, kako je »Oder 57« dokazal, da ma
loštevilni gledalci še ne pomenijo smrt plodne 
umetniške misli, saj si je menda »Antigono« na 5.

predstavah ogledalo komaj nekaj več kot sedem sto 
gledalcev. - Toda »misel« »Odra 57« je postajala vse 
odzivnejša med slovenskim razumništvom in to je 
pripeljalo do najprej prikritega, potem pa drastične
ga konflikta s politiko, ki nikakor ni mogla sprejeti 
medse t.zv. »intelektualnih« analiz in konceptov. 
Sam Stane Kavčič je bil poglavitni, ali vsaj najvid
nejši akter eksekucije, glavni očitki skupini »Odra 
57« in »Perspektiv« pa so bili, »da sta preveč pred 
časom«, v ostrejši fazi pa je prišlo do obtožb »buržo
azne propagande«, »povezave s politično reakcijo« 
in celo »belogardističnega sovraštva«, dejstvo pa je, 
da so se izročila »Odra 57« tako rekoč v hipu vsa 
živa prenesla v institucije, kjer so razmeroma hitro 
v Drami SNG odigrali obe navedeni temeljni deli 
novega slovenskega gledališča, »Antigono« in »Afe
ro«. Toda Taras Kermauner opominja, da so ostali 
navzoči tudi akterji »eksekucije«, ki pa molčijo, da 
bi se Andrej Inkret temeljito posvetil dogodkom 
okrog »Tolpe grede«, katere zgodba pa na žalost in 
v opomin (?) sploh še ni končana. Pred nekaj leti je 
namreč Marjan Rožanc vložil priziv na prepoved 
igre, toda sodišče je po 20. letih časovne razdalje 
odločilo, da ostane vse po starem. Kljub temu je 
pred kratkim besedilo - kljub uradni prepovedi - 
izšlo v gledališki reviji »Maske«, osrednje vpraša
nje pa slej ko prej ostaja odprto.

JANEZ POVŠE

so bili možni samo še kot branje. Na 
drugi strani je bil modernizem, ki ga 
prav tako ni bilo mogoče več ponav
ljati. Izkušnja novega francoskega ro
mana je bila dovolj zgovorna. Litera
tura se je znašla v slepi ulici. Potem, 
ko smo doživeli Kafko, Joycea in Pro
usta, ko se je enotna zgodba raztrgala 
v niz občutij, spominov in jezikovnih 
iger, se dejansko ni bilo več mogoče 
iti vsevednega pripovedovalca. Polo
žaj subjekta se je omajal, hkrati pa se 
je zdelo, da je bilo že vse povedano.

Prav v šestdesetih letih pa je sledil 
prelom, h kateremu je največ pripo
mogel Jorge Luis Borges, nemara že z 
njegovimi zgodnjimi »Ficciones«, 
predvsem pa, kot pravi tudi Barth, z 
idejo ogromne, labirintu podobne 
knjižnice. Borges se je celo rodil v ve
liki očetovi knjižnici, preživel v teh 
sobanah vse svoje življenje (na stara 
leta je oslepel!) in prebral čisto vse. 
Potem mu ni preostalo drugega, kot 
da začne stare zgodbe popravljati in 
si izmišljati nove. Zunanji svet ni bil 
prav nič več važen. Fikcijam, izmiš
ljenim zgodbam, v katerih je tokrat 
izginil tudi sam avtor, so se pridružila 
nova mesta in nove pokrajine, med 
njimi ljubka vas Macondo. Tu misli
mo seveda na Margueza in njegov ro
man »Sto let samote« (1967) in hala 
Calvina z njegovimi izmišljijskimi 
zgodbami; »Le citta invisibili« (1972) 
idr. Ta dela, h katerim bi bilo treba 
pridružiti še odličen roman Angleža 
Johna Fowlesa »Žena francoskega po
ročnika«, nimajo nič več skupnega z 
modernizmom. Vzpostavi se povsem 
nov kulturni referenčni okvir, vsi pro
blemi, ki so bili še za Sartra tako zelo 
pomembni, zdaj nič več ne veljajo. Ni 
več važen smisel, niti resnica, niti po
men. Svet, v katerem živimo, je le 
sanjska podoba nekega Gospoda 
Stvarnika, ki se je očitno pozabil pre
buditi.

Ameriška metaiikcija je veliko čr
pala iz omenjenih avtorjev in šla v 
svoji radikalnosti najbrže še dlje. 
Predvsem se njeni predstavniki odli
kujejo po ostrejšem zastavljanju vpra
šanja o samem procesu pisanja. Odli
čen primer je Barthova novela Nas
lov. Pri Cooverju izstopa značilno 
ameriška izpraznjenost smisla, oziro
ma še huje, gre za nemožnost samega 
začetka. V črtici Knjižno znamenje pa 
prepleta avtor fantastiko, ki nas spo
minja celo na Poeja in Hoffmana. Ni 
več mogoče določiti, kaj je čas, kot 
niti ne, kaj je prostor. Ostajajo samo 
še različni stili pisanja, skozi katere 
tudi sami govorimo. Postmodernizem 
ne odklanja dediščine zgodovine, na
sprotno, obrača se k njej, in to z dokaj 
skromnimi zahtevami: povedati s sta
rimi besedami to, da ni mogoče nič 
kaj bistveno novega povedati. Res, 
zelo skromno. Toda dovolj, da se sem 
vmes, s kančkom ironije, naselita uži
tek bralca in pripovednika. A nikar si 
ne delajte iluzij, stvar se tudi tokrat 
ne izide popolnoma; ta užitek je že 
tudi krivi užitek. Lahko rečemo, da 
postmodernisti zgolj povzemajo iz 
zgodovine in prevajajo... s tem pa iz
dajajo. Preizkušenemu italijanskemu 
jeziku je uspelo to bizarno igro lepo 
ohraniti: traduttore - traditore.

IGOR ŠKAMPERLE

Pet sodobnih romanov v zbirki Prevodi ZTT
Haffiara Tafibr‘Bra4for3'
BOG&TAŠINJA

Ob prihodu poletja je pripravilo Založništvo 
tržaškega tiska lepo darilo slovenskim bralcem: 
v zbirki Prevodi je izdalo pet romanov, ki bodo 
knjižne molje gotovo razvedrili na plaži pod sen
čnikom ali pa med osvežujočim počitkom v pla
ninah. V tem »poletnem paketu« so dela klasika 
svetovne literature Hermana Hesseja in sodob
nih avtorjev Colleen McCullough, Sidneya Shel- 
dona, Danielle Steel in Barbare Taylor Bradford.

Kratki roman Peter Camenzind je Hermanu 
Hesseju ob izidu pred osemdesetimi leti kar čez 
noč prinesel literarno slavo. Junak romana je 
svetlejši pol Stepnega volka, v tem delu pa Hes
se načenja temo, ki jo je nato oblikoval vse ži
vljenje: rast posameznika, ki ni ustvarjen za ži

vljenje v skupnosti; osamljenca, ki živi na robu; 
obupanca, ki beži od človeka in ki človeka išče.

Colleen McCullough je zaslovela z romanom 
Pesem ptic trnovk, po katerem so posneli tudi 
zelo uspešno televizijsko nadaljevanko. Tokrat 
se nam predstavlja z romanom Tim, ki je izšel 
1974. leta. Avstralska pisateljica opisuje v njem 
zgodbo o Mary, štiridesetletni neporočeni ženski, 
ki si je s trdim delom pridobila bogastvo in ki je 
prepričana, da ne potrebuje ne prijateljev ne lju
bezni, in Timu, nekvalificiranem delavcu čudovi
te zunanjosti, ki pa je duševno zaostal. Njuno 
srečanje se kmalu spremeni v pravo idilo, v kate
ri vsak od njiju veliko daje in veliko dobiva.

Tudi Sidney Sheldon je pravcati mojster za 
uspešnice. Številnim dosedanjim (spomnimo se 
le romana Onkraj polnoči) je lani dodal še eno: 
Ce bo kdaj jutri. Roman opisuje zgodbo mlade 
lepotice Tracy Whitney, ki ji ni dano, da bi se 
poročila z najboljšo »partijo« v Philadelphii. 
Dekle mora po nedolžnem okusiti grozote žen
ske kaznilnice, pri življenju pa jo ohranja misel 
na maščevanje. Knjiga je polna mojstrsko opisa
nih napetih pripetljajev, hudomušnih dialogov in 
drznosti junakinje, ki priklepajo bralca h knjigi.

Danielle Steel je ena najbolj priljubljenih so
dobnih ameriških pisateljic. Naklade njenih 
knjig so astronomske. Roman Konec poletja, ki 
ga sedaj v Prevodih predstavlja ZTT, je nastal

lani. To je zgodba o Deanni, soprogi mednarod
no uspešnega odvetnika, ki ji po finančni plati 
sploh nič ne manjka, a je kljub temu dejansko 
osamljena. Njeno živjjenje se spremeni, ko neko 
poletje spozna Bena Thompsona. Sreča in strast 
jo prevzameta, pri tem pa junakinja pozabi, da 
ima tudi lepo poletje svoj konec...

Bogatašinja je prvi roman priljubljene angleš
ke sodobne pisateljice Barbare Taylor Bradford. 
Ob izidu 1979. leta je doživel v trenutku izjemen 
uspeh. To je pravzaprav saga, v kateri je zajeto 
več kot pol stoletja življenja glavne junakinje 
Eme Harte, ki se od kuhinjske dekle povzpne do 
ene najpremožnejših žensk na svetu. Toda za ka
kšno ceno?
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Ob vabilu uredništva našega dnev
nika, naj za štiridesetletnico resolucije 
Kominforma prispevam primeren spo
minski zapis, moram najprej povedati, 
da sem tisti nesrečni dan omenil do
slej že v dveh ali treh priložnostih. 
Pred šestimi leti, in sicer 26. junija 
1982, sem poslal uredništvu PD v obja
vo izjavo o oddaji TV-III. »TRIESTE 
1984« pod naslovom »FIN CHE DURA 
LA MEMORIA«, ker je tedanji pokra
jinski tajnik in bivši član uredništva 
dnevnika »IL LAVORATORE« poskr
bel, da se je na malem ekranu pojavila 
fotografija prve strani tega dnevnika 
od 1. julija 1948 z besedilom resolucije 
s sestanka celice novinarjev tedanje 
Komunistične partije Svobodnega tr
žaškega ozemlja in povedal, da so na 
sestanku sodelovali tudi uredniki na
šega dnevnika in da je bila resolucija 
o odločnem odobravanju resolucije 
Kominforma soglasno sprejeta, toda 
nikoli objavljena v PD, ker sta se se
stanka udeležila samo tista dva člana 
uredništva PD, ki sta edina solidarizi
rala tudi z drugo - še hujšo - resolucijo 
Kominforma od meseca novembra 
1949, ki je bila objavljena pod naslo
vom »KOMUNISTIČNA PARTIJA JU
GOSLAVIJE POD OBLASTJO UBI
JALCEV IN VOHUNOV«, tako da je 
vse ostale člane novinarske celice iz 
našega uredništva vidalijevsko vod
stvo tedanje KP STO izključilo z upo
rabo oznake danes neuporabIjivega 
kominformovskega slovarja. - Drugi in 
tretji zapis pa sta iz leta 1985. Drugi je 
izšel že v novoletni številki in je zade
val poskus - neuspeli - linčanja podpi
sanega tedanjega odgovornega ured
nika s strani vidalijevske napadalne 
škvadre dne 13. novembra 1948. Tretji 
zapis pa je bil objavljen istega leta v 
dnevnikov! jubilejni številki ob njego
vi štiridesetletnici izhajanja, ki je po
tekla v mesecu maju.

Seveda sem posebno ob vsaki 
okrogli obletnici kominformske reso
lucije z radovednostjo prebiral spomi
ne najbolj prizadetih politikov nanjo v 
tisku in poslušal in gledal po TV. Pri 
tem je vsekakor najpomembnejše, kar 
je v svojih Spominih (Državna založba 
Slovenije, Ljubljana, 1980) napisal Ed
vard Kardelj in povedal Josip Broz 
Tito leta 1949 pok. ameriškemu slo
venskemu pisatelju Louisu Adamiču, 
kar je ta objavil v knjigi OREL IN 
KORENINE - THE EAGLE AND THE 
ROOTS leta 1952 - knjiga je nato izšla 
v slovenskem prevodu pisateljice 
Mihe Mihelič (DZS, Ljubljana, 1970) - 
saj sta bila oba takrat najbolj prizade
ta in se primerjava s Trstom - čeprav 
seveda skoraj neprimerna - vsiljuje ne 
glede na samoumevno radovednost. 
Zato naj iz obeh pričevanj navedem 
vsaj nekatere najbolj značilne stavke 
v prepričanju, da bodo zanimali tudi 
naše bralce.

Kardeljevi
spomini

Edvard Kardelj omenja dogodek kar 
dvanajstkrat in med drugim izvemo, 
da je prvo pismo prinesel Titu in Kar
delju specialni odposlanec iz Moskve, 
oficir NKVD, že konec marca 1948, ko 
v Trstu nismo niti v sanjah mogli slu
titi, kaj se bo zgodilo čez tri mesece, 
konec junija in ko smo bili pod hudim 
vtisom tristranske izjave o vrnitvi 
obeh con STO Italiji. Po zavrnitvi 
očitkov v prvem pismu je sledilo dru
go, in nato tretje z vabilom na zaseda
nje Kominforma v Bukarešti, ki ga je 
vodstvo KPJ zavrnilo. Kardelj je zapi
sal: »Začela se je bitka na življenje in 
smrt. Mobilizirali smo ne le vojsko, 
ampak tudi velik del ljudstva. Na 
vseh mejah z vzhodnoevropskimi dr
žavami smo kopali jarke in gradili 
utrdbe. Stalin je organiziral pravi boj 
za duše... Stalinistom je uspelo prido
biti samo manjše število oficirjev...« 
Nato Kardelj takole nadaljuje na str. 
130:

»Najtežji problem pa je bil v nas 
samih. Od svojega šestnajstega leta 
sem bil v komunističnem gibanju, 
brez pridržkov sem zaupal Sovjetski 
zvezi in Stalinu. Ko sem leta 1934 pr
vikrat prišel v Sovjetsko zvezo, so mi 
stopile solze v oči od navdušenja. Bil 
sem marksist in sem šel skozi vrsto 
tečajev in šol, in to, v kar sem verjel, 
ni bila kratko malo vera, ampak tudi 
teoretično prepričanje. Prva dežela 
socialistične revolucije nam je bila 
ves čas vzor in opora. Toda prav s to 
deželo in z njenim vodilnim člove
kom smo sedaj prišli ne samo v ko- 
flikt, ampak v takšen spor, v katerem 
smo eni drugim očitali vsakršna iz
dajstva. Spočetka smo upali, da nam 
bodo vsaj nekatere druge komunistič
ne partije pomagale v tem boju. Toda 
ena za drugo so pokleknile pred Sta
linovo diktaturo...« In nato na strani 
133:

»Ta notranja kriza je imela svoje 
prave korenine pravzaprav v vpraša
njih: zakaj in kako se je moglo vse tp 
zgoditi, kje in kakšni so vzroki za tak
šne pošastne spremembe v razvoju 
socializma, kakšna je perspektiva za

Spomini urednika našega časopisa na leto 1948

Informbiro 
in težave 
Primorskega 
dnevnika
STANISLAV
RENKO

Ob naslovu Josip Broz Tito leta 1944, 
spodaj pa Stalin, ki se je 

nastavil fotografskemu objektivu 
skupaj z dvema kmeticama

nadaljnji razvoj socializma, kaj stori
ti, da bi se sami izognili takšnim bru
talnim zgodovinskim napakam in od
klonom.«

»Spominjam se, da sem včasih ure 
in ure hodil po svoji sobi in ob zvokih 
Beethovnove simfonije in podobne 
glasbe na gramofonu premišljal o teh 
vprašanjih. Premišljal sem o prihod
nosti, ne o preteklosti... v glavi sem 
obujal vse mogoče citate iz Marxovih, 
Leninovih in drugih del, ki so opozar
jali, da se lahko v socializmu zgodi 
kaj takega. Ko smo vsem tem brali 
kot mladi ljudje, se nam je to zdela 
nekakšna teoretična možnost...«

»In tako smo po dolgotrajnih skup
nih diskusijah prišli do sklepa, da sta 
poglavitno vlogo pri tem imela - in 
da lahko tudi v prihodnje imata tak
šno ali še hujšo vlogo - dva momenta, 
dva vzroka:

Prvič, deformacija komunistične 
partije, ki se je identificirala z držav
nim aparatom, celo s policijskim apa
ratom. Tako se je načelo proletarske 
države spremenilo v načelo diktature 
enega človeka in aparata okrog nje
ga.«

»Drugi vzrok pa je bil po našem 
mnenju v tem, da so množice delav
skega razreda odtrgane od oblasti, in 
sicer ločene od vseh oblik izvrševa
nja oblasti, odvzete so jim celo tiste 
pravice, ki jih je delavcem dala prva 
oblika Sovjeta delavskih in kmečkih 
deputatov. Delavec je postal nekak
šen mezdni delavec države... Spomi
njam se, da sem že v drugi polovici 
leta 1948 pisal o delavskih svetih, ki 
spontano nastajajo v naših tovarnah... 
Predlagali smo Titu, spomladi leta 
1949, da oblikujemo samoupravljanje 
kot družbeni sistem in da spremeni
mo določene dele statuta KPJ in samo 
ime partije v Zvezo komunistov Ju
goslavije«... »Leta 1950 je bil sprejet 
zakon o delavskih svetih ob znanem 
zgodovinskem Titovem govoru, ki je 
še danes baza za razvoj delavskega 
samoupravljanja...«, je zapisal Kardelj 
v svojih Spominih na str. 136.

Titova izjava 
Louisu Adamiču

Josip Broz Tito pa je pisatelju Ada
miču na vprašanje, »zakaj ste sodelo

vali z Moskvo, dokler vas niso potisni
li ven«, odgovoril: »Deloma zato, ker 
smo mislili, da naš spor z Moskvo ni 
nepopravljiv in da si bomo slednjič 
priborili njihovo spoštovanje...« - Tito 
je zmignil z rameni in podobno kot 
Kardelj pripovedoval:

»Bil sem v Rusiji in Rusijo ljubim - 
razumete? - Vsi mi visoko cenimo ok
tobrsko revolucijo in njen pomen za 
nas, za ves svet. V vojni je na tisoče 
tovarišev umrlo z imeni Stalina in 
Sovjetske zveze na ustnicah. Mi ko
munisti smo naučili jugoslovansko 
ljudstvo ljubiti Sovjetsko zvezo. Am
pak nekaj v Kremlju, v sami VKPb, se 
je spridilo, se tako zmaličilo, da po
staneš, kadar premišljuješ o tem in iš
češ na vse strani pojasnila, kar bolan 
in nočeš verjeti, da je res. In vendar 
je res«, je rekel Tito v beograjski Ro
munski ulici leta 1949. (Str. 133 ome
njene knjige). Na str. 284 pa Adamič 
piše: »Proti koncu februarja 1949 je tr
žaški radio poročal, da je Tito na Brio
nih... budimpeštanski radio pa je to 
razpihnil: ...fašist Tito je na Brionih, da 
bi se posvetoval z mallstretskimi 
agenti in angloameriškimi vojnimi 
hujskači in zasnoval z njimi novo po
tezo v izdajstvu socializma in medna
rodnega delavskega razreda. Ampak 
dnevi gnusnega izdajalca so šteti...«. - 
Več mesecev poznaje pa je Tito med 
naslednjim srečanjem med drugim iz
javil nekaj nenavadno presenetljivega:

»Radi bi sodelovali z vami. Ampak 
gre za nekatere stvari, ki jih moramo 
upoštevati. Vi hočete imeti "vso 
zgodbo". Kaj pa je "vsa zgodba"? 
Kako si more kdo prizadevati - kako 
si more sploh zamišljati, da bi jo znal 
povedati?...« - Tito se je sprehodil po 
sobi, spet se je usedel nasproti mene 
in rekel:

»Gospodine Adamiču, čeprav se bo 
vam morda zdelo, da se odgovoru 
ogibam, vam povem, da mi, ki smo na 
čelu partije in vlade v Jugoslaviji, ni
kakor ne poznamo "vse zgodbe". Vze
mimo samo kominformsko krizo! O tej 
ne vemo ničesar. Ali o drugih stvareh! 
Naš položaj ni ravno prijeten. Spet in 
spet bi kateri od nas rad ostro zavrnil 
kominformovske laži, ki jih oddajajo 
po radiu - ampak kaj nam bi to koris
tilo? Mi ljubimo Sovjetsko zvezo: kje 
bi bili brez ruske revolucije? Kako bi 
potem mogli zalučati nanje nazaj vse 
blato, ki ga mečejo v nas? Kako naj

oznanimo, da čutimo odpor do njiho
vega ravnanja z nami zadnjih nekaj 
let, ko pa se bojimo, da bi s tem le 
škodovali stvari mednarodnega de
lavskega razreda? Konec koncev nas 
bosta njihova blaznost ali grabežlji
vost ali karkoli je že to, primorali, da 
bomo udarili nazaj in morda bi bilo 
najboljša taktika uraditi nazaj, ampak 
zdaj in še nekaj časa moramo še po
čakati, da bi videli, kako se bodo 
stvari razvijale.«

V Trstu
Adamičeva knjiga vsebuje še več 

podobnih Titovih razlag in razmišljanj 
o sporu pred 40 leti, toda namen tega 
pisanja so tedanja dogajanja pri na
šem dnevniku. Kot je rečeno že v uvo
du, sem o dnevu, ko smo zvedeli za 
več kot presenetljivo, skoraj neverjet
no kominformovsko resolucijo, objavil 

.pred tremi leti za razumevanje takrat
nih dogodkov pomemben zapis. Zato 
ga za bralce, ki so ga prezrli, povze
mam:

»"Tito je bandit!' Tako mi je rekel 
tajnik tržaške časnikarske celice KP 
za STO, ko sem ga srečal konec junija 
popoldan leta 1948, potem ko smo v 
tedanjem tržaškem popoldnevniku 
prebrali kratko vest o resoluciji Ko
minforma. Seveda sva se takoj sprla. 
Že po dveh dneh sem v tedanjem 
dnevniku IL LAVORATORE (kjer je bil 
tajnik celice zaposlen) prebral proko- 
minformovsko resolucijo s sestanka 
članov celice, ki da je bila soglasno 
sprejeta. Takoj mi je bilo jasno, zakaj 
me na sestanek ni povabil. Seveda re
solucije - kljub pritiskom - Primorski 
dnevnik ni nikoli objavil...« Itd.

Danes pripominjam, da je bil tisti 
tajnik (leta 1968 je bil kot zagovornik 
praške pomladi izgnan iz ČSSR) in je 
tudi za naš dnevnik prenašal iz teda
njega partijskega agitpropa (KP in 
SIAU z včlanjeno OF) dvakrat teden
sko smernice tudi za PD. Njegovo izja
vo sem smatral pač za nemogočo, saj 
je mesec dni prej objavil za Titov roj
stni dan - podobno kot PD - kar preti
rano poveličevalni članek, novico o 
sporu pa sem smatral delno za skoraj 
neverjetno. Vsekakor sem bil prepri
čan, da resnejši spor med SZ in Jugos

lavijo ni sploh mogoč. Zato sem po 
nekajurnem razmišljanju napisal za 
sredo, 29. junija na prvi strani kratek 
komentar - v tem smislu in ki so z 
njim soglašali tisto noč prisotni ured
niki. Samo novico pa sem nato objavil 
pod dvestolpčnim naslovom KOMU
NIKE INF. URADA KOMPARTIJ (Pra
ga, 28. - Agencija AFP javlja, da obse
ga komunike Kominforma, ki je bil 
objavljen nocoj v Pragi, čez tisoč vrst 
in se deli na osem poglavij). (Sledilo je 
161 vrst z vsebino komunikeja.) Bese
dilo kratkega uredniškega komentarja 
pa je bilo naslednje:

»Pričujoči komunike, katerega delni 
izvleček objavljamo v pomanjkanju v 
tem trenutku popolnega uradnega be
sedila, kaže na različna stališča med 
KPJ in ostalimi komunističnimi parti
jami, članicami Informacijskega ura
da. Te razlike so na bratski, neprikrit 
in odkritosrčen način iznesene v tem 
komunikeju v obliki kritike KPJ. Z 
isto odločnostjo, s katero so kritike iz
nesene, bodo prav gotovo tudi napake 
čim prej brez dvoma popravljene v 
korist enotni in granitni protiimperia- 
listični fronti vsega delovnega ljud
stva sveta. - V tem trdnem prepriča
nju naše ljudstvo ne bo nasedalo pro- 
vokatorskim reakcionarnim spletkam, 
ki jih je tukajšnje reakcionarno časo
pisje začelo trositi v svet.«

Te tri kratke stavke, napisane v na
glici brez takrat razumljivega predvi
devanja hudih posledic in brez uvida 
v celotni tekst resolucije, je moč vse
kakor oceniti drugače ob vzporednem 
branju citiranih Kardeljevih spominov 
in zlasti Titovih izjav, izrečenih skoraj 
eno leto po prvem Stalinovem mar
čnem pismu, ob upoštevanju, da je 
bilo v uredništvu v Ul. Montecchi 6 
samo nekaj pičlih ur časa za razmišlja
nje in presojanje. Zato je potrebno 
gledati z drugimi očmi komentar, ki 
ga je vseboval na pr. tedanji tržaški 
dnevnik, ki je pod drugim imenom 
nadaljeval z napadi na »slavokomunis- 
te«, češ da je naš dnevnik zavzel proti
jugoslovansko obsojevalno stališče, saj 
ni mogoče neupoštevati na pr. Titove 
izjave o »kominformovski krizi«: »O 
tej ne vemo ničesar«. Ali pa njegovi 
vprašanji: »Kaj pa je vsa zgodba? Kako 
si more kdo prizadevati - kako si more 
sploh zamišljati, da bi jo znal poveda
ti?« - Mogoče bo odgovor na ta vpra
šanja ob petdeseti obletnici resolucije 
Kominforma v veliki meri lažji kot je 
danes, saj je Tito rekel tudi: »Mislim, 
da naš odnos z Moskvo ni nepoprav
ljiv«. '

Poskus
linčanja

In s tem zapisom bi se lahko končali 
ti spomini na prvi dan začetka sedem 
let trajajočega spora in neslutenih na
padov Stalina na Jugoslavijo in »vida- 
lijevcev« na »babičevce«, če ne bi bilo 
nujno pojasniti pisanje edinega titov
skega dnevnika izven Jugoslavije vsaj 
do konca novembra leta 1948 oziroma 
tudi do omenjene druge nezaslišano 
grobe kominformovske resolucije, za 
katero niti Tito ni še vedel, ko se je v 
prvi polovici leta 1949 pogovarjal z 
Adamičem.
• Seveda je bilo to pisanje v skladu z 
dogodki znotraj tržaškega delavskega 
gibanja, pri čemer bi bilo koristno in 
poučno zlasti za zgodovinarje primer
jati ga s pisanjem dnevnega glasila vi
dalijevske KP STO in njenega teden
skega slovenskega glasila »Dela«, kar 
seveda ne more biti omejeno na član
ke v dnevnem časopisju. Zato naj se 
omejimo le na dogodek s poskusnim 
linčanjem - omenjenim uvodoma - ker 
je povezano s sklepi o ustanovitvi ba- 
bičevske KP STO in krepitvi Osvobo
dilne fronte za STO itd. po manjšinski 
in večinski resoluciji KP STO pred 
tem. Potrebno bi bilo tudi obširno pre
biranje kronike o pritiskih na uredniš
tvo PD, o škvadrističnih napadih, o 
napadih zlasti med predvolilno kam
panjo prvih volitev razpisanih prav 
zaradi razbitega delavskega gibanja 
itd. Prav spričo gornjih Titovih izjav o 
zadržanosti »lučanja blata« zaradi Sta
linovih laži, saj tudi babičevci z našim 
dnevnikom na čelu nismo lučali nazaj 
vsega vidalijevskega blata. Prav pri
mer zaključka tistega poskusa linčanja 
odgovornega urednika dokazuje, da se 
je dnevnik ravnal vse do konca no
vembra 1948 in delno tudi do konca 
1949 v skladu z - kmalu je postalo jas
no - naivnim geslom »Tito - Stalin« v 
prepričanju, da je pred Stalinovo smr
tjo preklic njegovih in Vidalijevskih 
krivičnih obtožb vendarle možen. Po 
aretaciji podpisani napadalca ni prija
vil sodišču prav iz spoštovanja do tis
tega gesla, kar pa je vendarle imelo za 
posledico, da mladi »picchiatore« ni 
več sodeloval v poznejših protibabi- 
čevskih akcijah. Za podrobnosti iz tis
tih sedem pokominformovskih let pa 
še ni prišel čas. Iz razlogov, ki so mor
da prav v letošnjem juniju na dlani.
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Ko je bilo jasno, da bo ukrep prizadel turizem

Jugoslavija umaknila določila 
o zaviranju črnega čarterja

V naši rubriki smo aprila zapisali, da so nova določi
la jugoslovanske vlade, s katerimi naj bi omilili tako 
imenovani črni čarter, povzročila pravi preplah med tr
žaškimi dopustniškimi kapitani in v glavnem med vsemi 
tujci, ki s svojimi čolni in jahtami preživijo dopust v 
jugoslovanskih ozemeljskih vodah. Zvezni izvršni svet je 
namreč že lani določil, da je treba obnoviti letno dovo
ljenje za plovbo, če se zamenjata več kot dva člana po
sadke, sedaj pa je na vrat na nos črtal to sporno določilo 
in ohranil staro, po katerem je dovoljenje imensko.

Vlada je upala, da bo s tako uredbo preprečila tujim 
kapitanom, da proti plačilu gostujejo ob vsakem prihodu 
v jugoslovanske vode novo posadko. Učinek tega določi
la pa je bil popolnoma nasproten. Ko je nekdo spomladi 
v ZRN zahodnonemško javnost seznanil s tem določilom, 
so zahodnonemški turistični delavci precej jasno pove
dali, da bo to škodilo jugoslovanskemu navtičnemu tu
rizmu. Marsikateri zahodnonemški dopustniški kapitan 
pa je jasno povedal, da bo raje zaplul v druge vode, kot 
da bi Jugoslovanom plačeval odvečne pristojbine. Ogla
sili so se tudi lastniki tujih jaht, ki imajo svoja plovila v 
jugoslovanskih marinah. Nova določila bi namreč za tri 
do štirikrat podražila pristojbine teh turistov. Posledice 
so se takoj občutile. Že maja je število dnevnih privezov 
v portoroški marini upadlo za kakih 80 odstotkov. Ta 
podatek zgovorno dokazuje, da ni novo določilo prizade
lo samo črnega čarterja, temveč predvsem jugoslovanski 
navtični turizem in navadne dopustniške kapitane. Pred
vsem med Nemci je precej običajno, da je lastnik jahte 
upokojenec, ki preživi na morju skoraj vse poletje, ob
časno pa ga obiskujejo otroci, vnuki in prijatelji. Med 
Tržačani in severnoitalijanskimi dopustniškimi kapitani 
pa je precej razširjena navada, da zaplujejo v jugoslo
vanske ozemeljske vode vsako nedeljo z drugimi znanci

in prijatelji. Po starih določilih bi morali vsakič plačati 
novo pristojbino. Nič čudnega torej, da so številni Trža
čani jasno povedali, da jih Jugoslavija letos ne bo vide
la. Zlasti lastniki motornih čolnov so se že odločili, da 
bodo dopustovali na zahodni obali Jadrana in pluli po 
kanalih in prekopih vse do padske delte.

Zvezni izvršni svet je moral torej po sili razmer 
umakniti sporni osmi člen, saj je ugotovil, da ima popol
noma nasprotne učinke. Ob tem pa se samo po sebi za
stavlja vprašanje, zakaj je jugoslovanska vlada sploh 
sprejela tak ukrep, ne da bi se predhodno posvetovala s 
svojimi in tujimi turističnimi izvedenci. Jugoslovanski 
turistični delavci so namreč v navtični turizem vložili 
ogromna sredstva, ki so se že začela obrestovati. Sedaj 
pa bodo morali odgovorni v jugoslovanskih marinah 
krepko zavihati rokave, saj je tuja konkurenca spretno 
izrabila spodrsljaj jugoslovanske vlade.
' Predvdsem v nemških specializiranih revijah so zače
li reklamirati marine v drugih sredozemskih državah. Še 
večji poudarek so dali pomanjkljivostim jugoslovanske
ga navtičnega turizma in se na široko razpisali o spor
nem osmem členu, ki naj bi zavrl črni čarter. Jugoslo
vanskim turističnim delavcem ne bo lahko. Dopustniški 
kapitan navadno načrtuje svoj dopust že spomladi. Če je 
torej črtal Jugoslavijo iz svojega programa, je torej po
polnoma jasno, da bo le s težavo spremenil svoj načrt. 
Povsem drugače je za nedeljske kapitane iz severnojad- 
ranskih italijanskih mest: ti bodo obnovili svoja nedelj
ska križarjenja v veliko zadovoljstvo vseh, ki živijo od 
navtičnega turizma. Bera pa bo po vsej verjetnosti nižja 
od tiste, ki so jo napovedovali po lanskoletni rekordni 
navtični sezoni. Škodo, ki jo je povzročil ZIS, bo po vsej 
verjetnosti težko popraviti, (voc)

Kam po ceneno opremo?
Skupna lastnost italijanskih navtič

nih trgovin je, da so sicer dobro zalo
žene, vendar pa navtično opremo pro
dajajo po precej zasoljenih cenah. Ker 
pa se tudi v Jugoslaviji v zadnjem 
času navtika hitro razvija so se tudi 
nekatera jugoslovanska podjetja spe
cializirala za navtično opremo. V Slo
veniji je tako najbolje založeno ljub
ljansko podjetje Autocommerce, ki 
ima na zalogi nekaj kvalitetnih in re
lativno cenenih izdelkov.

Kompletna os (25 mm) z dvema le
žajema in cink anodo stane 300.000 
lir. Sidra tipa mečak (zložljivo) 15 kg 
- 40.000 lir, tip danfort 15 kg - 60.000 
Ur.

Zložljive stopnice iz nerjavečih cevi 
dolžine 200 cm so po 200.000 lir, dolži
ne 70 cm pa po 80.000 lir.

Zanimive so še pogonske elise (pro
pelerji) iz bronze: za motorje do 10 
KM so po 80.000 lir (volvo 9 KM, yan- 
mar 9 in 12 KM, BMV 7 in 12 KM ipd.) 
za močnejše motorje (20 do 25 KM) pa 
po 100.000 lir.

Precej je tudi artiklov iz mahagoni
jevega lesa, na primer kopalne ploš
čadi za pritrditev na krmo in krmilna 
kolesa.

Navedena oprema je samo izvleček 
iz siceršnje zaloge trgovine. Glede na 
to, da so žepi morskih navdušencev 
kronično prazni, se gotovo izplača iz
let v Ljubljano, kjer je marsikatera 
stvar za barke tudi za polovico ce
nejša.

A. T.

Kvalitetni vinči iz Ljubljane
Dobri vinči za jadrnico (dva za ge- 

novo, dva za špinaker in dva za dviž
ne vrvi) znesejo od 5 do 10% vrednosti 
vsega materiala, potrebnega za izdela
vo plovila. Za vse ljubitelje jadranja 
bo zato gotovo dobrodošla informaci
ja, kje lahko dobijo kvalitetne, a ne 
predrage vinče. Jože Malus iz Ljublja
ne je po dveletni preizkusni dobi, v 
kateri so bili vinči vsestransko preiz
kušeni na več potovalnih in regatnih 
barkah, začel s serijsko proizvodnjo. 
Izdeluje vinče, ki so identični pozna
nim Lewmarjevim izdelkom in ustre
zajo številkam 7, 30 in 40. Št. 7 je eno- 
brzinski, ostala dva vinča pa sta dvo- 
brzinska. Bobni vseh treh vinčev so 
narejeni iz črno eloksirane aluminije

ve legure, baza je iz bronze, zobniki 
pa so iz nerjavečega jekla. Poleg do
bre kvalitete materiala in izdelave so 
zanimive tudi cene: št. 7 stane 70.000 
lir, št. 30 stane 150.000 lir in št. 40 -
180.000 lir.

Isti izdelovalec pa dela tudi štoperje 
za dvižne vrvi. Narejeni so iz alumini- 
jevej legure, primerni so za vrvi od 6 
do 12 mm in zdržijo obremenitve do 
približno 1000 kg. Kupimo jih lahko v 
enojni, dvojni ali trojni izvedbi. Tudi 
štoperji so prestali enako preizkusno 
dobo kot vinči, se pravi dve leti inten
zivne uporabe na raznih jadrnicah. 
Enojen model stane 8.000 lir, dvojen
15.000 in trojen 20.000 lir.

A. T.

V Sloveniji lahko kupimo cenena jadra 
in dobre nepremočljive jadralne obleke
Jadra so motor jadrnice, za vse mo

torje pa je dobro, če so učinkoviti in 
vzdržljivi. Nasploh so jadra precej 
draga stvar, vendar pa sodijo med tis
to opremo, ki je v Jugoslaviji precej 
cenejša kot v Italiji.

Miha Kutin iz Ljubljane se z izdela
vo jader ukvarja že precej let in mu 
tako ne manjka izkušenj. Vsa jadra so 
izdelana iz kvalitetnega uvoženega 
dakrona, mylarja in kevlarja, za špina- 
kerje pa se uporablja prav tako uvo
žen nylon. Za vzorec vzemimo jadrni
co dolgo kakih osem metrov, na kateri 
ima glavno jadro 15 kvadratnih met
rov in genova (navijalna) 25 kvadrat
nih metrov. Navadno glavno jadro s 
tremi krajšavami stane približno 1.000 
DM (nemških mark). Glavno jadro v 
kroju multicut, tako krojeno jadro je 
odpornejše na raztezanje, je za 300 
DM dražje. V zadnjem času se uve
ljavljajo tudi tako imenovana "full 
battened" jadra, ki imajo letve po celi 
širini jadra. Tako jadro je lažje krajša
ti, lahko pa ima tudi nekaj večjo povr
šino od normalno krojenega. "Full bat
tened" glavno jadro stane približno 
1.600 DM.

Glavnina potovalnih jadrnic je da
nes opremljena z navijalcem genove, 
zato se omejimo na tako jadro. Med 
standardno opremo navijalne genove 
sodi med drugim v sprednji rob všita

posebna pena, ki omogoči, da se sred
nji del jadra bolj navija kot robovi. To 
pomeni, da je navito jadro bolj plosko, 
to pa je tudi prav, saj v močnem vetru 
(ko je jadro navito) potrebujemo manj 
"trebuha" v jadru. Taka, 25 kvadratnih 
metrov velika genova v navadnem 
kroju torej stane približno 900 DM, v 
triradialni multicut izvedbi pa 1.100 
DM.

Vsa omenjena jadra je mogoče dobi
ti tudi v regatnih izvedbah, kar pome
ni predvsem uporabo mylarja in kep 
vlarja. Glavnina takega jadra je iz my*- 
larja, robovi in ojačitve pa iz kevlarja. 
Jadra iz teh materijalov so za približ
no 100% dražja od navadne izvedbe.

Poleg jader pa je v isti delavnici 
mogoče dobiti še nepremočljive oble
ke za jadranje, ki jih izdeluje Polona 
Kutin. Narejene so iz materijala, ki 
prepušča telesno vlago navzven, je pa 
kljub temu neprepusten za dež in 
mokroto. Iz enakega materijala izdelu
jeta svoje obleke tudi znana proizva
jalca Helly Hansen in Henry Lloyd. 
Obleke so eno in dvodelne. Slednje so 
na voljo v dveh izvedbah. Letna je 
lažja, brez podlog, tako imenovana 
"ocean" izvedba pa je podložena na 
več mestih, rokave in hlačnice je mo
goče zatesniti. Cena oblek se giblje od 
180 do 300 DM.

ANDREJ TREFALT

Kdor nima barke 
jo lahko najame

V zadnjih letih smo priča velikemu razmahu čarter
ske navtike. Nakup kajutnega plovila je namreč pre
cejšnja investicija, ki se obrestuje le v primeru, da ima
mo ogromno prostega časa. Kdor ima dovolj pod pal
cem, si seveda ne zastavlja vprašanja smotrnosti, za vse 
ostale pa je edina rešitev najem jadrnice. Agencij in 
podjetij, ki se ukvarjajo s čarterjem kar mrgoli. Samo v 
jugoslovanskih vodah pluje poleti kakih 1500 čarter
skih jadrnic in gliserjev. Cene so seveda različne, na
nje vpliva tako tip plovila, kot obdobje najema. Julija 
in avgusta je čarter najdražji, nekoliko cenejši je junija 
in septembra, v ostalih mesecih je še cenejši. Tu ne bi 
navajali cen, agencij in podjetij, ki se ukvarjajo s tem 
donosnim poslom, dali bomo le nekaj nasvetov ljubite
ljem morja, ki se prvič odločajo za najem.

Plovila ne bodo seveda najemali ljudje, ki jim je 
morje tuj element, vsaj eden od članov posadke mora 
dobro poznati plovne veščine. Če skupaj s plovilom 
najamemo tudi skipperja (kapitana), to ni važno, a je 
najem precej dražji, saj je skipper predviden na večjih 
jahtah. Začetnikom v glavnem odsvetujemo kajutne ja
drnice tudi v primeru, da imamo na krovu veščega 
jadralca. Dober kompromis je motorna jadrnica tako 
imenovani motorsailer. Taka plovila upravljamo brez 
težav, bivanje pa je precej udobnejše kot na klasičnih 
jadrnicah. Kdor ima že nekaj izkušenj z gumenjaki in 
navadnimi motornimi čolni, lahko najame manjši ka- 
jutni motorni čoln. Prav ta rešitev je po našem mnenju 
najboljša za vse tiste, ki bi radi letovali na morju le s 
svojo družino, in niso izkušeni jadralci. Upravljanje s 
težkimi izrivnimi čolni ni zahtevno, plovba je varna in 
v zgodnjih jutranjih in večernih urah tudi udobna. Na 
žalost je ponudba takih plovil omejena le na redka 
jugoslovanska podjetja, saj čarterska plovila v glavnem 
najemajo ljudje, ki dobro poznajo pomorske veščine, a 
nimajo lastnega plovila, (voc)

Velika večina dopustniških kapita
nov odpluje na križarjenje julija in 
avgusta. Cilj našega dopusta smo na
vadno določili že spomladi, če tega 
nismo storili že pozimi, sedaj pa nas 
čakajo še zadnje priprave. Kdor že 
leta križari, nima nobenih dvomov, 
saj dobro ve, kaj spada na barko in 
kaj naj raje pusti doma. Kdor pa se 
prvič poda na križarjenje, je v precej
šnji zagati. Nasveti prekaljenih mor
skih volkov so navadno precej protis
lovni, ker so tudi navade in zahteve 
ljudi različne. Prav zato bomo dali ne
kaj splošnih napotkov, vsak pa jih bo 
prikrojil po svojem okusu.

Kot prvo naj navedemo, naj latnik 
majhnega in hitrega kajutnega gliser
ja pazi predvsem na težo, te skrbi pa 
ne bo imel lastnik klasičnega izrivne- 
ga čolna in v manjši meri lastnik ka
jutne jadrnice. Za vse pa nedvomno 
velja, da je bolje vso odvečno šaro 
pustiti doma. Kaj naj torej vzamemo s 
seboj na križarjenje? V glavnem ne
kaj lahkih in svetlih ponošenih majic 
z dolgimi rokavi, da se lahko v prvih 
dneh zavarujemo pred pripeko, vsaj 
dve trenerki, ki nam bosta prišli prav 
v hladnih večerih, prav tako je skoraj 
obvezna ena nepremočljiva obleka 
ter seveda kopalke in nekaj spodnje
ga perila. Kdor ima dovolj prostora, 
bo vzel s seboj vsaj eno boljšo obleko, 
da ne bo vzbujal prevelike pozornosti, 
ko se bo podal na večerjo v kako pre
stižno restavracijo. Pri oblekah mora
mo paziti na vlago, ki je glavni sov
ražnik dopustniških kapitanov. Plavu
ti in podvodne maske ne spadajo to
rej v podkrovje, prav tako ne mokre 
kopalke. Glede obutve naj bi se ome

Odločitev, ki marsikomu povzroča sive lase

Kaj bomo vzeli s seboj 
da bo križarjenje prijetno?

jili na dva para čevljev, enega za su- 
hozemske potepe in enega za hojo po 
palubi, reklamiziranih gumijastih 
škornjev na dopustu skoraj ne potre
bujemo, koristnejši so nekoliko višji 
in močnejši čevlji za ekskurzije v na
ravo, saj si tudi med križarjenjem za
želimo sprememb. Hoja skozi bodika- 
vo sredozemsko makijo pa je brez tež
jih čevljev, dolgih hlač in srajce z 
dolgimi rokavi prava mora. Seveda 
ne smemo pozabiti na čepico in na 
sončna polarizirana očala, ki bodo 
omilila sončno odsevanje z morske 
gladine. Prav tako niso odveč usnjene 
delovne rokavice, ki nam bodo prav 
prišle pri dvigovanju sidrne vrvi in 
verige.

Po obleki je obvezna mala priročna 
lekarna, v kateri naj bodo poleg obi
čajnih povojev in razkužil tudi aspiri
ni in vsaj ena škatla antibiotikov širo
kega spektra. Prav tako ne smemo po
zabiti sredstev proti driski, ki kaj 
rada pesti novo pečene dopustniške 
kapitane. Kot zadnje naj omenimo še 
sredstva proti opeklinam in pikom žu
želk.

Ob lekarni so obvezni higienski 
pripomočki, od mila, zobne ščetke do

pudra, ki nam prav pride celo za laj
šanje opeklin, če ga pomešamo z jo
gurtom. Prav tako ne smemo pozabiti 
na brivski aparat, na glavnik in šam
pon, ki se peni tudi v morski vodi.

Poglavje zase je hrana in pijača. 
Lastnik manjšega kajutnega gliserja 
bo vkrcal v bistvu le železno rezervo, 
ki mu bo služila v primeru sile, in si 
bo sproti nakupoval vse, kar rabi za 
prehrano. V tej železni rezervi je ob
vezna voda v tetrapakih in visokoka- 
lorična hrana (čokolada, sladkor in 
beljakovinski napitki, ki jih suhozem- 
ci rabijo za shujševalne kure). Kdor 
ima težki izrivni čoln, nima večjih 
skrbi, ker teža ne bo bistveno vpliva
la na hitrost in stabilnost. Seveda 
mora paziti, da shrani težke stekleni
ce in pločevinke kar se da nižje. Pri 
ostali prehrani mora paziti predvsem 
na vlago, tako da so vodotesne poso
de obvezne tako za sladkor kot za sol. 
Trditev, da suhomesnih izdelkov ne 
vzamemo na križarjenje, le delno 
drži, če jih spravimo na zračen pro
stor in jih stalno nadzorujemo, jih ple
sen ne bo napadla. Vsakomur je seve
da jasno, da bomo imeli na krovu 
sveže meso in sadje le za sprotno pre

hrano. Povsem drugače je s prepečen
cem in s keksi, ki jih zavijemo v alu
minijasto ali plastično folijo, in smo 
brez skrbi. Glede kuhinjske opreme 
naj takoj povemo, da je Pipinov lonec 
(ekonom) nepogrešljiv, ker bomo v 
njem praktično kuhali skoraj vse. S 
seboj vzamemo še ponev s pokrovom, 
če bomo kdaj na prenosnem gorilniku 
kar na obali cvrli ribe, ki bi nam pod
krovje zasmradile. Prav tako ne bo 
odveč, če imamo mali prenosni raže
nj, tako da si na obali spečemo pri
boljšek. H kuhinjski opremi spadajo 
tudi plastični krožniki in jedilni pri
bor.

Ob tem ne bo odveč, če imamo to
čen seznam, v katerem je navedeno, 
kje se kaj nahaja, saj se kaj rado zgo
di, da pozabimo kam smo kaj shranili.

To velja tudi za ostalo šaro, saj mo
ramo v podkrovju izrabiti vsak koti
ček. Obvezno navtično opremo (rešil
ni pasovi in ostalo) bomo imeli pri 
roki in ne skrito kje v podkrovju. Ko 
smo že pri opremi, ne bo odveč, da 
vzamemo s seboj vsaj nekaj osnovnih 
rezervnih delov za motor, ker bomo v 
Jugoslaviji lažje dobili mehanika kot

rezervne dele. Prav tako ne bi smelo 
manjkati dodatnih vrvi in vrvic. Kdor 
je strasten ribič, bo vzel s seboj ribiš
ki pribor. Tu smo torej prišli do tiste 
boleče točke, ki je že marsikomu za
grenila križarjenje. V mislih imamo 
tisto prtljago, ki naj posamezniku po
pestri dopust, kot so fotografski apa
rat, radijski sprejemnik, knjige, pod
vodna oprema, magnetofon, luksuzne 
obleke itd., "kapitanu" pa se naježijo 
lasje, ko mora vse to spraviti v pod
krovje. Pogajanja in kompromisi so v 
takem primeru obvezna točka.

Marsikateri nevšečnosti se izogne
mo, če teden dni pred dopustniškim 
letovanjem napravimo generalko, 
tako da morda kar v pristanišču pre
spimo dva ali tri dni in ugotovimo, 
kaj je odveč in kaj nam manjka, da se 
ne bo križarjenje spremenilo v objo
kovanje tistega, kar smo pozabili 
doma.

Kot zadnje naj navedemo še novo 
obliko križarjenja, pri kateri nam mali 
kajutni gliser v bistvu nadomesti 
osebni avtomobil, da ga rabimo le za 
prevozno sredstvo do kraja našega 
dopusta in za vsakodnevno kopanje. 
V takem primeru bomo s seboj vzeli 
tisto, kar običajno vzamemo, ko letu
jemo v hotelu ali pri zasebniku. Taka 
oblika letovanja se pri nas le počasi 
uveljavlja, je pa precej dober kompro
mis za vse tiste, ki jim daljše bivanje 
na barkah ne ugaja, a so vseeno lju
bitelji dopusta na morju. Posebno ob 
jugoslovanski obali se v takem pri
meru rešimo slabih in sprometom na
trpanih cest, ki marsikoga odvračajo. 
(voc)



stran 14 □ ŠpOft PRIMORSKI DNEVNIK — 30. junija 1988

Košarka: tudi v drugem kvalifikacijskem srečanju za udeležbo na OI

Italija zmagala, danes še Jugoslavija
Italija - ZRN 102:72 (50:35)

ITALIJA: Gracis 10, Gentile 3, Meg- 
nilico 2, DelLAgnello 7, Bosa 10, Ves- 
covi 4, lacopini 10, Binelli 10, Riva 28, 
Della Valle 4, Costa 8, Boni 6.

ZRN: Risse 2, Armin 6, M. Koch 7, 
Jochem 2, Deuster, B. Koch 2, Meyer 
10, Baeck 10, Gnad 13, Harnisch 11, 
Kujawa 6, Fuerts 3.

SODNIKA: Van Renen (Niz.) in Kot- 
leba (ČSSR); PM: Italija 30:32, ZRN 
21:27; PON: nihče; 3 TOČKE: Gentile 
1:3, DelLAgnello 0:1, lacopini 2:2, Riva 
5:7, Della Valle 0:1; Armin 0:2, M. Koch 
2:6, Jochem 0:1, Baeck 0:2, Harnisch 
1:2; GLEDALCEV: 1.000.

ARNHEN (Nizozemska) — Kot je 
bilo pričakovati, je Italija proti oslab
ljeni Zahodni Nemčiji osvojila novo 
zmago in sedaj si v taboru »azzurrov« 
postavljajo le vprašanje, kako bo v fi
nalnem delu tega kvalifikacijskega 
dela v Rotterdamu, kjer se bodo sreča
nja pričela 3. julija in kamor se bosta 
uvrstili prvi dve ekipi iz vsake od šti
rih skupin.

Zahodni Nemci so sinočnjo tekmo 
sicer dobro začeli, vendar je vsaka bo
jazen Italijanov, ki so v tem delu sre
čanja igrali dokaj slabo, zlasti v ob

rambi, trajala le dobrih sedem minut. 
Obramba je uredila svoje vrste, v na
padu se je razigral odlični Riva, izka
zala pa sta se tudi Gracis in Bosa, ki je 
povsem zaustavil najprej Harnischa in 
zatem še Gnada. Dobro pa so igrali 
tudi ostali, od Magnifica do DelLAg- 
nella.

Italijo čaka danes skromna Finska, 
proti kateri res ne bi smela imeti te
žav, jutri pa se bo pomerila s Turčijo. 
Prvo mesto v skupini naj bi bilo torej 
zagotovljeno. O drugem mestu pa bi 
znalo odločati današnje srečanje med 
Zahodno Nemčijo in dobro organizira
no Finsko.

Danes Jugoslavija - Norveška
Danes se bodo pričela tudi srečanja 

v C in D skupini. C skupina je najtež
ja, saj v njej igrata poleg Jugoslavije 
še evropski prvak Grčija in Izrael 
(Norveška ne bi smela nikomur od teh 
treh prekrižati računov). Jugoslavija, 
ki jo skoraj vsi izvedenci imajo za za
nesljivega potnika v Seul in sploh 
glavnega favorita za prvo mesto tega 
kvalifikacijskega turnirja, se bo drevi 
srečala z Norveško, ki ji ne bi smela 
delati resnejših preglavic.

V D skupini je glavni favorit Sovjet
ska zveza, ki naj bi prav tako po sko
raj splošnem mnenju bila drugi glavni 
kandidat za olimpijske igre. Ce pogle
damo imena njenih nasprotnikov, ni 
težko pritrditi mnenju, da bo gotovo 
tudi končala kot zmagovalec skupine, 
za drugo mesto pa se bodo potegovale 
Francija, Poljska in Švica.

REZULTATI IN SPORED
SKUPINA A

IZIDI 1. KOLA: Nizozemska - Irska 
104:67 (53:32); Španija - Anglija 98:64 
(51:37); počitek: Švedska.

DANES: Velika Britanija - Irska 
(19.00); Švedska - Španija (21.00); poči
tek: Nizozemska.

SKUPINA B
IZIDA 2. KOLA: Turčija - Danska 

92:65; Italija - ZRN 102:72; počitek: 
Finska.

LESTVICA: Italija 4 točke, ZRN in 
Turčija 2, Danska in Finska 0.

DANEŠ: Danska - Italija (19.00); Fin
ska - ZRN (21.00); počitek: Turčija.

SKUPINA C
DANES: Grčija - Izrael (19.00); Ju

goslavija - Norveška (21.00).
_ SKUPINA D

DANES: Švica - Francija (19.00); SZ 
- Poljska (21.00).

Tyson misli odnehati
NEW YORK — Štiriindvajset ur po 

zmagovitem dvoboju proti Spinksu je 
prvak v boksarski težki kategoriji 
Mike Tyson potrdil, da pri samih 22 
letih namerava odstopiti in kritiziral 
tiste, ki mu ne verjamejo. Tyson sicer 
ne izključuje možnosti, da se premisli, 
ker v življenju ni noben sklep dokon
čen, toda za dobrobit svoje družine, 
tako pravi, misli odnehati.

Mansell k Ferrariju?
LONDON — Angleški »Daily Ex- 

press« piše, da bo pilot formule ena 
Nigel Mansell v prihodnji sezoni pre
stopil k Ferrariju za pet milijard lir. 
Alboreto naj bi pri hiši TyrrelF prevzel 
Mansellovo mesto.

Caninsovi ženski »giro«
RIM — Devetintridesetletna Maria 

Canins je zmagovalka prve izvedbe 
ženskega »gira«. Zadnjo, osmo etapo je 
dobila Švicarka Barbara Ganz, a Ca- 
ninsova ima na kočnem vrstnem redu 
2'23" naskoka pred Avstralko Hepple- 
jevo.

Nogomet: na milanski borzi

Berti k Napoliju 
Romano v Toskano

MILAN — Italijanska nogometna 
kupoprodaja je že nekaj let v zname
nju tujcev, domači »biseri« stanejo ve
liko več in jih je veliko manj. Menda 
najbolj iskanega si je že zagotovil Na
peli. Od Fiorentine je namreč uradno 
dobil 21-letnega člana reprezentance 
mladih Bertija, ki ga imajo za enega 
boljših upov. V zameno je toskanski 
klub dobil štiri milijarde lir in bivšega 
člana Triestine Romana, ki so ga ob 
njegovem prihodu pod Vezuv pozdra
vili kot rešitelja, zdaj pa očitno ni več 
tako cenjen, čeprav je še vedno član 
olimpijske vrste.

Fiorentina je branilca Contratta od
stopila Atalanti, ki si je zagotovila 
tudi Vertovo (Empoli). Pellegrini od 
Monze je prestopil k Sampdorii, Ge- 
noa je od Perugie kupila obetavnega 
Ravanellija, a za to operacijo se baje 
skriva kak velik klub. Reprezentant 
Altobelli bo skoraj gotovo igral za Bo
logno, ki se zanima tudi za Matteolija 
(Inter) in Miana (Napoli).

Medtem je Bologna zanikal odstop 
Marocchija Juventusu (a kaže, da bo 
le odšel v Turin), iz Španije pa prihaja 
vest, da reprezentant Victor ne name
rava oditi v Genovo k Sampdorii.

Na teniškem turnirju v JVimbledonu

Becker izločil Casha

LONDON — Boris Becker, Miroslav 
Mecir, Stefan Edberg in Ivan Lendl so 
polfinalisti letošnje izvedbe teniškega 
turnirja v Wimbledonu.

Največ pričakovanja je vladalo za 
dvoboj med Beckerjem in lanskim 
zmagovalcem Cashem. Mladi zahodo- 
nemški as, najmlajši zmagovalec v 
Wimbledonu leta 1985, je spet zaigral 
v nekdanjem slogu in po samih treh 
nizih igre odpravil Avstralca, ki v ne
katerih ključnih trenutkih ni imel sre
če.

Čehoslovak Mecir je nekoliko pre
senetljivo povsem nadigral Šveda Wi- 
landra, ki je v treh nizih dobil le pet 
iger.

Nekoliko težje je šlo Edbergu, ki je 
malo poznanega Kuhnena (ZRN) pre
magal šele po štirih dokaj izenačenih 
nizih. Kuhnen, 22 let, je v četrtfinalu s 
3:2 premagal veterana Connorsa.

Brez izgubljenega niza je proti 
Američanu Mayottu zmagal tudi 
Lendl. V Wimbledonu bodo danes na 
sporedu ženski polfinalni boji. Zahod- 
nonemka Grafova (v četrtfinalu je s 
6:3, 6:1 odpravila Francozinjo Paradise) 
se bo pomerila z Američanko Shriver- 
sovo (rojakinjo Garris je premagala s 
6:4, 6:4), drugi dvoboj pa bo že tradici
onalen spopad med večnima tekmica
ma Evertovo in Navratilovo. Evertova 
je v četrtfinalu s 6:3, 7:6 premagala Su- 
kovo (ČSSR), Navratilova pa se je vče
raj s 4:6, 6:4, 7:5 otresla Fairbankove. 
Za 33-letno Evertovo je to 16. polfinal
ni nastop v 17 nastopih na tem slovi
tem turnirju.

Izidi moškega četrtfinala: Mecir 
(ČSSR) - Wilander (Šve.) 6:3, 6:1, 6:1; 
Edberg - (Šve.) Kuhnen (ZRN) 6:4, 4:6, 
6:1, 7:6; Becker (ZRN^ - Čash (Avstral.) 
6:4, 6:3, 6:4; Lendl (CSSR) - Mayotte 
(ZDA) 7:6, 7:6, 6:3.

Ostre kazni disciplinske komisije Nogometne zveze Jugoslavije

Prvak C. zvezda, Čelik in Priština iz lige
BEOGRAD — Tekmovalna komisija 

Nogometne zveze Jugoslavije je zavr
nila pritožbi Sutjeske in Prištine na 
tekmi med Sutjesko in Crveno zvezdo 
in med Prištino in Čelikom. Tako je 
registrirala obe tekmi z doseženima 
izidoma: Sutjeska - C. zvezda 2:2 in 
Priština - Čelik 2:3.

Na temelju teh odločitev je potrjena 
tudi lestvica I. zvezne nogometne lige. 
Crvena zvezda je državni prvak, za- 
dnjeuvrščeni moštvi pa sta Priština in 
Čelik. Toda če upoštevamo odločitev 
disciplinske komisije Nogometne zve
ze Jugoslavije, ki je Čelik kaznovala z 
odvzemom 6 točk v minulem prven
stvu, je zadnji Čelik, predzadnja pa 
Priština, oba kluba pa morata iz I. 
zvezne nogometne lige.

Nogometna zveza Jugoslavije je 
včeraj pri Evropski nogometni zvezi 
UEFA že prijavila klube v tekmova
njih za evropske pokale: Crveno zvez
do za pokal državnih prvakov, banja- 
luškega Borca za pokal pokalnih zma

govalcev, za pokal UEFA pa Partiza
na, Velež in Dinamo.

Dan pred sejo tekmovalne komisije 
je zasedala disciplinska komisija NZJ, 
ki je akterjem spornih tekem Priština 
- Čelik in Sutjeska - C. zvezda izrekla 
ostre kazni:

Prištino je kaznovala s 6 negativni
mi točkami za prihodnje prvenstvo, 
Čelik s 6 negativnimi točkami v za
dnjem kolu letošnjega prvenstva, ig
ralce Prištine Shalo, Lapashtico, Pac- 
carado pa so kaznovali s šestmesečno 
prepovedjo igranja, generalnega se
kretarja Prištine Pajčekiča z enoletno 
prepovedjo opravljanja vseh funkcij v 
nogometu, prav tako pa tudi najodgo
vornejša funkcionarja Čelika Trkulja 
in Rizumaliča.

Zaradi slabe organizacije tekme s C. 
zvezdo Sutjeska v prihodnjem prven
stvu ne bo smela igrati dveh tekem 
doma. Drugi trener Minic je zaradi 
napada na sodnika Popeva kaznovan z

18-mesečno prepovedjo opravljanja 
funkcije, delegat Angelovski in stran
ski sodnik Popev eno leto ne bosta 
smela opravljati funkcij. Glavnega 
sodnika Ausca iz Sežane pa so oprosti
li krivde. Vsi kaznovani klubi imajo 
pravico pritožbe v 8 dneh.

(Bojan Kavčič)

V nedeljo Bačka - Koper
KOPER — Včeraj so v Beogradu iz

žrebali pare 2. sklepnega kola kvalifi
kacij za vstop v 1. B jugoslovansko 
ligo. Slovenski prvak Koper igra v ne
deljo prvo tekmo z Bačko v Bački Pa- 
lanki, povratna tekma pa bo v sredo, 
6. julija, na koprski Bonifiki. (Kreft)

Milutinovič v Peruju
LIMA — Bivši trener mehiške dr

žavne nogometne reprezentance in 
tudi.Udineseja, Jugoslovan Bora Milu
tinovič, bo odslej vodil perujsko dr
žavno vrsto, ki jo čakajo kvalifikacije 
za svetovno prvenstvo.

Tudi Shinkai Karate Club končuje sezono
Drevi ob 20.00 bo v zgoniški telovadni

ci ekshibicijski prikaz članov Shinkai 
Karate Cluba: prikazali bodo razne teh
nike in gibe, ki so se jih naučili v prej
šnjih ter v tej sezoni. Tekmovanje bo 
glavna točka večera, ko se bodo nastopa
joči izkazali v spretnosti ter ročno pre
cizni izvedbi posameznih gibov namiš
ljene borbe ali kata. Novost letošnjega 
tekmovanja pa je uvedba tekme v borbi 
ali v kumite. V odmoru bo še krajši pri
kaz trenerja, karate mojstra Sergija Što
ka. Večer bo torej živahen in poln novos
ti in si ga je vredno ogledati, (r. m.)

Na sliki: člani Shinkai Karate Cluba 
in SGT na mednarodnem tekmovanju v 
Črnučah pri Ljubljani.

naše planine in ljudje - naše planine in ljudje - naše planine in ljudje

V soboto se bodo na Reisskoflu nad Ziljsko dolino tržaški planinci pred 
ploščo, ki mu je posvečena (na sliki), poklonili spominu nepozabnega Zlatka 
Jelinčiča. (Foto Zvonko Vidau)

Izlet SRDI na Reisskofel 
in Spitzegel

SPOT prireja v soboto in nedeljo, 2. 
in 3. julija, izlet z osebnimi avtomobi
li na dva avstrijska vrba, ki spadata v 
Pot prijateljstva: na 2371 m visoki Re
isskofel in na 2118 m visoki Spitzegel 
nad Ziljsko dolino. Zbirališče in od
hod izletnikov je ob 5.30 izpred tržaš
ke sodne palače, izlet pa vodi Lojze 
Abram. Planinci se bodo na Reisskof
lu, pred spominskim obeležjem, ka
mor bodo položili venec, poklonili 
spominu nepozabnega Zlatka Jelinči
ča, ki je bil med drugim zelo aktiven 
tudi v našem planinskem društvu, saj 
je bil njegov dolgoletni odbornik in 
načelnik mladinskega odseka. Jelin
čič se je na tej gori ponesrečil 19. ok
tobra 1986, obeležje pa so postavili 
planinci SPDT ob prvi obletnici njego
ve smrti.

Dvodnevni izlet je primeren za vz
trajne planince, vpisovanje pa je na 
sedežu ZSŠDI (tel. 767304) in pri Loj
zetu Abramu (tel. 415534), pri katerem 
dobite tudi vse informacije. Glede na 
to, da je izlet avtomobilski, mora vsak 
prijavljenec povedali, če ima ali pa 
ne, na razpolago osebno prevozno 
sredstvo.

Sredi julija avtobusni 
izlet SPDT v Karnijske Alpe

Prav je, da se SPDT posveča tudi 
tistim, ki nimajo osebnega prevozne
ga sredstva in ki si želijo sproščene 
družbe v avtobusu. Prav v ta namen 
naše planinsko društvo prireja v ne

deljo, 17. julija, avtobusni izlet v Kar
nijske Alpe z obiskom čudovite pla
ninske poti Sentiero delle Genzianel- 
le. Izlet vodi odbornik društva in 
mentor zamejskih alpinistov Angelo 
Kermec, ki je seveda pripravil več va
riant, pač standardno ter lažjo in tež
jo, tako da bo »za vsakogar nekaj«.

Izlet poteka, kot že rečeno, po pri
ljubljeni panoramični poti, začel in 
končal pa se bo v Forni di Sopra; iz
letniki bodo med svojo potjo obiskali 
koči Pacherini in Giaf, med hojo pa se 
jim bo odprl razgled na gorske skupi
ne Pramaggioire, Monfalconi in Cri- 
dola.

Odhod iz Trsta je predviden ob 5.30 
izpred tržaške sodne palače. Po dvo
urni vožnji se bo začela hoja iz Forni 
di Sopra takoj po mostu čez Tilment 
izpred hotela Davost po markirani 
poti štev. 362 po dolini Val di Suola 
do koče Pacherini (1587 m). Do tja sta 
dve uri hoje, od tod pa se bodo izlet
niki povzpeli do škrbine »deli'Inter
no« (2.175 m), ki je tudi najvišja točka 
izleta. Pot bo nato planince popeljala 
preko doline Val di Brica na škrbino 
Brica (1850 m) in še dalje po markira
ni stezi do Camporuss (1945 m). Tu je 
izvir in zelo lepa zelena gorska plani
na s čudovitim razgledom. Pot se nato 
razcepi in nadaljuje do koče Giaf 
(1400 m), od tod pa je le manj kot uro 
hoje do vasi Chianderaus, kjer bo ča
kal avtobus. Ta pot je dolga, saj je 
pešačenja za kakih osem ur in pol, 
vendar pa zelo lepa in vredna potro
šenega pota in truda. Kdor pa jo bo 
opravil, bo tudi dobil značko, ki jo bo 
izročil oskrbnik koče Giaf.

Seveda obstajata še dve varianti, 
lažja, ki je dolga le štiri ure (od hote
la Davost do koče Pacherini in nazaj), 
in težja, primerna za tiste, ki so opra
vili alpinistični tečaj, ki bo potekala 
po zavarovani poti Cassiopea (uro in 
pol plezanja).

Uspel sobotni kres 
MO SPDT, RMV in MKT

Mladinski odsek SPDT, taborniki 
Rodu modrega vala in Mladinski kro

žek Trst so v soboto vso noč imeli v 
Sesljanskem zalivu zelo uspel taborni 
ogenj, katerega se je skupno udeleži
lo kakih 50 mladincev. Program je 
predvideval kulturni spored, veselje, 
petje, pa tudi jedačo na... ognju in pi
jačo. Petje in kitare so se oglašale 
dolgo v noč, vsi pa so bili večera več 
kot navdušeni, tako da dinamični 
mladinci že računajo na kaj podobne
ga.

JK ČUPA
organizira tečaje za razred optimist (za 
mladince do 14. leta starosti) ter tečaje 
na jadralnih deskah (od 14. leta dalje). 
Tečaji za razred optimist bodo od 4. 7. 
do 15. 7., od 18. 7. do 29. 7. ter od 1. 8. 
do 12. 8. Tečaji na jadralnih deskah pa 
od 11. 7. do 16. 7., od 18. 7. do 23. 7. ter 
od 25. 7. do 30. 7.

Vpisovanje sprejemajo na društve
nem sedežu v Sesljanskem zalivu ob 
torkih in četrtkih od 17.30 do 19. ure 
ter ob sobotah in nedeljah v popoldan
skih urah.

ŠD JUVENTINA
Iz Štandreža vabi člane in prijatelje na 
33. redni občni zbor, ki bo DREVI ob 
20.30 v Domu Andreja Budala v Štan- 
drežu.

ZSŠDI
obvešča, da še vedno sprejema prijave 
za odbojkarski tečaj v Zgoniku, ki bo 
od 1. do 9. septembra. Prijave tudi pri 
matičnem društvu.

SHINKAI KARATE CLUB 
vabi vse domače na zaključni večer ter 
na ogled tekmovanja, ki bo v Športno- 
kulturnem centru v Zgoniku danes ob 
20. uri.

ZSŠDI
obvešča, da bo danes, 30. t. m., ob 20. 
30 na sedežu ŠZ Sloga v Bazovici (Gos
podarska zadruga) seja odbojkarske 
komisije. Dnevni red: 1. seminar v Rep- 
nu, 2. poletni seminar - skupne pripra
ve, 3. tečaj za začetnike v Zgoniku, 4. 
propagiranje odbojkarske igre, 5. raz
no.

SK DEVIN IN ŠZ SLOGA 
prirejata v nedeljo, 3. julija, izlet z 
osebnimi avtomobili v Sappado z vzpo
nom na Peralbo. Za informacije telefo
nirati na št. 200782 ali 226283.
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Na državnem delu turnirja v superminivolleyu Pogovor z novim predsednikom SPDT

Naši ekipi odlični v Caspoggiu
Vatovci nepremagani na 5, mestu, borovke osme

Z državnega turnirja v supermini- 
volleyu v kraju Caspoggio pri Son- 
driu sta se včeraj vrnili domov tudi 
mladi ekipi Bora Friulexport in Vala, 
ki sta na tem tekmovanju kot pokra
jinska prvaka zastopala žensko tržaš
ko oziroma moško goriško odbojko. 
V konkurenci 24 ekip so valovci 
osvojili peto mesto, borovke pa osmo, 
kar vsekakor predstavlja odličen do
sežek, če vemo, da je italijanska mi- 
niodbojka v polnem razmahu. Ne 
pretiravamo, če rečemo, da se je 
obeh naših ekip v kvalifikacijah dr
žala precejšnja smola, saj so borovke 
zaradi enega samega poraza v petih 
srečanjih izgubile možnost, da se 
uvrstijo v finalni del od 1. do 4. mes
ta, valovci pa so imeli v svoji konku
renci še manj sreče, saj so bili ob fi
nale, kljub temu da v kvalifikacijah 
niso izgubili niti ene tekme. V nada

ljevanju so nato borovke nekoliko 
popustile, valovci pa so dosegli še 
dve zmagi in turnir končali neprema
gani.

Treba je omeniti, da sestavljajo Bo
rovo ekipo le igralke letnika 1976, ki 
bodo v tej konkurenci nastopale tudi 
v prihodnji sezoni, v kateri bodo 
imele možnost, da ponovijo uspeh iz 
sezone 1986/1987, ko so na državnem 
finalu v minivolleyu osvojile prvo 
mesto.

IZIDI
ŽENSKE
KVALIFIKACIJSKA SKUPINA: 

Bor Friulexport - Savona 0:2 (4:11, 
6:11); Bor Friulexport - Aosta 2:0 (11:1, 
11:4); Bor Friulexport - Bergamo 2:0 
(11:1, 11:3); Bor Friulexport - Pavia 2:0

(11:3, 11:5); Bor Friulexport - Bolzano 
2'0 (11-7 11-21

POLFINALE: Novara - Bor 2:0 
(15:7, 15:9).

FINALE ZA 7. MESTO: Cordenons 
- Bor 2:1 (12:15, 15:10, 15:13).

BOR_ FRIULEKPORT: Neubauer, 
Vitez, Čok, Legovič, Ažman, Gregori.

MOŠKI
KVALIFIKACIJSKA SKUPINA: 

Val - Milano 1:1 (11:6, 5:11); Val - Bari 
1:1 (9:11, 11:10); Val - Savona 2:0 (11:0, 
11:7); Val - Cuneo 2:0 (11:0, 11:3).

POLFINALE: Val - De Tomassini 
(Trst) 2:0 (15:9, 15:1).

FINALE ZA 5. MESTO: Val - Por
denone 2:1 (15:8, 8:15, 15:4).

VAL: Paoletti, Florenin, Devetak, 
Černič, Kovic.

Pomembno deželno priznanje

Fabjanu Koršiču 
nagrada S. Giorgio

Fabjan Koršič, 16-letni štever- 
janski dijak trgovskega zavoda 
Žiga Zois iz Gorice ter član druš
tva Naš prapor, je bil imenovan 
za najboljšega mladinskega od
bojkarja (do 16. leta starosti) deže
le Furlanije-Julijske krajine. Priz
nanje so mlademu odbojkarju iz
ročili v kraju San Giorgio di No- 
garo, kjer vsako leto nagrajujejo 
najboljše mlade igralce, trenerje 
in sodnike na osnovi predlogov 
vseh deželnih društev, ki jih pre
tehta posebna deželna komisija 
pod pokroviteljstvom deželne od
bojkarske zveze.

Fabjan Koršič je z odbojko pri
čel dokaj kasno, pred štirimi leti, 
ko je stopil v vrste briškega druš
tva (under 15). S tem društvom je 
nadaljeval tudi v naslednjih sezo
nah in letos je igral v prvenstvu 
under 18 ter v moški D ligi.

Priznanje briškemu odbojkarju 
vsekakor potrjuje razvoj, ki ga je 
ta športna panoga doživela na 
Goriškem ter ima svojo posebno 
vrednost, saj nagrajuje športnika z 
desnega brega Soče, kjer je špor
tna dejavnost, zaradi vrste razlo
gov, precej zanemarjena.

Kolo pred koncem balinarskega prvenstva

Sokol že prvak
Kolo pred iztekom zamejskega bali

narskega prvenstva je ime zmagovalca 
že znano. To je ekipa nabrežinskega 
Sokola, ki je v gosteh kar s 3:0 prema
gala sicer neugodnega nasprotnika 
Danico Unitecno z Vrha. Srečanje je 
bilo v igri enojk in dvojic zelo izena
čeno. Na koncu pa so gostje le poteg
nili daljši konec.

Zgoniški Kras, ki je pred tem imel 
še nekaj možnosti za osvojitev naslova 
je nerodno izgubil na Padričah s 3:0 in 
je zdaj na 2. mestu, a zanj je nevarno, 
da bo zdrknil še za mesto navzdol. Vse 
bo odvisno od tekme prihodnjega kola 
Mak Agorest - Nabrežina. Slednja bi z 
zmago s 3:0 spodrinila krasovce z 2. 
mesta.

V petek so odigrali zaostalo tekmo 
med Zarjo in Poletom. Slavili so prvi 
in to kar s 3:0 (11:7, 11:5, 11:9). Zarja si

je torej v končnem delu prvenstva ne
koliko opomogla, medtem ko je Polet 
igral kot že večkrat letos pod svojimi 
sposobnostmi.

IZIDI 9. POVRATNEGA KOLA: Da
nica Unitecno - Sokol 0:3 (10:11, 10:11, 
0:11), Nabrežina - Kraški dom 2:1 (11:0, 
3:11, 11:10), Polet - Mak Agorest 3:0 
(11:2, 11:10, 11:5), Gaja - Kras 3:0 (11:7, 
11:2, 11:9), prosta je bila Zarja.

LESTVICA: Sokol 30, Kras 29, Nab
režina 27, Danica Unitecno in Gaja 25, 
Kraški dom 23, Zarja 21, Polet 16, Mak 
Agorest 7.

PRIHODNJE KOLO: 29. 6. v Bazovi
ci ob 19.30 Zarja - Danica Unitecno, na 
Vrhu ob 19.30 Mak Agorest - Nabreži
na, ob 19.00 v Nabrežini Sokol - Gaja, 
30. 6. v Repnu ob 19.00 Kraški dom - 
Polet, prost Kras.

(E. L.)

šport na primorskem - šport na primorskem
V Kopru naelektreno

Čeprav so se ligaška tekmovanja že 
iztekla, nogometna sezona na Primor
skem še zdavnaj ni končana. Nasprot
no, po svoje šele dosega vrhunec. Ko
prski nogometaši so namreč preskočili 
prvo oviro na poti do 1. B zvezne lige 
(po dveh tekmah so izločili Radnika iz 
Bjeljine) in zdaj jih čakata kvalifika
cijski srečanji z Bačko. Vzdušje v Kop
ru je seveda naelektreno, pričakovanja 
velika. Medtem sta se v višji rang tek
movanja (v območno slovensko ligo) 
brez kvalifikacij uvrstili ekipi miren
ske Adrije in Bilj. Mladi nogometaši 
Kopra pa so se prebili v finale kadet
skega prvenstva Slovenije.

Z ligaškimi tekmovanji nadaljujejo 
balinarji. V 1. zvezni ligi je sežanska 
Skala premagala Šiško in je tik pod 
vrhom lestvice. V 2. ligi sta najbolje 
uvrščeni primorski ekipi Planinc in 
SGP Gorica. Vaterpolisti Kopra so 
odigrali prvo prvenstveno drugoligaš- 
ko tekmo in v Banja Luki osvojili dra
goceno točko.

Iz Amerike prihajajo vesti o dobrih 
nastopih kajakašev in kanuistov na 
divjih vodah, med temi tudi članov 
Soške elektrarne. Na generalki za sve
tovno prvenstvo, ki bo sicer prihodnje 
leto, je Grobiša skupaj z Masletom 
zmagal v kanuju dvosedu v spustu, 
Abramič pa je bil član ekipe, ki je za
sedla 2. mesto v moštveni vožnji kaja
kašev v slalomu.

Valter Bonča, kolesar idrijske Sloge, 
je bil junak kolesarske dirke na doma
čih cestah. Tako na kriteriju po ulicah 
Idrije, kot na dirki za nagrado Iskre je 
ugnal vse najboljše jugoslovanske ko
lesarje.

Sicer pa se športne prireditve na 
Primorskem kar vrstijo. Ena od po
membnejših je bila tudi mednarodna 
dirka v kartingu v Luciji pri Portoro
žu. Nastopili so tekmovalci iz Italije, 
Avstrije, Češkoslovaške in Jugoslavije, 
med zmagovalce pa se je vpisal tudi 
Pirančan Čeligo.

(DK)

Pozicije jadralne deske glede na veter
— 2. —

Zadnjič smo našteli glavne sestavne dele jadralne deske. 
Danes pa se bomo ukvarjali z jadranjem oz. s Startom in 
raznimi oblikami plovbe.

Poznamo razne izraze za položaj jadralne deske glede 
na veter. Jadrnice in jadralne deske lahko jadrajo proti 
vetru pod kotom 45 stopinj. Ta jadralni položaj imenujemo 
»orca«. Če kot zmanjšamo, nam začne jadro plapolati.

Ko zavijemo nekoliko od vetra (do 90 stopinj),^ jadramo 
»bočno«; če zavijemo še malo, pa pridemo do položaja »pol- 
krme«; nazadnje nam ostaja še »krma«.

Tehnično najbolj zahteven položaj za deskalca je 
»krma«. Opirati se moramo na obe nogi enakomerno. Na 
deski stojimo za kobilico s petami skupaj in s stopali nara
zen, tako lažje lovimo ravnovesje.

Bolj enostavno je jadrati proti vetru (v orco). To se za
četnik najhitreje nauči, vendar se z ugodnim vetrom lahko 
preveč oddalji od obale. Ko pa se hoče vrniti, pa se znajde 
v velikih težavah, ker je jadranje v Krmo zanj zelo proble
matično. Seveda, preden začetniku uspe odjadrati z ugod
nim vetrom, mora najprej dobro obvladati štart. Zato je 
bolje, da razčlenimo razne faze tega.

Preden se podamo na morje, moramo temeljito kontroli
rati, ali so vsi sestavni deli pravilno nameščeni. Obleči mo
ramo rešilni jopič, nato pa smo pripravljeni za prvo praktič
no učno uro.

Najbolje je, če zaplavamo z jadralno desko vred proč od 
obale. Tako bomo preprečili butanje deske ob skale. Ko se 
učimo deskanja moramo biti obuti, kajti če nas veter odne
se na čeri, nas pred njimi ščitijo čevlji, a obuti se laže 
izognemo bodicam morskih ježkov in ostrim školjkam. Lah
ko uporabljamo stare telovadne copate ali posebne copate 
za deskanje.

Ko smo stopili na desko, primemo za konec dvižne vrvi, 
ki je pritrjena na loku. Idealno je, če nam veter piha v 
hrbet. Jambor je med stopali in leži na vodi pod kotom 90 
stopinj glede na desko. Ta položaj je najbolj ugoden za 
dvigovanje jadra. Jadro dvignemo s pomočjo telesne teže. S 
krčenjem kolen razbremenimo hrbtne mišice, roke so izteg
njene, ko se jadro prazni vode, se postopoma vzravnamo do

pokončnega položaja. Jadro sedaj plapola pred nami... Prip
ravljeni smo za štart. Če hočemo jadrati z vetrom v desni 
bok, zagrabimo lok najprej z levo roko, potem pa še z 
desno. Ko zajamemo veter, moramo paziti, da nas ta ne 
potegne v vodo.

Uravnavanje smeri je teoretično zelo enostavno. Če jad
ro nagnemo proti konici deske, bo jadralna deska zavila od 
vetra. Če ga nagnemo proti krmi, pa bo jadralna deska 
zavila proti vetru. Če je lok paralelen z desko, bo ta jadrala 
naravnost.

DAVID POLJŠAK
(se nadaljuje)

Lojze Abram: »Dejavnost je 
zadovoljiva na vseh ravneh«

Slovensko planinsko društvo iz Tr
sta je v zadnjem obdobju doživelo 
dva trenutka kakovostne preosnove, 
ki vselej pomeni rast in spremembo, 
ki je vedno pozitivna, če jo interpreti
ramo v viziji dejstva, da več novih 
pogledov pomeni razširitev interesne 
sfere, ki se nato pozitino odraža pri 
delovanju samem. Na zadnjem ob
čnem zboru SPDT so bili namreč izvo
ljeni novi predsednik Lojze Abram ter 
podpredsednika Tom Marc in Peter 
Suhadolc, poleg tega pa je bil odbor 
zelo razširjen in bistveno prenovljen.

V nedeljo, 12. t. m., pa je bilo v bo
rovem gozdiču v Mačkoljah 17. tradi
cionalno in priljubljeno srečanje slo
venskih planincev tostran in onstran 
meje, ki ga je priredilo prav SPDT. Da 
bi pobližje spoznali sedanje smernice 
tega društva smo se pogovorili z no
vim predsednikom Lojzetom Abra
mom, ki je v zamejstvu prav dobro 
znan kot časnikar slovenske radijske 
postaje in priljubljen predvsem med 
najmlajšimi kot dolgoletni glavni 
urednik mladinske revije Galeb. Po
govor je potekal nekako takole:

Tudi SPDT, kot pač vsa društva, 
tako kulturna kot športna in rekrea
cijska, se morajo iz sezone v sezono 
obnavljati, če hočejo ohraniti sveži
no v delovanju in biti še naprej za
nimiva za člane in simpatizerje. V 
povojnem času so do sedaj SPDT 
predsedovali štirje predsedniki: Zor
ko Jelinčič, Sonja Mašera, Pino Ru- 
dež in Aleksander Sirk. Vsak je se
veda imel svoj sistem dela in prine
sel nekaj svojega, novega in sveže
ga. Kaj misliš, da bo novega s tvojim 
»mandatom« in katerim vejam delo
vanja bo odbor iz kontingentnih raz
logov dajal prednost?

»Od povojne obnovitve SPDT do 
danes smo bili priča nenehni rasti 
društvene dejavnosti, ki je z izključno 
planinskega prešla še na druga pod
ročja in zaobjela tudi tiste panoge, ki 
so neposredno povezane z naravo in 
planinami. V sklopu SPDT se je moč
no razmahnila alpinistična dejavnost 
in po zaslugi nekaterih ljubiteljev 
podzemskih lepot našega Krasa tudi 
jamarska, da ne govorimo o smučanju, 
ki se je v zadnjem razdobju močno 
razbohotilo. Prav SPDT je bilo tisto, ki 
je dalo prvo pobudo s pripravo prvih 
zimskih športnih iger pred skoraj četrt 
stoletja, za katere ima največje zaslu
ge bivša predsednica Sonja Mašera. 
Njen naslednik Pino Rudež pa je pri
pomogel, da je to zvrst športne dejav
nosti v okviru SPDT razširil in vanjo 
pritegnil še šolsko mladino. Planin
stvo, smučanje in jamarstvo niso samo 
športno udejstvovanje, so tudi kultura, 
in prav temu področju bi dal prednost, 
saj biti planinec, smučar in jamar po
meni imeti kulturni odnos do narav
nih lepot, do sveta, ki te obdaja in na 
katerega prevečkrat pozabljamo v oz- 
koglednosti svoje potrošniške misel
nosti.«

Na kakšnem področju je treba 
»uravnovesiti« delovanje, oz. točne
je, čemu se mora v tem trenutku 
društvo najbolj posvetiti?

»Dejavnost SPDT je zadovoljiva na 
vseh področjih, ki jih zaobjema. Več 
pozornosti in skrbi pa bo treba posve
titi mladim, predvsem šolski mladini. 
Le v njej je jamstvo, da bo društvo 
nadaljevalo svoje poslanstvo. V okviru 
SPDT deluje zelo delaven mladinski 
odsek, ki se pozitivno ukvarja s stiki s 
slovenskimi šolarji. Menim, da je tre
ba prav temu odseku, našim mladim 
planincem, dati vse pogoje in možnos
ti nemotenega razvoja, brez prevelike
ga vmešavanja v njihovo stvarnost. 
Mladina je dandanes dokazala, da je 
zelo odprta in razgledana in da zato 
hoče nastopati svobodno in samostoj- 
no.«

Slovensko planinstvo v Trstu je 
imelo ob svoji ustanovitvi izrazit na
rodnoobrambni značaj. Je ta značaj 
še realen ali je treba stvar že zajeti 
širše? Se mora društvo, mimo tradi
cionalnih in seveda vedno stvarnih 
vrednot morda bolj posvetiti recimo 
problemom ekologije, okolja in še 
drugim, ali pa nadaljevati po običaj
ni liniji, ki daje prednost socializa
ciji in pa narodnosti?

»Od začetka stoletja, ko je bilo druš
tvo ustanovljeno v izključno narodno
obrambne namene in se postavljalo 
proti tedanjemu nemškemu in italijan
skemu pritisku, so se časi zelo spreme

nili. Družba je naredila velik korak 
naprej. Čeprav se moramo še danes 
soočati z nacionalističnimi in šovinis
tičnimi izpadi, nam demokratična ure
ditev države, v kateri živimo, vendarle 
omogoča svobodno mišljenje in delo
vanje. SPDT je slovensko društvo za 
Slovence, ki živijo tostran meje matič
ne domovine in se tej svoji identiteti 
ne bo nikoli izneverilo in ne bo nikoli 
zatajilo svojih značilnosti in načel slo
venskega društva. Zato pa se ne sme 
zapreti vase, temveč mora iskati poti 
in možnosti odprtja, da nas bodo pre
ko našega dela in uspehov spoznavali 
pripadniki večinskega naroda.«

SPDT mora nujno, če hoče biti v 
koraku s časom, urediti in regolari- 
zirati svoje stanje v italijanskem 
vsedržavnem planinskem združenju 
CAI. Važno pa je, kako to stori...

»SPDT je kot slovensko društvo ve
zano na matično domovino Slovenijo 
in na njene planinske organizacije, s 
katerimi smo v tesnih prijateljskih, 
pobratenih stikih in v stalnem sodelo
vanju. Spadamo v Planinsko zvezo 
Slovenije, na katero se vedno oslanja- 
mo v primeru raznih problemov in po
treb. Ne smemo pa pozabiti, da živimo 
v Italiji in da smo državljani te države, 
v kateri imamo dolžnosti in pravice, 
čeprav nam te še vedno odrekajo. Če 
pa so možnosti, da si določene pravice 
pridobimo, zakaj ne bi tega naredili.«

»Razna slovenska športna društva so 
včlanjena v pristojne vsedržavne špor
tne zveze, zakaj ne bi torej tudi SPDT 
bilo včlanjeno v CAI. Menim, da je to 
nujno. Sicer nekateri izražajo določe
ne pomisleke narodnostnega značaja,

a je treba upoštevati tudi določene 
ugodnosti takega pristopa. Seveda je 
razumljivo, da bo SPDT temeljito pre
učilo vse možnosti in pogoje. Neiz
podbitno pa je, da se SPDT v primeru 
omejitvenih pogojev, ne bo odreklo 
svojim načelom, ciljem in poslanstvu 
slovenskega društva.«

Kaj bi dodal ob nedavnem sreča
nju planincev v Mačkoljah?

»Taka srečanja so nujnost, da se pla
ninci med seboj podrobneje spozna
mo, da navežemo tesnejše prijateljske 
stike in obravnavamo probleme, ki so 
nam skupni. V Mačkoljah je prevlada
la tudi osnovna misel, da moramo 
skupno delovati in si prizadevati, da 
bomo na tem koščku ožje domovine 
ohranjali mir, medsebojno razumeva
nje in v spoštovanju človekovih pravic 
gojili cilj, da postane naš prelepi gor
ski svet stičišče svobodnih ljudi in ve
likih ljubiteljev naravnih lepot. Zado
voljen sem, da je srečanje uspelo v 
splošno zadovoljstvo vseh udeležen
cev, pri čemer moram ponovno izreči 
zahvalo vsem prizadevnim odborni
kom in prijateljem SPDT, ki so s svo
jim nesebičnim delom pripomogli, da 
smo se planinci iz treh dežel tudi ob 
morju počutili tako lepo kot v plani
nah.«

Kaj si ob začetku svojega mandata 
želiš?

»Da bi se ugodno in uspešno uresni
čili vsi nameni in cilji, ki si jih je po
stavilo SPDT, ki bo prihodnje leto sla
vilo 85-letnico svojega obstoja. Naj
bolj pa si želim, da bi se še bolj utrdi
le vezi in sodelovanje med SPDT in 
šolsko mladino s celotnega tržaškega 
področja, in seveda z vsemi sorodnimi 
društvi, ki delujejo na področju pla
ninstva in smučanja. Razprtije so nam 
vsem pogubne.«

Kaj bi ob zaključku tega pogovora 
še dodal?

»Samo to. Zavedam se, da je pred
sedstvo SPDT zelo odgovorna naloga, 
ki terja veliko dela, prizadevanj, časa 
in žrtvovanj. Upam, da ji bom kos. Pri 
tem računam na odkrito, prijateljstvo 
sodelovanje in razumevanje vseh od
bornikov, da mi bodo pomagali tudi z 
novimi idejami, prijemi in pobudami, 
ker le na tak način bo zagotovljena 
pestra in uspešna dejavnost SPDT.«

Razgovor zapisal 
DUŠAN JELINČIČ
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Polovica ministrstev za socialiste, ostali pa za sredince

Michele Rocard sestavil novo vlado 
Odpiranje sredini in civilni družbi

PARIZ - Druga vlada Michela Rocarda, ki jo je 
v torek ob pol desetih objavil - po tradiciji - s stop
nic Elizejske palače generalni sekretar predsednika 
republike Jean-Louis Bianco, v poglavitnih resorih 
ne prinaša sprememb, značilna pa je po novi stopnji 
odpiranja k centru in civilni družbi. Polovica števil
ne vlade 24 ministrov ali državnih sekretarjev niso 
člani socialistične stranke, ki je seveda obdržala štiri 
»državna ministrstva«. Lionel Jospin (prosveta, razi
skave in šport), Pierre Bergovoy (gospodarstvo, fi
nance in proračun), Maurice Faure (infrastruktura in 
stanovanja) in Roland Dumas (zunanje zadeve) so 
znova šefi velikih resorov, ob Pierru Joxu (notranje 
zadeve), Jean-Pierru Chevenementu (obramba), 
Edith Cresson (evropske zadeve), Jacku Langu (kul
tura, komunikacije, velika gradbišča in proslava re
volucije) in Hubertu Curienu, tvorcu »Eureke«, (razi
skave in tehnologija).

Močna socialistična »baza«, toda s prihodom dva
najstih novih ministrov in državnih sekretarjev je ob

nekaterih iz prve Rocardove vlade okrepljen kontin
gent »sredincev«, kot so Jean-Pierre Soisson, nekda
nji Giscardov minister in Barrov svetovalec (delo, 
zaposlitev, poklicno izobraževanje), Jean-Marie Ra- 
usch krščansko demokratski (CDS) župan Metza (zu
nanja trgovina), Helene Dorlhac, nekoč Giscardova 
ministrica (družine). Ob Michelu Durafouru (javna 
uprava), Jacguesu Pelletieru (kooperacija, dežele v 
razvoju) in Lionelu Stoleruju (plan) torej vsaj šest 
sredincev.

»Civilno družbo« predstavlja vrsta lepih imen, 
kancerolog Leon Schwartzenberg (zdravstvo), ki je 
nekoč zdravil jedrske strokovnjake iz Vince, Michel 
Charasse (proračun), krščanski demokrat Theo Bra
un (skrbstvo za stare), Michel Gillibert (telesno pri
zadeti), sam eden od njih, direktor komisije za jedr
sko energijo (CEA) Gerard Renon (preventiva zoper 
tehnološke katastrofe) in ne nazadnje akademik, po
pularni zgodovinar Alain Decaux (Frankofonija).

Če se je včeraj, ko se je desnica ob delitvi pred
sedstev parlamentarnih komisij (razen Valeryja Gis-

carda D'Estainga, ki je ponovno prevzel zunanje za
deve) zakrknila v opozicijo - konstruktivno, kot obe
tajo - in če se je zdelo, da se Mitterrandu in Rocardu 
»odpiranje« nikakor noče posrečiti, je nova vlada 
dokaz, da proces počasi napreduje. Šef države in 
premier očitno pričakujeta, kar ni nemogoče, da se 
bodo zavezniki v prihodnjih mesecih pomnožili, če 
bo vlada kolikor toliko uspešna, kot nakazuje »zgo
dovinski« sporazum o novi Kaledoniji.

Rocardu, ki je danes popoldne predstavil z na
stopnim govorom svojo vlado skupščini, ni treba za
htevati zaupnice - razen, če se opozicija odloči za 
nezaupnico. A tega glasovanja se Rocardu ni treba 
bati - na voljo ima dovolj glasov, bodisi komunistov 
bodisi z desnice, ki je zmeraj bolj razcepljena kljub 
zunanjim manifestacijam enotnosti. Meje med kon
servativci in sredinci tečejo počez skozi vse njene 
sestavine.

JAKA ŠTULAR

Stavba v Maioriju 
se je podrla 

zaradi požiga
MAIORI -- Policija še naprej 

raziskuje vzroke, zaradi katerih se 
je podrl cel trakt stanovanjske 
stavbe v Maioriju, kjer je umrlo 
osem oseb. Med umrlimi sta bila 
tudi dva stara znanca policije in 
ob truplu enega od njiju so našli 
štiri plastične posode z ostanki 
bencina. To je preiskovalce nape
ljalo k temu, da so izključili mož
nost eksplozije plinske bombe, 
kasneje pa so izključili tudi mož
nost, da so stavbo razstrelili orga
nizirani kriminalci.

Preiskovalci se vse bolj nagiba
jo k domnevi, da je trgovec Emi- 
lio Di Domenico naročil požig 
svoje trgovine v pritličju stavbe, 
da bi z odškodnino poravnal dol
gove. Toda požig se je spremenil 
v pravo katastrofo. Policija je Di 
Domenica že zaslišala, vendar za
radi preiskovalne tajnosti, kaj več 
ni bilo mogoče izvedeti.

Železniška nesreča v ZRN

Predsinočnjim se je zaradi zemeljskega usada pri Kaiserslauternu nedaleč od 
Frankfurta iztiril tovorni vlak, nekaj minut kasneje je vanj trčil ekspresni 
vlak. Ena oseba je izgubila življenje, osem pa jih je ranjenih (Telefoto AP)

Zeleni škuner je že posredoval 
porazne podatke o onesnaženosti

RIM — Eno leto po zadnjih analizah 
je stopnja onesnaženosti srednjega in 
severnega Tirenskega morja še vedno 
nespremenjena, v marsičem se je sta
nje celo poslabšalo. To so prvi rezulta
ti "Zelenega škunerja 1988" (Goletta 
verde 1988), jadrnice, ki je 15. junija 
izplula iz Sanrema, da bi preverila 
onesnaženost morja ob italijanski oba
li, svoje križarjenje pa bo po 5.000 ki
lometrih končala 15. avgusta v Trstu. 
V prvih štirinajstih dneh je Zeleni 
škuner objadral obale Ligurije, Toska
ne in severnega Lacija in izvedel 1.421 
analiz. Po ugotovitvah, ki so jih včeraj 
predstavili v Fiumicinu, je v Liguriji 
morje onesnaženo predvsem s fenoli 
in kromom. Prvih je največ na vzhodu 
(Riviera di levante), in sicer za 10 do

12-krat več, kot to določa zakon. Kro
ma je več na zahodu (Riviera di po- 
nente). Poleg tega kemičnega onesna
ženja so ugotovili prekomerno prisot
nost fekalnih mikroorganizmom. Pog
lavje zase je Genova, kjer je stanje po
šastno.

V Toskani so vzorce vode vzeli pred 
ustji rek. Krom je zamenjal nikel, fe
nole pa fosfati, za dobro mero pa so 
ugotovili ogromno amoniaka in fekal
nih mikroorganizmov, kar je zgovoren 
dokaz, da manjkajo prečiščevalne na
prave in da se greznične odplake ne
posredno izlivajo v reke in potoke.

Položaj je nekoliko boljši v sever
nem Laciju. Tu niso ugotovili težkih 
kovin, a je zato v morju ogromno duši

kovih spojin in fosfatov. Nič čudnega 
torej, da so poslanec zelenih Michele 
Boato,. Svetovni sklad za varstvo nara
ve (WWF) in naravovarstvena zveza 
vložili tožbo proti 296 občinskim upra
vam, ki ne spoštujejo zakona o neopo
rečnosti voda za kopanje, in proti mi
nistrstvu za zdravstvo, ki je objavil 
lažne optimistične, podatke o onesna
ženosti italijanskega morja.

Zadeva je seveda skrajno zapletena. 
Analize raznih higienskih uradov so 
nedvomno točne, a kaj, ko vzorce jem
ljejo v takih izrednih vremenskih po
gojih, tako da je onesnaženost najniž
ja. Oblasti s tem po trditvah naravo
varstvenih organizacij v bistvu ogro
žajo varnost nevednih kopalcev.

Atentat na železniški 
progi v bližini Trenta

TRENTO — S petimi kilogrami plastičnega eksplo
ziva so neznanci v ponedeljek ponoči razstrelili želez
niško progo približno 600 metrov od postaje Caldonaz- 
zo na progi med Padovo in Trentom. Eksplozija je uk
rivila tirnice in izkopala krater s premerom enega met
ra in pol, globok pa je bil skoraj pol metra.

Poškodovane tirnice je opazil strojevodja tovornega 
vlaka, ki pa je kljub temu zelo počasi zapeljal po uk
rivljenih tirnicah. Teža lokomotive in nizka hitrost sta 
prispevali, da se vlak ni iztiril. Kljub temu so promet 
na tej progi začasno prekinili, normalno pa je stekel 
spet v torek ob 15. uri. Takoj po odkritem atentatu je 
stekla preiskava, v kateri sodelujejo karabinjerji in Di- 
gos. Preiskovalci so za zdaj izključili možnost, da bi 
bila eksplozija povezana z atentati na Južnem Tirol
skem, kjer je prejšnji teden nekaj bomb eksplodiralo v 
Bocnu in ob brennerski železniški progi. Po mnenju 
preiskovalcev naj bi po vsej verjetnosti šlo za poskus 
ustrahovanja uprave železnic, ki je napovedala, da bo 
ukinila železniški promet po Valsugani v avgustu, ker 
naj bi takrat opravljali nekatera nujno potrebna dela.

Preiskava o umoru 
treh krošnjarjev

PALERMO — Preiskava o trojnem umoru, ki je v torek 
pretresel palermsko prebivalstvo, je v polnem teku. Čemu 
je dvojica plačanih morilcev hladnokrvno ustrelila tri mla
de krošnjarje, in sicer 15-letnega Pietra Lo Jacona, 23-letne- 
ga Enrica Calandra in 28-letnega Giuseppeja Cinaja? Preis
kovalci menijo, da je umor tesno povezan z osebnim obra
čunavanjem med raznimi mafijskimi družinami.

Giuseppe Cina je namreč sorodnik znanega mafijca Ar- 
manda Bonanna, ki je trenutno na begu. Tega so obsodili 
na dosmrtno ječo, ker je ubil kapetana karabinjerjev Ema- 
nueleja Basileja. Preiskovalci menijo, da je Bonamrn postal 
po umoru prejšnjega vodje Rosaria Riccobona novi šef ma
fijske družine iz San Lorenza Gollija. Sorodniki Cinaja so 
karabinjerjem sicer zagotovili, da Giuseppe ni imel nobe
nih stikov z Basilejem in so med drugim dejali, da je Cina 
živel v hudi ekonomski stiski.

Umor treh krošnjarjev je morda posledica kakega nepra
vilnega »ravnanja« znotraj družinskih zakonov. Pokojni niso 
morda pravilno oddali kakega zavoja mamil, ali pa so bili 
vpleteni v nekatere druge mafijske umore. Preiskovalci 
bodo vzeli v poštev tudi možnost, da so bili ubiti krošnjarji 
vpleteni v številne rope tovornjakov, ki so jih neznanci 
zagrešiliv zadnjih mesecih.

Aretirali 
9 kamoristov
NEAPELJ . Neapeljski leteči od

delek je včeraj aretiral v kraju Grumo 
Nevano kar devet kamoristov, ki pri
padajo znani družini Aversano. Petde
set policajev je najprej obkolilo stav
bo, v kateri so se sestali člani zločin
ske tolpe, nato pa je vdrlo v stanova
nje v prvem nadstropju. Ko so člani 
kamoristične skupine opazili prihod 
policajev, so skušali pobegniti, neka
teri so se tudi skušali znebiti neprijav
ljenega orožja.

Med deveterico gotovo izstopata 
imeni 28-letnega Giovannija Aversana 
in 30-letnega brata Vincenza. Oba sta 
že stara znanca policije, saj sta vplete
na v preprodajo mamil, v večje število 
ropov in v številna izsiljevanja. Gio- 
vanni Aversano je po mnenju preisko
valcev ena glavnih osebnosti istoi
menske kamoristične družine.

Čemu so se ti ljudje zbrali v tem 
stanovanju? Preiskovalni organi so 
prepričani, da so se člani družine žele
li domeniti o naslednjih akcijah proti 
drugi sovražni družini Pasgualeja 
Puca.

Neurje nad Budimpešto

Oblak, ki se je utrgal nad Budimpešto je preplavil ceste v Budi, delu madžar
ske prestolnice na desnem bregu Donave (Telefoto AP)

Jugoslavija se bori 
za čim več turistov

BEOGRAD — Predsezona ni prines
la pričakovanih rezultatov, sodeč po 
petmesečnem deviznem izkupičku pa 
turistično gospodarstvo ne pretresajo 
skrbi o usodi letošnjega deviznega 
prihodka. Od začetka leta do konca 
maja je turizem navrgel 350 milijonov 
dolarjev, kar je za 54 odstotkov več 
kot v enakem obdobju lani. Nekoliko 
slabši obisk tujcev v juniju pa je znak, 
da je treba še pospešiti priprave za 
glavno sezono in okrepiti propagan
dno dejavnost na svetovnem turistič
nem trgu. To so ugotovili na zaseda
nju jugoslovanskega zveznega komite
ja za turizem.

V prvih štirih mesecih letošnjega 
leta so turistični delavci sprejeli 4,2 
milijona domačih in tujih »sodobnih 
nomadov«. Tujcev je 860 tisoč ali kar 
za 12 odstotkov več kot v enakem ob
dobju lani. Tudi maja je bilo število 
nočitev za 4,8 odstotka večje kot v is
tem mesecu lani. Na začetku junija pa

so zabeležili znatno manjše število tu
jih gostov, kar za 26 odstotkov.

Slabši obisk tujcev v tem obdobju 
pojasnjujejo s spremembo začetka šol
skih počitnic v nekaterih evropskih 
državah in z verskimi prazniki, ki so 
jih letos praznovali nekoliko prej. 
Omenjajo tudi evropsko nogometno 
prvenstvo, predsednik zveznega komi
teja za turizem Miodrag Mirovič pa je 
opozoril, da to ne more biti »močan« 
razlog, na katerega bi se turistični de
lavci sklicevali, ko gre zamjihove očit
ne napake. Po poročilih jugoslovan
skih predstavnikov v tujini bo boj za 
goste letos očitno še težji od prejšnjih. 
Sekretar Turistične zveze Jugoslavije 
Pero Djokovič je povedal, da so glavni 
turistični tekmeci Španija, Italija, 
Francija, Grčija in Turčija, nekoliko 
znižali cene. Jugoslovanske pakete za 
zdaj kljub temu dobro prodajajo v Ve
liki Britaniji, na Nizozemskem, v Av
striji, Belgiji in delno tudi v ZRN. Po
ložaj je nekoliko slabši v Italiji, Fran
ciji in v skandinavskih državah, (dd)


